
i i I fc k fc B * # & f 
" - " a J I I • • mk ta m m f i 
p I p I k I I k v 

m m 
I ^ i I I M 

•-.-Mi , •• >;. •..SlSK.h f, -isij*,,.?: L. • ' -} • 

LETO XLVt. ŠT. 30 PTUJ, 29. JULIJA 1993 CENA SO TOLARJEV 

fEDNlK 
TEDNIK 
t e d n i k 
TEDNIK 
TEDNIK 
TEDNIK 

Najlepše tri v Kidričevem (od leve): Katja Kori, Brigita Polšak in Dušanka Čeh. Foto: M. Ozmec 

Ali rešitve za ptujsko Mizarstvo ne bo? 
Po velikih težavah podjetja in večdnevni stavki zaposlenih v ptuj-

ski Žagi Jelka oziroma Mizarstvu, o čemer smo obširno poročali, je v 
ponedeljek tričlanska skupščina na redni seji razrešila dosedanjega 
direktorja tega podjetja Filipa Dolinarja in za vršilca dolžnosti ime-
novala dosedanjega tehničnega vodjo Marjana Crnčeca. 

Polletni rezultati poslovanja kažejo, da je podjetje letos ustvari-
lo 17 milijonov izgub, medtem ko ima vseh dolgov za približno 70 
milijonov. Skupščina je zaprosila SDK, naj pregleda poslovanje in 
oceni možnosti za nadaljnje delo Mizarstva, oziroma če le-teh ni, 
poda predlog za stečaj. O stanju v tej Kombinatovi družbi in zad-
njih dogodkih objavljamo obširnejši razgovor z direktorjem Kme-
tijskega kombinata Ptuj Slavkom Erlačem na strani 3. 

M. Zupanič 

Olje v Studenčnici 
Pre j šn j i j e ob Ml inski cesti v Ptuju s teklo v S tudenčn i -

co p r ib l i žno 100 li trov av tomobi l skega o l ja . P tu jsk i sani-
tarni inšpek tor je o razl i t ju takoj obvest i l Vodnogospo-
darsko p o d j e t j e Ptu j , ki ima za takšne p r imere usposo-
b l j eno dežurno ekipo. Ta j e skupa j z mar iborsk imi po-
k l icn imi gasi lci o l jn i m a d e ž s posebno snovjo razgradi la . 
Kot j e povedal inženir Veronek iz Vodnogospodar skega 
p o d j e t j a , pog ina rib ali kakršnekol i d ruge škode ni bilo. 

McZ 

V Kidričevem izbrali 
najlepšo Štajerko 

Na tradicionalni Štajerski no-
či v Kidričevem, ki j o je v so-
boto, 24. jul i ja , v sodelovanju s 
Slovenskimi novicami in agen-
cijo Geržina Videoton organizi-
ral kidričevski bistro Nina, je 
več kot 5 .000 obiskovalcev 
občudovalo tudi lepoto enajst ih 
deklet, ki so se potegovala za 
naslov mis Šta jerske ' 93 . 

V dnevni , večern i in kopa ln i 
ob leki so s t roga očesa 9-č lan-
ske žir i je o c e n j e v a l a pos tavo , 
ho jo , noge , ob raz in sp lošni 
vtis Na rc i s e Sušn ik iz Kran j a , 
Se rge je Her ic iz Mar ibo ra , 
M a t e j e Muzek iz P tu ja , Vane-
se Horva t iz Lenar ta , Sand re 
Leopo ld iz Mar ibo ra , D u š a n k e 
Čeh iz Kidr ičevega , Ba rba re 
Ž i b e k , Li l i jane S lana , Br ig i te 

Polšak in Ka t j e Kori (vse iz 
M a r i b o r a ) ter Na taše Gričnik 
iz Lov renca . 

M i s Š t a j e r ske noči j e posta-
la 20- le tna mar ibo r ska mane-
k e n k a Br ig i ta Po l šak , n j ena 
prva sp reml j eva lka je Dušan-
ka Č e h iz Kidr ičevega , d ruga 
sp reml j eva lka pa 18-letna 
K a t j a Kori iz M a r i b o r a . 

Ker j e izbor sodil v okvir 
p r e d t e k m o v a n j a za mi s Slove-
n i je "93, d ruga sp reml j eva lka 
D u š a n k a Č e h pa ni izpoln jeva-
la p o g o j e v tega razp isa , se bo 
n a s l e d n j e g a k roga t e k m o v a n j a 
n a m e s t o n je udelež i la 
če t r t ouv r ščena , P tu j čanka Ma-
te ja M u z e k . 

K id r i čevsko r a j an j e so na-
da l j eva l i t ja do zgodn j ih ju-
t ran j ih ur ob zvokih Š ta je rsk ih 
s e d e m in skup ine Komet ter 
pe t ju I rene Vrčkovn ik in Ru-
d i j a Šant la . OM 

NA MARIBORSKEM LETALIŠČU NAŠLI OROŽJE 

Afera stoletja ali kriminalna zgodba? 
Slovenija postaja resnično vse bolj "zahodna" dežela, saj se po izbruhu demokracije kar množijo primeri gospodarskega kriminala, razne 

afere, politične spletkarije, montirani dogodki itd. Tako smo ob znanih aferah Hit, Elan, VIS — Jelinčič in drugih priča še najnovejši aferi 
ob odkritju (lahko bi rekli tudi razkritju) velike količine orožja in razstreliva na mariborskem letališču, ki je že kar ob svojem spočetju da-
la slutiti, da gre za velike in nečiste posle, v katere so zagotovo vpletene tudi velike ribe mednarodnih razsežnosti. 

Slovensko in kmalu zatem (udi 
svetovno javnost je kot strela z ja-
snega Šokirala vest o odkritju ene 
največjih količin tihotapljenega 
°rožja v Evropi. Obrambni minister 
Janez Janša, notranji minister Ivan 
Bizjak in šef Carinske uprave Slove-
nije Franc Košir so v sredo, 21. juli-
ja. na popoldanski tiskovni konfe-
renci na mariborskem letališču raz-
krili javnosti, za kaj gre. 

Minister Janša je bil kratek: 
Včeraj, je naše ministrstvo dobilo 

informacijo, ki se nam je na začetku 
zdela sicer malo verjetna, vendar pa 
se je, ko je šlo za neko ime, ujemala 
z nekaterimi indici, ki smo jih imeli 
že prej. Ta informacija je govorila o 
tem. da naj bi imel šef VIS-a za ma-
riborsko območje Silvo Komar v 
skladišču na mariborskem letališču 
več zabojnikov orožja. In to že dalj 
časa. To naj bi bilo vskladiščeno v 
tranzitnem skladišču. Takoj smo po-
klicali gospoda Koširja na carino in 
obljubil je. da bo zadevo preveril. 

Danes zjutraj je carina dejansko od-
krila. da je med 12 zabojniki, ki naj 
bi bili napolnjeni s hrano oziroma 
humanitarno pomočjo, v skladišču 
kar 11 zabojnikov, ki so polni 
orožja in streliva. Gre za blago 
vzhodnega izvora — v glavnem ni 
imen proizvajalcev. Gre za več tisoč 
avtomatskih pušk, manjše število 
minometov in min ter strelivo. To je 
zagotovo največja količina orožja in 
razstreliva, ki jc bila v zadnjih letih 
zaplenjena v Evropi, kar se tiče ile-
galne trgovine z orožjem ..." 

Notranji minister Ivan Bizjak in 
šef carine Franc Košir sta v zvezi s 
tem osvetlila še nekatere nejasnosti, 
pri čemer je presenetljivo predvsem 
to, da je omenjena "humanitarna po-
moč" bila v skladiščih mariborskega 
letališča že od septembra lani, pa za 
njihovo vsebino naj ne bi vedel 
nihče, saj je pri blagu v tranzitu 
običajno tako. 

Na delo so stopili še kriminalisti ter 
delavci ministrstva za obrambo in kma-
lu ugotovili, da gre za več kot 100 ton 
orožja, vrednega nekaj milijonov mark. 
V 11 zabojnikih je bilo 10.900 avtomat-
skih pušk, 40 minometalcev, 1.000 min 
in 757.000 nabojev za puške. 

Med preiskavo so do sedaj opravili 
več kot 50 razgovorov, preiskovalni 
sodnik je odredil pripor najprej za eno 
in kmalu še za drugo in tretjo osebo, kri-
minalisti pa so se povezali tudi z Inter-
polom na Madžarskem in Hrvaškem. 

Iz neuradnih virov se je izvedelo, da 
naj bi zabojnike z domnevno humani-
tarno pomočjo na krizna območja iz 
Maribora prevažali helikopterji ruske-
ga Aeroflota. za koordinacijo pa naj bi 
skrbelo 20 ruskih državljanov, ki so 
nekaj časa bivali blizu letališča. 

Sicer pa so novice v zvezi s tem 
odkritjem dnevno deževale iz televi-
zijskih in radijskih poročil ter polni-
le časopisne stolpce doma in na tu-
jem. Po izjavah Številnih znanih po-
litičnih in drugih hote ali nehote 

vpletenih oseb postaja zadeva vse 
bolj jasna. Mnogi znani Slovenci naj 
bi za to orožje vedeli že od septembra 
lani in prav zaradi tega je težko verje-
ti. da bomo navadni državljani sploh 
kdaj zvedeli vso resnico v zvezi s 
tem. Vsekakor pa je v času poletnih 
kislih kumaric tudi tale kriminali-
stična nadaljevanka dobrodošla; 
sploh pa, ker je Sova na televiziji do-
sti, manj razburljiva. M. Ozmec 

0 izvoru orožja govorijo vse mo-
goče. Je morda pot do resnice tu-
di na nalepki na enem od zabojni-
kov z orožjem? Foto: M. Ozmec 

^'nister Bizjak pred edinim od 12 zabojnikov, v katerem je bila re-
pično humanitarna pomoč 

V 11 zabojnikih je bilo 10.900 takihle avtomatskih pušk, 40 minometal-
cev, 1.000 min in 757.000 nabojev za puške 
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Za trajnejše rešitve 
PREDNOST PROJEKTU DOMINIKANSKEGA 

SAMOSTANA • PROTI 52-ODSTOTNEMU / V I -
ŠANJU NAJEMNIN ZA NEPROITNA STANOVAN-
JA • TUDI PRI POKRITIH ŠPORTNIH PO-
VRŠINAH ZA TRAJNEJŠE REŠITVE 

Čeprav skupnos t s tarih mes t 
P tu ja , Pirana in Š k o f j e Loke 
še ni f o r m a l n o u s t a n o v l j e n a 
(s lovesen podp i s akta o usta-
novi tvi j e p r edv iden za k o n e c 
avgusta) , s l edn ja n e m o t e n o 
dela . T renu tno v teh o b č i n a h 
zb i ra jo p ro jek te , ki j i h b o d o 
predloži l i p r i s to jn im repu-
b l i šk im o r g a n o m z z a h t e v k o m 
za f i nanc i r an j e iz r epub l i škega 
proračuna . V P tu ju so za pre-
novo izbrali tri k u l t u r n o z g o -
dovinske s p o m e n i k e , s t em da 
so določi l i p rednos tn i vrs tni 
red. Skleni l i so, da j e prvi do-
min ikansk i s a m o s t a n , če pa 
j im do roka ne bo u spe lo zbra-
ti po t rebne d o k u m e n t a c i j e , se 
kot p ro jek t p r e n o v e pr i jav i 
mali grad. Če j i m bo spodle te -
lo tudi pr i s l e d n j e m , b o d o pre-
dložil i p ro jek t p renove mino -
r i tske ce rkve v P tu ju , za ka te -
rega bodo d o k u m e n t a c i j o pri-
dobil i z m e d n a r o d n i m na-
t eča j em. 

NADZIDAVA MLADIKE ALI 
NOVOGRADNJA 

N a pe tkov i seji p t u j s k e 
obč inske v lade se n iso mog l i 
odloči t i g lede v loge Špor tne 
zveze P tu j o s p r e m e m b i na-
m e m b n o s t i s reds tev v fi-
n a n č n e m načr tu za le tos . Gle -
de na vel ike po t r ebe po pokr i -
tih špor tn ih pov r š inah v 
občini v Špor tn i zvezi p red la -
ga jo , da bi r eze rv i rana sred-
stva za uredi tev o g r e v a n j a na 
s tadionu in v Špor tn i zvezi 
uporabi l i za nadz idavo špor-
tne dvorane M l a d i k a , k j e r bi 
pr idobi l i vadben i p ros to r za 
bor i lne špor te in namizn i te-
nis, ne pa tudi za špor te z 
žogo. V i zv r šnem svetu ocen-
j u j e j o , da gre za ve l iko inve-
s t ic i jo , ki pa ne bo v ce lot i po-

kri la po t reb po pokr i t ih špor-
tnih površ inah v P tu ju , zato j e 
p o t r e b n o poiska t i t r a jne j šo in 
k a k o v o s t n e j š o rešitev. Sekre-
tariat za u r e j an j e pros tora in 
vars tvo oko l j a ter d i rekc i ja za 
g o s p o d a r s k o in f ras t ruk tu ro 
n a j bi po i ska la lokac i je za 
g r a d n j o nove pokr i t e dvorane , 
do n a s l e d n j e se je pa na j bi pri-
pravi l i tudi p o t r e b n e f i nančne 
i z račune . P r i m e r j a v a poda tkov 
n a j bi pokaza la , ali se sanac i j a 
špor tne dvorane izplača ali pa 
j e bo l j še zgradi t i nov ob jek t . 

Pro jek t h u m a n i s t i č n e g a cen-
tra j e izvršni svet oceni l kot 
po roč i lo o d o s e d a n j i h akt ivno-
sti , za to ga mora p ro j ek tna 
skup ina v e n e m tednu sp reme-
niti v p ro j ek t , pri t em pa 
upoš teva t i p i s m o o namer i , ki 
n a j bi ga obč ina P tu j podp i sa -
la z neka te r imi r epub l i šk imi 
min is t r s tv i . 

STANARINE NAJ SE 
POVIŠUJEJO POSTOPNO 

Ptujska občina j e lastnica 
1529 stanovanj, na jemnine zan-
j e pa naj bi se po predlogu Di-
rekci je za gospodarsko infra-
strukturo s prvim avgustom po-
večala za 52 odstotkov (v prejš-
njih mesecih so se mesečno po-
večevale le za štiri odstotke). 
Izvršni svet se na petkovi seji s 
predlogom ni strinjal, čeprav j e 
izračun povišanja narejen na 
osnovi predpisov. Predsednik 
Branko Brumen j e vztrajal, da 
se do pr ihodnje seje pripravi 
predlog postopnega zviševanja, 
prav tako pa tudi pregled 
zvišanja avgustovskih najemnin 
drugih lastnikov stanovanj v 
ptujski občini. Po neuradnih po-
datkih naj bi se nekateri lastniki 
odločili tudi za stoodstotno po-
višanje. 52-odstotno zvišanje 
najemnin za neprofi tna stano-
vanja ni sprejemlj ivo tudi s so-
cialnega vidika. M G 

V 45 dneh odstranili 
209 arhitektonskih ovir 

Projek t o d s t r a n j e v a n j a arhi-
tek tonskih ovir v P tu ju (ure-
j a n j e p ločn ikov za inval ide) j e 
nastal na p o b u d o p o s l a n c e v 
Skupšč ine obč ine P tu j . Izdela-
la ga je P ro jek ta inžen i r ing 
P tu j in j e v k l j u č e n v p r o g r a m 
k o m u n a l n i h de javnos t i za le-
tos. T o n e P u r g , vod ja k o m u -
nalnega re fe ra ta v Di rekc i j i za 
gospoda r sko in f ra s t ruk tu ro , je 
povedal , da pro jek t z a j e m a 
209 a rh i t ek tonsk ih ovir v 
o ž j e m o b m o č j u mes ta . Ods t ra -
nili j ih bodo v 45 dneh . Ured i -
tev p ločn ikov , to re j n j i h o v o 

z n i ž a n j e in sanac i ja , kar bo 
o m o g o č i l o d o s t o p z invalid-
sk imi voz ičk i , bo stala 
5 . 7 9 2 . 0 0 0 to lar jev . P o s t o p n o 
pa n a j bi pr iče l i a rh i t ek tonske 
ovi re ods t r an jeva t i tudi na 
š i r šem o b m o č j u mes ta P tu ja 
ter v d rug ih k ra j ih p tu j ske 
obč ine . P ločn ik i so le ena od 
a rh i t ek tonsk ih ovir, m n o g o pa 
j ih j e še, ki j i h ne bi bi lo, če bi 
vsak oprav l ja l svo je de lo in 
pri tem ' spoš tova l p redp ise . 
N a j h u j š e pa so seveda mi se lne 
ovir — te pa bo na j t ež j e od-
s t ran jeva t i . MG 

JOŽICA PUHAR OBISKALA SLOVENSKO BISTRICO 

Letos ni denarja za nova delavna mesta 
"Pred poldrugim letom smo lahko rekli, da se v bistriški občini še ne srečujemo z izrazi-

tim upadanjem gospodarstva, tega pa danes več ne moremo trditi. Izredno zaskrbljujoče 
je, da je vrsta družbenih firm tik pred tem, da potonejo. Nekatera podjetja, ki poslujejo 
vsaj za silo normalno, pa obremenjujejo obveznosti iz preteklosti. Tekočo proizvodnjo bi še 
zmogli, imajo tudi zunanji trg, vendar postajajo zaradi obveznosti vse bolj ogrožena, to pa 
je velika škoda. Tudi položaj podjetij, ki so pod okriljem republiškega sklada za razvoj, je 
dokaj negotov," je minuli petek ob obisku Jožice Puhar, ministrice za delo, družino in so-
cialne zadeve povedal slovenjebistriški župan Ivan Pučnik. 

Pogovora sta se s strani sloven-
jebistriške občine udeležila še 
Alojz Kocjančič, podpredsednik 
občinske vlade, ter Ivo Soštarič, 
ki ima pri občinski vladi na skrbi 
področje obrti in podjetništva. 

Ministrica Puharjeva je s svojim 
pomočnikom Marjanom Kalima-
nom in predstavniki občine obi-
skala tudi konfekcijsko podjetje 
Polo modeli, kamor je Ministrstvo 
za delo v minulem letu plasiralo 
svoja sredstva kot pomoč za ohra-
nitev proizvodnje in delovnih 
mest in kjer danes dela 80 ljudi. 
Kot je menil Ivan Pučnik, bi jih ob 
podpori države lahko zaposlili še 
enkrat toliko. 

OBČINA DISLOCIRANIH 
OBRATOV 

Ker se je število nezaposlenih v 
bistriški občini povzpelo že nad 
2.400, je Bistričane v prvi vrsti 
zanimalo, ali lahko tudi letos 
računajo na denar za odpiranje no-
vih delovnih mest. Kljub temu da 
odpade na Ministrstvo za delo pe-
tina državnega proračuna, ga v se-
danji delitvi denarja za te namene 
nimajo, poskušali pa ga bodo za-
gotoviti ob renominaciji, je pove-
dala ministrica za delo in zatrdila, 
da trenutno pomagajo ohraniti de-
lovna mesta v tistih podjetjih, ki 
imajo obetavne programe. 

Ivo Soštarič in Alojz Kocjančič 
sta go. Puharjevo seznanila še z 
dejstvom, da je v bistriški občini 
veliko dislociranih obratov, na 
njihovo usodo pa občina ne more 
vplivati. Tako jih še posebej skrbi-
ta obrata Glina iz Nazarij in Lip 
Konjice, saj jima grozi stečaj in s 
tem likvidacija. Ker je Glin iz Na-
zarij v zelo težkem gospodarskem 
položaju, nameravajo v matični 
firmi obrat v slovenjebistriški 
občini preprosto prodati, delavce 
pa odpustiti. Tako ne bodo ostali 
brez dela samo delavci in s tem še 
povečali število nezaposlenih, osi-
romašeno bo tudi slovenjebi-

striško gospodarstvo v celoti. Zato 
so prosOi ministrico Puharjevo, če 
bo mogoče, naj pomaga rešiti vsaj 
zdravi del v obeh kolektivih. 
Obljubila je, da se bo pogovorila z 
Urošem Koržetom, da bi Glinov 
program pustili na Polskavi, kljub 
temu da se s problemi srečujejo 
tudi v samem skladu za razvoj. 

"Strah nas je naraščanja nezado-
voljstva, še posebej pa tega, kar 
visi v zraku," je menil bistriški 
župan Ivan Pučnik. 

P0L0M0DEI —NOVA 
TEHNOLOGIJA, MAJHNE 
SERIJE, KRATEK ROK IZDELAVE 

"Pred dvema letoma in pol smo 
pričeli delati na drugi strani ceste 
z 20 delavkami in elaboratom, ki 
smo ga predstavili Ministrstvu za 
delo; to je rodilo rezultate. Danes 
nas je 80 zaposlenih, želja pa je, 
da bi jih bilo najmanj 150, vendar 
ne takoj," je povedal direktor Po-
lomodelov Štefan Polanšček, ko je 
ministrici Puharjevi kazal rezulta-
te skupnih naporov. Preselili so se 
v stavbo na drugi strani ceste, ki 
so jo adaptirali, tako da imajo za-
posleni dobre delovne razmere. 

Ugotovili so, da lahko vse to, kar 
od njih pričakujejo na zahtevnem 
zunanjem trgu, naredijo z boljšim 
kadrom, zato so se povezali z bi-
striško Ljudsko univerzo in pričeli 
dveletno šolo za pomožne šivilje. 

"Imamo nekaj stalnih firm, s ka-
terimi dobro sodelujemo že od 
prvega dne, sodelovanje pa še širi-
mo in naša želja je, da bi dokončali 
celotno naložbo ter se pričeli poja-
vljati tudi na domačem tržišču, kjer 
pa je glede na slabe plačilne pogoje 
in slabšo kupno moč dokajšnja ne-
gotovost pri plačevanju blaga," je 
nadaljeval direktor Polanšček in 
potarnal, da so osebni dohodki v 
tekstilni industriji nizki, vendar 
moraš državi ob plačah odšteti vse 
preveč dajatev. 

Jožica Puhar je bila zadovoljna z 
obiskom v Slovenski Bistrici, kljub 
temu da se srečujejo s številnimi 
problemi, še posebej pa z ohranitvi-
jo delovnih mest, kar je za njih 
življenjskega pomena, prav tako tu-
di v Polomodelih. "Tudi takšen 
obisk da človeku novega zagona. 
Sem zmeren optimist in vesela 
sem, da vam je uspelo. Vedno sem 
zadovoljna, če kdo uspe, ker nam to 
daje moralo za naprej." 

Vida Topolovec 

Jožica Puhar ob pogovoru v bistriški občini 

BOSNA IN HERCEGOVINA 
V nedeljo ob desetih dopoldne 
v vsej Bosni in Hercegovini ^ 
čelo veljati premirje. Dogovor 
ustavitvi spodapadov je sklenil 
poveljnik mirovnih sil za Bosno 
Hercegovino in belgijski gener^ 
Francis Biguemont z vsemi trem 
sprtimi stranmi. Le nekaj ur p0 
tem, ko naj bi začelo veljati najn0 
vejše premirje, je vojaško opo, 
rišče ZN v Sarajevu zadelo 
granat. Tako kot vsa premirja (j0 
sedaj se tudi zadnje ni obdržalo. 

RIM: Župan Liste za Trst Oiul[0 
Staffieri hoče do konca izpeljat; 
načrt za odstranitev slovenskega je. 
zika iz javne rabe. Zato je že tretja 
sklical sejo občinskega sveta, na 
kateri naj bi sprejeli pravilnik o de-
lovanju rajonskih svetov. Iz osnui-
ka pravilnika je črtan 27. člen, ^ 
določa rabo slovenščine na sejah. 

Skupno predstavništvo Sloven-
cev v Italiji je izoblikovalo do-
končno besedilo predloga global-
nega zaščitnega zakona. Zdaj mo-
rajo napisati še uvodno poglavje, 
Z ustrezno pravno službo poslan-
ske zbornice so dogovorjeni, da 
bo do septembra zagotovila pra-
vilne pravne formulacije besedila, 
da bi bilo primerno za razpravo, 
Že v septembru na bi ga dobile v 
pregled pralamentarne skupine. 

BEOGRAD: Vuk in Danica 
Draškovič sta se v nedeljo s fanco-
skim vojaškim letalom vrnila do-
mov, potem ko je bil vodja srbske 
opozicije štiri dni v zdravniški 
oskrbi v Parizu. Tam je okreval po 
gladovni stavki in hudih poškod-
bah, ki jih je dobil med junijsko 
aretacijo in kasneje v zaporu. 
Draškovičeva sta v Pariz odpotova-
la na povabilo francoske vlade, ki 
si je skupaj z ženo predsednika 
Mitterranda močno pizadevala za 
njuno izpustitev. Vodja Srbskega 
gibanja obnove je pred odhodom 
dejal, da ne pričakuje težav z obla-
stmi po vrnitvi v Beograd. 

AZIJA: Izredno monsunsko de-
ževje je državah indijske podceli-
ne (Indija, Pakistan, Neapel in 
Bangladeš) zahtevalo že dva tisoč 
mrtvih in povzročilo ogromno 
gmotno škodo. Najbolj je prizade-
ta severovzhodna Indija, kjer so 
deset dni trajajoče poplave zahte-
vale več kot 500 življenj. Indijsko 
zvezno ministrstvo za kmetijstvo 
je navedlo, da znaša v žitnici Indi-
je Pandžabu samo škoda na polj-
ščinah več kot 10 milijonov dolar-
jev, v živinoreji pa 5 milijonov. V 
ta znesek ni všteta škoda na cestni 
in železniški infrastrukturi, prav 
tako na stavbnem fondu. Vlada v 
New Delhiju je izredno zaskrblje-
na, ker se bodo posledice katastro-
falnega monsuna občutile še dolge 
mesece. Poplave so dramatično 
poslabšale že tako slabe higienske 
razmere v raznih indijskih zveznih 
državah in vsi se bojijo izbruha 
črevesnih in drugih epidemij. 

IZRAELSKO—PALESTIN 
SKI SPOR: V nedeljo so izrael-
ska letala in helikopterji na jugu 
Libanona napadli devet položajev 
proiranskega Hezbolaha in opo-
rišče glavnega poveljstva Ljudske 
fronte za osvoboditev Palestine, 
proti "varnostnemu območju" pod 
nadzorom Izraela pa so se pričeli 
pomikati tudi oklepna vozila in 
topništvo. Ena najobširnejših ope-
racij izraelskega vojnega letalstva 
v zadnjih enajstih letih je dolgo 
pričakovani odgovor na akcije ple-
stinskih in prolranskih gverilcev, 
ki so ta mesec ubili in ranili več 
židovskih vojakov. Sirija je od 
Izraela zahtevala takojšnjo ustavi-
tev napadov, krizna območja pa je 
v ponedeljek obiskal ameriški 
državni skretar Christopher. Arab-
ska liga opzarja, da lahko nov iz-
bruh nasilja ogrozi mirovni proces 
na Bližnjem vzhodu. 

MOSKVA: Ruski predsednik Bo-
ris Jelcin je nenadoma prekinil pO' 
letne počitnice, na katere se je od-
pravil 13. julija, in se vrnil v Mo-
skvo, da bi se postavil po robu par-
lamentu, v katerem prevladujejo 
konservativne sile. Videti je, da je> 
medtem ko si je Jelcin nabiral novih 
moči, parlament prevzel politično 
pobudo v svoje roke in začel spreje-
mati sklepe, s katerimi direktno 
kljubuje predsednikovi politiki. 

SIRIJA: V 133. letu je umrl Siri-
jec Hamudi Al-Abdulah, ki je velja' 
za najstarejšega človeka na svetu 
Prvega otroka je imel z žensko, s ka-
tero se je poročil pri svojih osemdese-
tih letih. Njegovi prešnji trije zakon' 
so bili brez potomstva. Prvemu otro-
ku, ki je bil deček, so sledili še trije 
sinovi in pet hčera, ob svoji smrti pa 

je imel 35 vnukov. Guinnessova knj1' 
ga rekordov navaja kot najstarejšega 
človeka na svetu Francozinjo Jeanne 
Calment. ki je februarja letos prazno-
vala 118. rojstni dan. Najvišjo doka-
zano starost doslej je doživel Japonec 
ŠigeČijo Izumi, ki je umrl leta 19™ 
pri 120 letih in 237 dneh. Pripravila: M. S lodn j^ 

Kdaj lahko zaposlimo tulce 
V ptujski občini je približno 6.000 nezaposlenih. Karikirano lahko trdimo, da se jim 

vsak dan pridruži nekaj novih. Veliko zaposlenih prejema zajamčene osebne dohodke, 
ob tem pa vemo, čeprav podatkov o vseh ni, da dela tukaj tudi najmanj 321 registrira-
nih tujcev, po ocenah strokovnjakov pa še vsaj enkrat toliko, morda pa na črno še več. 

Po podatkim mariborske območne 
enote Zavoda za zaposlovanje so iz-
dali v lanskem letu 184 osebnih de-
lovnih dovoljenj dnevnim migran-
tom in 137 teh dovoljenj tistim, ki v 
občini prebivajo začasno. Vendar je 
k tem potrebno prišteti Še tista de-
lovna dovoljenja, ki jih je Zavod iz-
dal na zahtevo delodajalca, teh pa v 
Zavodu nimajo preštetih. In tiste de-
lavce, ki delovnih dovoljenj nimajo, 
ker delajo pač na črno. 

Natančnega števila tujcev nima 
registriranega, kot kaže, nihče. Eden 
od tistih, ki naj bi imel pregled nad 
tem, je tudi občinski Oddelek za no-
tranje zadeve, vendar je načelnik 
Metod Fridl Grah povedal, da lahko 
pove le število delovnih vizumov, 
torej dokumentov, ki dovoljujejo 
tujcu bivanje v Sloveniji za določen 
čas ali trajno na podlagi delovnega 
dovoljenja, ki ga izda seveda Zavod. 
Delovnih vizumov pa tuji delavci 
prav nič ne iščejo. Tako si je večina 
pridobila delovni vizum Šele po 

opozorilih obmejnih organov, ko so 
le-ti postali pozorni na njihovo vsa-
kodnevno prehajanje čez mejo. V le-
tu 1992 je pristojni ptujski upravni 
organ tako lahko izdal le 106 delov-
nih vizumov, čeprav je občinski se-
kretariat za gospodarstvo z anketo 
po ptujskih podjetjih ugotovil, da je 
pri nas zaposlenih konec lanskega 
leta skoraj dvakrat več tujih 
državljanov samo iz HrvaŠke. 

Pač pa lahko izda občinski uprav-
ni organ delovni ali poslovni vizum 
tistim tujcem, ki odprejo tukaj obrt 
ali lastno podjetje. V lanskem in le-
tošnjem letu je bilo na Ptuju tako 
pridobljenih na ta način 11 delovnih 
vizumov. Ustanovitveni sklad za ta-
ko odprtje podjetja je 2000 DEM. 
Zagotovila, da bi lahko od tujca iz-
terjal morebitne dolgove, ni. 

Kaj pa tujci, ki delajo na Črno? 
Praviloma so cenejši in manj zah-
tevni delavci, saj ne terjajo pravic iz 
dela. Zadovoljna sta delodajalec in 
delavec, izigrana pa država. Ptujska 

inšpektorica za delo pa je potarnala, 
da poleg obilice drugega dela tega 
pojava ni posebej raziskovala. Lah-
ko pa si takšni delavci sčasoma ure-
dijo tudi delovno vizo. 

Valentina Plemenitaž z maribor-
ske enote Zavoda za zaposlovanje je 
povedala, da je Večina tujcev prido-
bila delovna dovoljenja lani, ko so 
republiški akti predpisovali, da dobi 
vsak zaposleni tujec samodejno de-
lovno dovoljenje, če zanj zaprosi. 
To velja leto dni in zanje se skoko-
ma približuje jesen, ko bodo ostali 
brez zaposlitve (kar pa ne velja za 
tiste, ki so v Sloveniji do takrat 
živeli več kot deset let), če bo delo-
dajalec s pomočjo Zavoda našel 
ustreznega domačega delavca. To pa 
je po sedanji zakonodaji nujno stori-
ti in prosta delovna mesta lahko po-
polnijo tujci samo v primeru, če ni 
domačega delavca; preverjanje je 
potrebno samo na območju, torej v 
mariborski regiji. 

Milena Zupanič 

PREK AVSTRIJSKE DRŽAVNE MEJE Z OSEBNO I Z K A Z N I C O 

Maloobmejne prepustnice ostajajo 
Republika Slovenije je v skladu s 3. členom ustavnega zakona za izvedbo temeljne 

ustavne listine o samostojnosti in neodvisnosti Republike Slovenije prevzela tudi spora-
zume o ureditvi maloobmejnega prometa. 

Metod Fridl Grah, načelnik 
ptujskega Oddelka za notranje za-
deve, nam je povedal, da prebival-
ci. ki živijo ob hrvaški meji. še ni-
majo maloobmejnih prepustnic, o 
tem pa že tečejo pogovori s 
hrvaško vlado. 

Od 1. avgusta bo začel veljati 
sporazum med vlado Republike 
Slovenije in zvezno vlado Republi-
ke Avstrije, po katerem lahko dr-
žavljani Republike Slovenije vsto-

pajo v Republiko Avstrijo z vel-
javno osebno izkaznico. 

Pojavljajo se tudi problemi v 
zvezi z veljavnostjo prepustnic v ti-
stih primerih, ko se državljani pre-
selijo v drugo občino, kjer jim pre-
pustnice po zakonu ne pripadajo 
več. Zakon o spremembah in do-
polnitvah zakona o evidenci nasta-
nitve občanov in o registru prebi-
valstva ne pozna več odjave stalne-
ga previbališča. Odjava stalnega 

prebivališča je obvezna le v tistih 
primerih, če se občani odselijo z 
območja naše republike. To pa po-
meni. da le v primeru odselit ve iz 
Republike Slovenije občinski 
upravni organ, ki je prepustnico 
izdal, stranki lahko odvzame pre-
pustnico, medtem ko v drugih pri-
merih to ni možno. 

Zaenkrat ostajajo v veljavi še 
stare maloobmejne prepustnice. 

M. Slodnjak 

TEDNIK 
TEDNIK je naslednik Ptujskega tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. Izdaja Zavod za 
radijsko in časopisno dejavnost RADIO-TEDNIK PTUJ. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in glavni urednik), Ludvik 
Kotar (odgovorni urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgovorne-
ga urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, 
Darja Lukman-Žunec, Martin Ozmec, Marija Slodnjak, Vida 
Topolovec, Nataša Vodušek in Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNO UREJANJE: ATS Irena Fijan . 
PROPAGANDA: Oliver Težak, telefon 776-207. 
Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 Ptuj, p.p. 99 
telefon (062) 771-226 • telefaks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 2.600 tolarjev • za tujino 5.200 tolarjev. 
ŽIRO RAČUN PRI SDK PTUJ: 52400-603-31023. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Republike Slovenije šte-
vilka 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se šteje Tednik za izdelek in-
formativnega značaja iz 13. točke tarifne številka 3, za katerega 
se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5%. 
Tisk: GZP Mariborski tisk, Maribor. 
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urroooni INDUSTRIJI ŠE NAPREJ SLABO 

Ptujska industrija je v prvih šestih mesecih letos v primerjavi z ena-
kim obdobjem prejšnjega leta dosegla le 89.8 odstotka lanske proizvod-
nje. Primerjava junij '92 — junij '93 pa kaže še slabše, saj se je proiz-
vodnja zmanjšala za dvanajst odstotkov. Največja problema ptujskih 
podjetij sta še vedno likvidnost, saj je prisotna pri 75 odstotkih podjetij, 
in pomanjkanje obratnih sredstev, kar ima za posledico težave pri oskrbi 
surovinami. 

P O S T O P ^ ^ 

Kot smo izvedeli pri sekretarki za gospodarstvo občine Ptuj Danici 
Gajzer, se je pričel postopek za pridobitev lokacijskega dovoljenja za 
gradnjo carinske izpostave Ptuj. Naročili so izdelavo lokacijske doku-
mentacije. v obravnavi pa je tudi že idejni projekt. Graditi naj bi pričeli 
jeseni na zemljišču na Rogozniški cesti '33, k i j e bilo vrnjeno v denacio-
nalizacijskem postopku. V služnosti zemljišča je tudi industrijski tir. ki 
pa ga je mogoče povezati z industrijsko cono. Zemljišče bo kupil Bla-
govno-trgovinski center Ljubljana, ki je tudi investitor gradnje carinske 
izpostave Ptuj. 

V PTUJU 
Zdravniška komisija prve stopnje se bo predvidoma prvega avgusta 

ponovno preselila v Ptuj. Začele pa so se tudi aktivnosti, da se v Ptuju 
ustanovi območna enota Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije. 
Ptujska izpostava je po nekaterih podatkih, ki jih pa bodo še dopolnili, 
trenutno največja v Sloveniji in ima zato vse pogoje, da se preoblikuje v 
območno enoto. 

Prostorski problem za delo zdravniške komisije na Trstenjakovi ulici 
9 so rešili tako. da se bo preselila Socialistična stranka, souporabo dru-
gega prostora pa so omogočili borci. V bodoče naj bi imel Zavod pred-
nost pri pridobivanju prostorov v Trstenjakovi devet, kjer so sedaj stran-
ke, če bo prišlo do morebitnih odpovedi. 
smmmsmmsssmaaaaaasasasagas^^ 

OSREDNJA SLOVESNOST OB PRAZNIKU OBČINE 7 . AVGUSTA 
Osrednja prireditev ob letošnjem občinskem prazniku bo 7. avgusta 

popoldan v romanskem palaciju na gradu, nekatere aktivnosti pa bodo 
potekale tudi dopoldne. Ob desetih se bo pričel pogovor predstavnikov 
občine Ptuj s predstavniki Kulturno-prosvetnega društva Sava Frankfurt. 
Popoldanske slovesnosti se bodo pričele z uvodnim nastopom otroške 
folklorne skupine iz Markovcev. Po himni, ki jo bo ob 16.30 uri zapel 
Komorni moški pevski zbor Ptuj, bo govoril predsednik Skupščine 
občine Ptuj Vojteh Rajher. Sledila bo podelitev letošnjih občinskih priz-
nanj. v kulturnem programu bo nastopila še foklorna skupina Kulturnp-
prosvetnega društva Sava iz Frankfurta. prebrali pa bodo tudi tekst dr. 
Antona Trstenjaka, letošnjega prejemnika priznanj občine Ptuj, o 
značajski podobi slovenjegoriškega človeka. 
g883883aS8888ggg888888ag8388S888888S8888888S38£S8S88S8gž̂^ 

ŠTEVILO OBRTNIKOV ŠE NAPREJ NARAŠČA 
Konec junija je bilo v ptujski občini že okrog 1060 obrtnikov. Kot je 

znano, so tisoče obrtno dovoljenje podelili 12. marca letos. 

PRVA ODLOČBA 0 OBRATOVALNEM ČASU 
20. julija so v Sekretariatu za gospodarstvo občine Ptuj izdali prvo 

odločbo po pravilniku o obratovalnem času trgovin. Glede na to, da je v 
ptujski občini že blizu dvesto trgovin, bodo imeli precej dela z izdajo teh 
odločb. Še posebej ker lahko trgovine tudi med letom spreminjajo obratoval-
ni čas. Prvo odločbo so izdali trgovini Tovarne volnenih izdelkov MajŠperk. 

žsažgžžaaaaaaaaažssačaa&ačgsžggžačž̂ ^ 
Turistično-gostinsko podjetje Pohorje bo v začetku avgusta izdalo nov 

prospekt, v katerem bo poleg svoje dejavnosti predstavilo tudi mesti 
Maribor in Ptuj. Od ptujskih znamenitosti bodo v novem prospektu klet, 
grad in muzej. Tekst zanje so napisali v Pokrajinskem muzeju. 

KOMISIJA TURISTIČNE ZVEZE SLOVENIJE OCENILA PTUJ 
20. julija je Ptuj ocenjevala štiričlanska komisija Turistične zveze Slove-

nije. S kritičnim očesom so si ogledali stari del mesta, avtobusno in želez-
niško postajo. Ljudski vrt. šolske in vzgojnovarstvene prostore, javno stra-
nišče in promet v mestu. Kot je povedal predsednik Turističnega društva 
Ptuj Albin PiŠek. njihovemu strogemu očesu ni ostalo nič skritega. Največ 
pripomb so imeli na neurejeni promet v mestu, to pa je že stara rana najsta-
rejšega slovenskega mesta. 

7. avgusta ob 14. uri se bodo prizadevni člani Društva upokojencev 
Majšperk sestali v tamkajšnjem gasilskem domu na občnem zborom, na ka-
tere 

m bodo razvili društveni prapor. Kot je povedal predsednik društva Ciril 
Murko, društvo uspešno dela že štirideset let. Prvi društveni prapor so razvi-
li pred dvajsetimi leti. Če bi ga želeli prilagoditi novim razmeram, bi ga 
oskrunili, zato so se odločili, da bodo razvili novega. Na slovesnosti bo go-
voril poslanec državnega zbora Ivan Sisinger. 

UREDITEV SPOMINSKEGA PARKA 
Do 7. avgusta, ko bo na bivšem mestnem pokopališču krajša slove-

snost. naj bi se na delu bodočega spominskega parka že videlo, kakšen 
b o v prihodnje. Prvi posegi, ki jih pričenjajo te dni, so v glavnem 
vdrževalne narave. Kot je povedala članica izvršnega sveta, odgovorna 
za kulturo, izobraževanje in šport. Kristina Šamperl-Purg, z njimi ne bo-
do nikogar prizadeli, kaj šele da bi skrunili spomenike. Vse, ki imajo 
grobove na bivšem mestnem pokopališču, obveščajo, da so pričeli 
čiščenje in vzdrževanje. Sedaj je tudi najprimernejši čas za morebitno 
Preselitev na novo ptujsko pokopališče, če kdo o tem razmišlja. Do jese-
ni naj bi uredili tudi vhod na pokopališče. Kolesarjem in drugim vozni-
kom. ki so do sedaj skrunili zadnje počivališče mnogih Ptujčanov, bo 
končno odzvonilo. Spominski park bodo urejali postopoma. 

Pripravila: MG 

SLAVKO ERLAČ, DIREKTOR 
KMETIJSKEGA KOMBINATA PTUJ 

Matično podjetje ne prevzema 
odgovornosti za težave svojih hčera 

Zaposleni na Kombinatovi družbi Žaga Jelka so dober te-
den stavkali, nato pa po izplačilu zajamčenih plač le pričeli 
delati, vendar v okrnjeni sestavi, saj dela za vse ni dovolj. 
Hkrati zahtevajo, da se izpolnijo tudi druge zahteve stav-
kovnega odbora. Ena izmed njih je bila izpolnjena z ra-
zrešitvijo dosedanjega direktorja. Tega je razrešila skup-
ščina podjetja na svoji redni seji v ponedeljek. Za vršilca 
dolžnosti je bil imenovan dosedanji tehnični vodja Marjan 
Crnčec, ki pa je delo prevzel le zaradi kontinuitete dela, 
imenovan pa je bil tudi v tričlansko skupščino podjetja. 

Podjetje seveda s tem še zdaleč 
ni na zeleni veji; ravno nasprotno, 
pogreznjeno je v velike dolgove in 
kljub do sedaj optimističnim oce-
nam ugotavljajo, da so skorajda 
brez dela. Stoodstotni lastnik Žage 
Jelka oziroma Mizarstva je Kme-
tijski kombinat, zato smo se o tej 
družbi pogovarjali z direktorjem 
KK Ptuj Slavkom Erlačem. 

Eden večjih očitkov osebno 
vam je ta, da ste se premalo za-
nimali za podjetje, da saj se do-
brih deset dni od takrat, ko so 
vam sporočili svoje zahteve, ni-
ste oglašali pri njih, da ste jih 
nekako prepustili samim sebi. 
Kako to? 

Slavko Erlač: "Potrebno je 
osvetliti razmerje med Kmetij-
skim kombinatom kot ustanovitel-
jem in Žago Jelka kot družbo — 
podjetje torej, ki ga je sicer usta-
novijo matično podjetje, je pa po-
polnoma samostojna pravna ose-
ba. Pred dobrim letom smo v KK 
sprejeli usmeritev, da bomo vse ti-
ste dejavnosti, ki niso agroživil-
stvo. izločili na tak način, da bo-
mo po veljavni zakonodaji obliko-
vali samostojna podjetja. V tistem 
času smo to napravili z bivšim de-
lom podjetja Jelka, to sta Žaga in 
Mizarstvo, Termami Ptuj in s 
Tržnico Velenje, to je trgovino v 
Velenju. Vse hipoteke, ki so jih ti 
deli podjetja ustvarili na osnovi 
poslovanja v obdobju, ko so bili 
organizirani znotraj podjetja KK, 
prevzame matično podjetje. Tako 
smo jim želeli omogočiti, da star-
tajo s pozitivnim rezultatom oziro-
ma nulo. Hkrati je bil sprejet tudi 
sklep, da matično podjetje ne 
prevzema več odgovornosti za nji-
hovo nadaljnje poslovanje, prav 
tako ne tveganja in obveznosti po-
krivanja morebitnih izgub. Šlo je 
za zavestno odločitev, ker so se 
težave tudi v agroživilskem sek-
torju pokazale takšne, da ni bilo 
mogoče več računati na to, da bo-
do druge Kombinatove dejavnosti 
ustvarjale takšne dobičke, da bi 
bilo možno prelivanje dohodka. 

Na tak način je tudi podjetja 
Žaga Jelka z enotama Žaga in Mi-
zarstvo startalo s 1. junijem lani. 
Podjetje je izkazalo izgubo že ob 
koncu lanskega leta. Analiza je 
pokazala, da je precejšnji del iz-
gub nastal na Žagi in da je Mizar-
stvo poslovalo s pozitivnim rezul-
tatom. Zaradi tega so nadaljnje ak-
tivnosti tekle v tej smeri, da se sa-
nirajo izgube na Žagi. Medtem pa 
je prišlo do denacionalizacijskega 
zahtevka: v naravi smo morali 
vrniti določen kompleks v takratni 
Žagi. Ko smo ocenili nadaljnjo 
možnost poslovanja Žage kot eno-
te, smo ugotovili, da je ta precej 
okrnjena, zlasti zato ker smo tam 
imeli tudi novozgrajen objekt, de-
cimirnico. Na ta program smo ve-
liko stavili. Zaradi tega je bila 
sprejeta odločitev, da se denacio-
nalizacijskemu zahtevku ugodi na 
ta način, da se površina in objekti, 
ki so bili v okviru denacionaliza-
cijskega zahtevka, vrnejo in da se 
sam objekt žage in vse drugo, kar 
spada k žagi, nekako proda oziro-
ma skuša najti tretjega interesenta, 
ki bi to vodil in bil sposoben za-
posliti določeno število delavcev. 
To nam je pred dobrim mesecem 
dni uspelo. Objekt je prevzel eden 
naših delavcev in zaposlil 26 de-
lavcev. 

V dobri veri. da smo rešili ključni 
problem izgub, smo bili izredno pre-
senečeni, ko smo ugotovili, da je bila 
podobna situacija tudi na Mizarstvu. 
Neprestano so bile podajane izredno 
optimistične ocene o tem. da je na 
Mizarstvu dela dovolj, kar kažejo tu-
di zadnje informacije, ki ste jih zapi-
sali s strani Žage Jelke, vendar se po 
zadnjih dogodkih vidi, da dela na Mi-
zarstvu ni in konkretno danes (v to-
rek) dela samo 18 delavcev. 

Vi torej niste vedeli za težave 
do takrat, ko so vam o njih po-
vedali delavci? 

Skupščina je redno zasedala in 
spremljala poslovanje na osnovi in-
formacij. ki jih je dajal direktor pod-

jetja. Sicer smo dvomili o dobrem 
poslovanju Mizarstva, zato je 
skupščina ves Čas zahtevala, naj se 
napravijo podrobnejše analize po-
slovanja tudi v Mizarstvu, Po drugi 
strani smo nekako verjeli, da je po-
slovanje Mizarstva razmeroma nor-
malno, saj so delali v dveh in celo 
treh izmenah, dalj časa so bili zapo-
sleni poleg rednih celo delavci za 
določen čas. To je eden glavnih ra-
zlogov, da smo bili optimisti. 

Da ne dobivajo plač, smo potem 
seveda vedeli, vendar so bile ra-
zlične informacije o generalnem 
stanju v podjetju — d a j e dela do-
volj, da je izguba razmeroma ma-
jhna. Te različne informacije so bi-
le razlog, da smo zahtevali polletno 
bilanco. Zato tudi nismo mogli ta-
koj odgovoriti na zahteve delavcev, 
kar mi je zelo žal. Plače so jim v 
tem času izplačali s pomočjo Mini-
strstva za delo, podjetje samo jih ni 
moglo izplačati. Vse druge zahteve 
so morale počakati bilanco." 

Nam že vsem znana vrtna gar-
nitura Klara je eden od artiklov, 
ki je prinašal izgubo. Je potem 
res, kot očitajo delavci, da je di-
rektor sklepal škodljive pogodbe 
za podjetje? 

Slavko Erlač: "Ne bi upal dati 
take ocene. Direktor je prav goto-
vo v okviru svojih sposobnosti po-
skušal pridobiti čimveč dela za za-
poslene. To mu je v nekem obdob-
ju tudi uspevalo. Dejstvo je, da se 
tudi programi, ki niso vedno viso-
ko rentabilni, in tudi programi, ki 
prinašajo izgubo, uvajajo v proiz-
vodnjo, če se predvideva, da se 
bodo razmere spremenile." 

Slišali smo še, tudi na ptuj-
skem IS, da direktor ni izpolnje-
val sklepov skupščine podjetja 
— ali drugače, kje je denar od 
prodaje opreme v Žagi? 

Slavko Erlač: "Sklepi skupšči-
ne so določali, da se del kupnine 
porabi za plače delevcem, in sicer 
za plače vseh zaposlenih, ne iz-
ključno za plače tistih, ki so ostali 
na Žagi. V tem je bil kršen sklep 
skuščine." 

Kakšna je polletna bilanca 
Mizarstva? 

Slavko Erlač: "Podjetje je v 
prvem polletju 'prigospodarilo' 17 
milijonov tolarjev izgub ob pri-
hodku približno 50 milijonov. 
Skupni odhodki so bili približno 
67 milijonov. Vedeti je potrebno, 
d a j e ostala izguba tudi z lanskega 
poslovanja, in sicer 34 milijonov, 
kar je skupaj 51 milijonov. Izguba 
je izredno velika, če jo primerja-
mo z vrednostjo podjetja, in po-
meni že skoraj toliko, kot je pre-
moženje tega podjetja, to je 56 mi-
lijonov. Podjetje ima tudi precej 
visoke neporavnane obveznosti. 
Pretežno bremenijo ustanovitelja. 
KK Ptuj, k i j e ob ustanovitvi pre-
nesel nanje vse zaloge, repromate-
rial ter nedokončane in dokončane 
proizvode, in sicer v vrednosti 31 
milijonov tolarjev. Poleg tega je v 
poslovanju nekajkrat interveniral s 
kratkoročnimi krediti. Dalje obsta-
ja terjatev iz konkretnega posla s 
Slovenijalesom v vrednosti 2 mili-
jonov, naslednja je terjatev na 
osnovi komercialnega poslovanja 
nekaterih delov KK z Žago Jelko, 
nato so tu še neporavnane obvez-
nosti do nekaterih dobaviteljev, 
približno 16 milijonov, in t u j e še 
kredit KBM v znesku 6 milijonov, 
v bilanci pa so izkazane še neiz-
plačane plače." 

Koliko mil i jonov torej bre-
meni Mizarstvo? 

Slavko Erlač: "Vseh obvezno-
sti j e približno 70 milijonov. Včeraj 
smo na skupščini obravnavali na-
daljnje možnosti podjetja tudi ob 
predpostavki, da matično podjetje 
ne bo zahtevalo, da vrne Mizarstvo 
42 milijonov njegovih sredstev ta-
koj. Terjatve, ki jih ima matično 
podjetje do Žage Jelke, nikakor ne 
bodo razlog za morebitno prene-
hanje delovanja podjetja." 

Kakšne so torej možnosti 
podjetja po oceni skupščine 
podjetja? 

Slavko Erlač: "Zaradi izredno 
slabega poslovanja podjetja je 
med drugimi bil sprejet sklep, da 
se zaprosi SDK kot uradno institu-
cijo, da preveri izkazane rezultate 
poslovanja in da poda oceno mož-
nosti nadaljnjega poslovanja ozi-
roma da poda predlog prenehanja 
poslovanja podjetja, če možnosti 
za nadaljnje poslovanje ni." 

M. Zupanič 

KMETIJSKI KOMBINAT J E 
LANI USTANOVIL TRI 
PODJETJA — HČERE 

IZGUBE NA ŽAGI, NATO ŠE 
DENACIONALIZACIJA 

PRESENEČENI NAD 
TEŽAVAMI V MIZARSTVU 

ŠKODLJIVE POGODBE IN 
NEPRAVILNOSTI? 

PRIBLIŽNO 70 MILIJONOV 
OBREMENITEV 

SDK BO OCENILA MOŽNOSTI 

POGOVOR O LOKALNI SAMOUPRAVI 

Vloga ptujskega območja 
v bodoči ureiptvi' 

Ptujski župan Vojteh Rajher in predsednik IS Branko 
Brumen sta v petek povabila predsednike ptujskih poli-
tičnih strank na razgovor o lokalni samoupravi. Potrebno se 
je zavzemati za takšen model lokalne samouprave, ki bo 
Ptuju in njegovi širši okolici najbolj ustrezal. Ptuj namreč 
sedaj nima vloge, ki mu pripada glede na velikost, število 
prebivalcev, veliko gravitacijsko območje in funkcije, ki jih 
zanj opravlja, saj mu je bila po vojni odvzeta. 

Bodoče življenje lokalnih skup-
nosti bo krojil zakon o lokalni sa-
moupravi. ki ga pripravljajo hkrati 
z zakonom o upravi in zakonom o 
sodiščih. Zdi se. da bo prav sled-
nji odločilen za sprejem prvih 
dveh. Sicer sta trenutno v igri dva 
modela bodoče organizacije lokal-
nih skupnosti. Po prvem bi bila 
država razdeljena na 1 1 ali 13, po 
drugem pa na 22 do 25 okrajev. 
Ptujski župan je menil, da nova 
ureditev ne bi smela temeljiti na 
stari, ko je bila Slovenija še del 
Jugoslavije in je imela drugačno 
družbenopolitično ureditev. Za 
naše okolje je sedaj najpomem-
bnejši projekt Ureditev in delo-
vanje lokalne skupnosti, ki bo na-
stajal v sodelovanju Inštituta za 
javno upravo in občinske komisije 
za lokalno samoupravo. Vprašanje 
je, ali bo ta edinstveni projekt v 
Sloveniji lahko končan do spomla-
danskih lokalnih volitev. 

Predstavniki občine so v zad-
njem času opravili vrsto razgovo-
rov o lokalni samoupravi s pred-
stavniki krajevnih skupnosti. V 
prav vseh razgovorih so se v kra-
jevnih skupnostih izrekli za formi-
ranje občine. Vprašanje je, ali se 
bo toliko občin na območju sedan-
je ptujske občine lahko samofi-
nanciralo, pomembna pa bodo tudi 
razmerja mestne občine z drugimi, 
vzpostavljanje upravnega okraja, 
vzpostavljanje sodnega okrožja ... 
V tem trenutku je v Sloveniji pre-
magano razmišljanje o delitvi Slo-
venije na dežele oziroma pokraji-
ne, smo slišali na razgovoru. Da 
ne bo prevelike razdrobljenosti, je 
pa vseeno zanimivo vzpostavljan-
je pristnejših medsebojnih vezi 
med občinami, pa tudi skupnosti, 
kot je na primer severovzhodna 
Slovenija. McZ 

Poletna šala 
Tale Nissanov bagerček je ves 

prejšnji teden krasil Slovenski trg 
pred trgovino Astra in Rožo. Prav 
nič ni delal, nasprotno, niti pre-
maknil se ni. Pač pa zasedal dva 
parkirna prostora, kar je motilo 
tamkajšnje poslovneže. Kako bi se 
ga rešili? Obve-
stili so pilicijo. 
Ta ni imela vzro-
ka. da posreduje, 
saj bagerček pro-
meta ni oviral. 
Potem se je v pe-
tek pojavil na 
stroju lep rumen 
listič, na katerem 
je pisalo, da je 
stroj naprodaj. 
Za samo 25.000 
tolarjev so se mi-
moidoči živo za-
nimali zanj. Ime-
li bi ga za gobar-
jenje, je menil 

neki gospod, ali za obdelovanje 
vrta... Na lističu je bila zapisana 
tudi kontaktna številka. Poklicali 
smo — oglasila s e j e policija. Šala 
pa taka. Trikrat lahko ugibate, kdo 
si jo je privoščil! McZ 
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Eho na Odmeve 
AVGUSTA PnEMiFRA POKLICNEGA GLEDALIŠČA 

V USTANAVLJANJU ZATO 

Mesto naj bo gledališče 
SPOŠTOVANI BRALCI! 

V 28. š tevi lki Tedn ika , ki j e 
izšla 15. j u l i j a 1993, ste tisti , 
ki ste v rubr ik i Prejeli srno 
prebral i p r i spevek gospe Kri-
stine 

Š a m p e r l - P u r g " O D M E -
VI" , v e r j e t n o opaz i l i , da je go-
spa č lan ica Izvršnega sveta 
Skupšč ine obč ine P tu j , ki 
skrbi za p o d r o č j e i zobraževan-
je , kul turo in špor t , po l emiz i -
rala s t i s t imi , ki b o j d a podp i -
ra jo " h a j d u š k i " nač in de la Po-
k ra j inskega m u z e j a P tu j . V 
isti š tevilki Tedn ika pa sta na 
nas lovnic i l ahko prebra l i po-
roči lo s 37. se je z a s e d a n j a 
Skupšč ine obč ine P tu j , ki j e 
P o k r a j i n s k e m u m u z e j u P tu j 
ob n jegov i 100-le tnic i pode l i -
la zlato p l ake to S k u p š č i n e 
obč ine P tu j . V 29. š tevi lki 
Tednika , ki j e izšel 22. j u l i j a 
1993, pa ste l ahko p rebra l i re-
zul ta te raz i skave j a v n e g a 
m n e n j a o razvoju tu r i zma v 
P tu ju , ki g a j e oprav i lo p o d j e t -
j e S P E M iz Mar ibo ra . Po re-
zultat ih te anke te ste, spoš to-
vani P tu j čan i , v s v o j e m mes tu 
n a j b o l j p o n o s n i na svoj g rad , 
v ka te rem d o m u j e j o zb i rke 
Pokra j in skega m u z e j a P tu j . 
Čez 50 % P t u j č a n o v vas m e n i 
tako, čez 20 % pa vas m e n i , 
da je s taro mes to n a j b o l j vred-
no vašega ponosa . N o , tudi v 
s ta rem mes tu po teka de j av -
nost m u z e j a . 

Iz teh navedb p o v s e m j a s n o 
izha ja , da sta j avno m n e n j e in 
na jv iš j i o rgan loka lne s a m o u -
prave spozna la de lo m u z e j a 
vse pre j kot za " h a j d u š k o " . 
Naspro tno , de lo je n a g r a j e n o , 
ker j e kakovos tno , o d m e v n o 
in v p o n o s svo jemu k ra ju . 
Čeravno ne bi bi lo tako, se ne 
spodobi nač in dela n e k e kul-
turne us tanove označeva t i za 
" h a j d u š k e g a " . To j e čisti ne-
smisel! Tega n e s m i s l a ne 
reš i jo niti n a r e k o v a j i in taki 
izjavi zago tov i jo nav idezno 
resnost . Seveda na rekova j i ne 
m o r e j o pomen i t i niti t ega , da 
delo m u z e j a s p o m i n j a na ha j -
duške m e t o d e , ker j e h a j d u k o -
van je znač i lno le za d e l o v a n j e 
p o s a m e z n i k o v z u n a j z akona in 
z loč inskih zd ružen j , kot so na 
p r imer r a zbo jn ik i in ces tn i ro-
par j i . Pr idevnik h a j d u š k i , z 
na rekova j i ali brez n j ih , ima le 

Hvala gospe članici Izvršnega 
sveta Ptuj za šolstvo, kulturo in 
šport, da mi j e pomagala spre-
gledati, saj bi sicer lahko ostal 
neveden Mihec, kot sicer meni, 
da so bralci Tednika. Do objave 
njenega članka 15. 7. 1993 sem 
mislil, da se nekatere stvari v 
ptujski vladi, še posebej na po-
dročju šolstva, kulture in športa, 
dogaja jo slučajno, sedaj pa sem 
ugotovil, da ni tako. 

Priznam, da sem napisal to pi-
smo predvsem za to, ker je bila 
omenjena Zveza prijateljev mla-
dine kot nosilka akcije prazno-
vanja dedka Mraza, iritiralo pa 
me je tudi pisanje o drugih pro-
blemih s področja kulture. Ome-
nim naj. da smo s to akcijo omo-

JAVNA ZAHVALA KARITAS 
V teh dneh se mudi v rodnih 

Selih zdomec Mirko Prosin-
jek. ki je ob prihodu spet pri-
peljal večjo količino sanitar-
nih potrebščin za begunce in 
socialno ogrožene. V njegovi 
organizaciji je takšna pomoč 
prispela že toliko krat. da mu 
dolgujemo vsaj javno zahvalo. 

Župnijski Karitas 
sv. Ožbalta v Ptuju 

s labša ln i p o m e n in se upora-
b l ja takrat , ko se želi nekoga 
d i skva l i f i c i ra t i . P repr ičan 
sem, da j e gospa Kris t ina 
Š a m p e r l - P u r g o b tej izjavi 
ime la v mis l ih prav mene . Pri 
uporab i be sede " h a j d u š k i " pa 
j e n e m a r a i zha ja l a iz interpre-
tac i je m o j e g a n a č i n a de la , kot 
ga j e v n e k e m in te rv ju ju na 
m a l c e g robo poe t ičen način 
označ i l nov ina r Franc Mi-
lošič . Vendar pa bi v tem pri-
meru to svo jo iz javo mora la 
op remi t i s c i t a tom, da se 
zašči t i p r ed m o r e b i t n i m i ne-
s p o r a z u m i . Seveda si š t e jem v 
čas t , da m e č lan ica izvršnega 
sveta , ki ima na skrbi ku l tu ro , 
enač i z m u z e j e m , vsa j impl i -
c i tno . Ne bi pa b i lo odveč , če 
bi p red p r e d a j o svo jega bese-
di la v tisk oprav i la še log ično 
ana l i zo svo jega p i san ja . 

Z a h t e v a m , da se gospa Kri-
s t ina Š a m p e r l - P u r g v časop isu 
Tednik j a v n o opravič i Pokra -
j i n s k m u m u z e j u P tu j za žali-
tev o nač inu de la m u z e j a , ki 
ga j e v č lanku O D M E V I v 
časop isu Tednik z dne 15. jul i -
j a označ i l a za " h a j d u š k o " . 

Sk ra jn i čas j e , da gospa Kri-
s t ina S a m p e r l - P u r g razmis l i o 
svoj ih d e j a n j i h in izrečenih ali 
zap i san ih besedah . N j e n a fun-
kc i j a j i na l aga tehten p remi -
slek in ne d o v o l j u j e površno-
sti ter na hi t ro i z r ekan je ne-
p r e m i š l j e n i h trditev. 

V nadal jevanju istega pri-
spevka avtorica prosi že omen-
jene zagovornike muzeja , ki 
podpira jo "ha jduški" način dela 
Pokraj inskega muzeja Ptuj, naj 
muzej podprejo tudi konkretno, 
ker bi 10 mio SIT "prišlo krva-
vo prav, da se s tem preseka se-
danja situacija in se ne vleče 
dolg v obliki kredita 7 let na-
prej, na škodo kulturne ponud-
be". Pri tem stavku se šala 
konča, ker pomeni popolno ma-
nipulaci jo javnost i na podlagi 
delnih, skrbno izbranih podat-
kov; ali pa je morda ta izjava 
odsev njene nestrokovnosti . Av-
torica želi javnosti sugerirati, 
kako bi morebiti sedemletni 
kredit pomenil pravo katastrofo 
za kulturno ponudbo. Verjetno 
j e v mislih imela kulturno po-
nudbo Ptuja, sicer bi nemara 
uporabila izraz — delo muzeja. 
Njen obupani poziv tistim, ki 
podpira jo "ha jduški" način dela 
muzeja , naj priskrbijo še 10 mio 
SIT, ker bi sicer kulturna po-
nudba trpela dolgoletno škodo, 
izhaja iz prirejenega citata bese-

gočili pet tisoč otrokom prijetno 
novoletno doživetje, da smo vsa-
ko leto in tudi letos sredstva zbi-
rali in do letos tudi zbrali s po-
močjo podjetij, da iz proračuna 
za to niso bila nakazana ni-
kakršna sredstva in da je akcijo 
odobril Izvršni svet (s finančnim 
predračunom in realizacijo vred). 
Res je tudi. da smo bili deležni 
obljub o pomoči pri tej akciji, da 
pa razen obljub nismo dobili 
ničesar. Svetla i / jema pri tem je 
g. Vojteh Rajher, ptujski župan. 
Sam sem lansko akcijo speljal do 
konca, čeprav od 23. 12. nisem 
bil več zaposlen za Zvezi prijatel-
jev mladine. 

Priznam, da sem že sit vsega 
tega sprenevedanja, smešnih ra-
zlogov za opravičevanje nespo-
sobnosti in izgovarjanja na dru-
ge. Sit sem nagrajevanja, pove-
ličevanja in obenem grajanja 
turkerij , neznosne lahkotnosti 
razlaganja, da kulturna srečanja 
so, vendar jih ne vidimo, ker so 
se raztegnila na celo leto. abon-
maji so. vendar j ih ni, Mihe-
ličeva galeri ja sicer je . razstav-
nega prostora pa ni itd. 

Ugotavljam, da vlada sicer so-
deluje pri vseh akcijah, vsaj v 
začetku, o problemih govori na 
koncu, krivci so pa tako ali tako 
vedno le izvajalci. Ali se nihče ne 
vpraša tudi o svoji odgovornosti. 

dila sanacijskega načrta muzeja, 
ki ga j e izdelalo podjet je za go-
spodarsko svetovanje FIN HA iz 
Maribora. Finea je v sanacij-
skem programu predlagala plan 
poslovanja Pokrajinskega muze-
ja Ptuj za leto 1993, ki ne bi 
ogrozil "nadal jnjega poslovanja 
muzeja in bi omogočil tudi iz-
peljavo nekaterih načrtovanih 
aktivnosti v letošnjem letu ... Iz 
vsega tega sledi, da bi se dejav-
nost Pokrajinskega muzeja lik-
vidnostno izboljšala ob finančni 
injekciji v višini 10 mio SIT, ki 
bi jih v naslednjih 7 letih lahko 
vrnil muzej v anuitetah po 2,05 
mio SIT." To muzej z lahkoto 
pravi iz lastnega dohodka. Čla-
nica Izvršnega sveta SO Ptuj za 
kulturo pa ne omenja dejstva, 
d a j e lastni dohodek našega mu-
zeja največji med slovenskimi 
muzeji ter vsaj 6 krat presega 
znesek omenjene anuitete. Izja-
va gospe Kristine Šamperl-Purg 
veliko pove o njenem načinu 
razmišljanja, o možnostih doje-
manja bistva problemov, še naj-
več pa o njenem načinu 
reševanja le-teh. 

Pozivam Izvršni svet Skup-
ščine občine Ptuj, da se izjasni 
o izjavah svoje članice za po-
dročje kulture, ki po eni strani 
želijo največjo kulturno ustano-
vo Ptuja, po drugi strani pa 
pričajo o njeni strokovni ne-
kompetentnosti za opravljanje 
te odgovorne funkci je in ne na-
zadnje o zavestnem ali nezave-
stnem poskusu manipuliranja, 
javnosti . 

Kar se pa tiče pričakovane 
ljubezni kustodinje galeristke, 
ki skrbi za delovanje Mihe-
ličeve galerije, do neimenova-
nega subjekta, bom poskrbel, da 
se ta subjekt imenuje. V prime-
ru, da se ugotovi odsotnost zah-
tevane ljubezni, pa bom po-
skrbel za premestitev ali odpu-
stitev. 

Končal bom v enakem stilu, 
kot je svoj prispevek ODMEVI 
začela gospa Kristina Šamprl-
Purg, torej z anekdoto, ki se je 
pred leti zgodila v nekem me-
stnem avtobusu v času največje 
gneče. Mlada mati je v gneči 
zgubila majhnega sinka. Zavpila 
je: "Sinko, kje si?" Otrok pa je 
prostodušno odgovoril: "Tukaj 
sem. mamica, med samimi rit-
mi!" Kaj je skupni nauk tej anek-
doti in anekdoti o Mihi in njego-
vem atiju ter borovinju na Pohor-
ju? Le to, da od majhnih ne mo-
remo zahtevati, da vidijo daleč, 
kajti njihova obzorja so kljub naj-
boljši volji zelo omejena. 

v. d. Ravnatelja 
Pokrajinskega muzeja Ptuj: 

Boris Miočinovic 

če je vse narobe? So res vsega krivi 
le drugi? Smo res vsi mi le nevedni 
Mihci? Opažam, da želite ukiniti 
Zvezo prijateljev mladine, da se 
nekaj kuha na Športni zvezi, da po-
staja vprašljivo delovanje Zveze 
kulturnih organizacij. Če bi že radi 
vse ukinili, zakaj ne ukinete še se-
be? Odkar obstaja Sekretariat za 
družbene dejavnosti, je financiranje 
šolstva, zdravstva, sociale in v veli-
ki meri kulture prešlo na republiko, 
s tem se je obseg dela tega sekreta-
riata zmanjšal vsaj za polovico, šte-
vilo zaposlenih pa je ostalo enako. 

In še nekaj: poleg institucio-
nalne kulture obstaja še pose-
ben segment — alternativna 
kultura. Nosilci te kulture so v 
glavnem mladi in v svoji zagna-
nosti potrebujejo vsaj kanec po-
moči. V ptujskem proračunu za 
leto 1993 tega nisem zasledil, 
prav tako nisem zasledil nobe-
nega namiga o možnih rešitvah 
prostorske stiske mladih, v ka-
terih so se znašli po ukinitvi 
Kluba mladih. Boste ukinili še 
mladino, da bo potem mir? 

Menim, da so vsi ti problemi 
rešljivi, vendar je vprašanje, 
kdo jih bo reševal. Nekaj spo-
sobnih ljudi čaka na svojo pri-
ložnost. Gabrijel Berlič 

Tudi to poletje Ptuj ne bo 
ostal brez gledališča po za-
slugi mladih, ki jim bo gle-
dališče nekoč poklic. Po lan-
ski uspešnici Slawomirja 
Mrožka Na odprtem morju 
režiser Samo Strelec letos 
pripravlja dramo Jeana Paula 
Sartra Zaprta vrata. 

Naj se zdi še tako čudno, 
skoraj utopično v teh časih v 
Ptuju razmišljati o poklicnem 
gledališču, se to, kot vse kaže, 
vendarle rojeva. Zato ker, 
ZATO ... 

Z A T O je ime g leda l i šča v 
nas t a j an ju , v ka te rem so se 
zbral i tisti, ki žel i jo , h o č e j o in 
ima jo n e k a j povedat i . Ne gre 
za man i fe s t ac i jo , čeprav to sa-
m o po sebi je , ampak za neke 
vrste uročenos t , zasvo jenos t , 
izpoved na način g ledal i šča . 

Lani j e živel z n j i m i otok na 
r ibniku v L j u d s k e m vrtu , letos 
so se preseli l i v eno od kleti 
p tu j skega gradu. Pospravi l i so 
jo in pomet l i , prah, ki se j e ob 
tem dviga l , bi lahko bil s im-
bol pekla , o ka te rem govor i 
d r ama Jeana Paula Sartra Za-
prta vrata , lahko pa bi bil prah 
s imbol upora proti zaprašeno-
sti ins t i tuc iona lnega gleda-
lišča sploh. Zd ružu j e j ih žel ja 
neka j ustvari t i , b rez obvezno-
sti za jut r i , brez de lavskih 
kn j iž ic ... 

Za P tu j j e p o m e m b n o , da se 
to d o g a j a v n j e m , v mes tu , ki 
mu g leda l i ška t radici ja ni tu ja , 
ki z l jub i t e l j sk im g leda l i ščem 
Teater III posega v vrhove te 
us tvar ja lnos t i . Za to j e m o g o č e 
razumet i Gleda l i šče Za to tudi 
kot korak napre j , korak za ne-
ka j več. In kot p rav i jo ustvar-
ja lc i , gre za to, da pos tane 
P tu j kot mes to g leda l i šče ; 

S t a n k o Vindiš mlajš i , go-
stinec: " M e n e in goste našega 

mote l a hrup 
zelo mot i . Po-
noči se ta še 
bol j sliši, še 
poseba j ga 
povz roča jo to-
vornjaki . Ob-
voznica je v 
Lenartu n u j n o 
po t rebna in z 

g r a d n j o ne bi s m e l i od l a ša t i . 
I zpušn i p l in i in t r e s l j a j i z e lo 
u n i č u j e j o s t avbe o b z d a j š n j i 
ces t i , po le t i pa p o L e n a r t u 
ze lo smrd i , s a j p r e v a ž a j o 
ž i v i n o . " 

Stanka Devajak , sekretar-
ka O b r t n e zbornice: " P o raz-

padu Jugos la -
vi je skozi Le-
nart po teka 
glavna pove-
zava z Mad-
žarsko, za to 
pa j e ces ta ne-
pr imerna . To 
Lenarčani ze-
lo obču t imo , 

sa j zlasti kamion i p o v z r o č a j o 
tak hrup in v ibraci je , da se v 
zgradbi odp i ra jo zaprta vrata. 
V središču mes ta m o r a m o 
imeti okna vedno zaprta , sa j j e 
v zraku vel iko praha in iz-
pušn ih plinov. Obvozn ica j e 
nu jna , n j eno lokac i jo pa bi 
moral i dobro preš tudira t i , da 
ne bi izgubil i preveč rodovi t -
ne z e m l j e . " 

o d r e k a j o se k las i f ikac i j i ' g le -
da l i šče v P t u j u ' . Odloč i tev , ali 
bo to res tako, mora spre je t i 
m e s t o samo. N e o d v i s n o Gle -
da l i šče Z A T O bi l ahko nas ta lo 
k je rko l i v S loven i j i , pa n a s t a j a 
v Ptu ju ... 

Predstava bo stala do premie-
re 900.000 (z besedo: devetsto 
tisoč) tolarjev. Okrog polovico 
tega zneska bodo sponzorj i pri-
spevali v obliki storitev, polovi-
co pa bo gotovine. Generalni 
sponzor je Talum iz Kidričeve-
ga, ki že dolga leta ne odreka 
podpore kulturi. 

Vodja p ro j ek t a j e Franc 
Mlakar , s icer s t ro jn i inženir , 
ki pa je v s r edn je šo l sk ih letih 
tudi s am okuša l p t u j s k e 
odrske deske , in kot pravi , j e 
bil p r e senečen , da so se mu 
vrata povsod , k j e r j e pot rka l , 
tako na š i roko odpr la . 

Sicer pa j e v s e m us tvar ja l -
c e m preds tave skupno , da so z 
g l eda l i š čem pr ičel i v P tu ju , 
d a n e s pa so že konča l i ali pa 
še š tud i ra jo na A k a d e m i j i za 
g leda l i šče , rad io , f i lm in tele-
v iz i jo v L jub l j an i . 

Rež ise r je S a m o Stre lec , ki 
j e po k o n č a n e m š tudi ju rež i je 

LENART 

Bojan Mihalič, fotograf: "Na 
hrup sem se že nekoliko priva-

dil, čeprav j e 
včasih težko 
zaspati. Zelo 
me skrbi pro-
metna varnost, 
saj j e zdajšnja 
cesta nepri-
merno urejena. 
Prometne oz-
nake so slabo 
vidne, še zlasti 

so ogroženi otroci na poti v 
šolo. Povsod selijo promet iz 
mestnega jedra. O tem bodo 
morali razmišljati tudi v Lenar-
tu. Mogoče je prav zdaj čas, da 
v republiki sprožimo našo pro-
blematiko." 

Danica Roškarič, lastnica 
butika Daca: "Skozi Lenart se 

vsak dan vije 
kolona tovor-
njakov, ki pov-
zročajo hrup 
ter smrad. Ve-
mo. kakšna j e 
največkrat kul-
tura voznikov. 
Mnogi ne upo-
števajo predpi-
sanih omeji tev 

in tako ogrožajo varnost pešcev. 
Najprej bi morali iz mesta spel-
jati tovorni promet, saj zelo 
uničujejo zgradbe. Zda j šn je ce-
ste pa so tudi neprimerne. Z 
gradnjo obvoznice ne bi smeli 
čakati predolgo, saj bo škoda 
prevelika." 

E d o Z o r k o , p o d p r e d s e d n i k 
l enarškega i zvršnega sveta: 
" G r a d n j o o b v o z n i c e so načr to-

bil tudi na p o d i p l o m s k e m štu-
di ju v Nemči j i . Z lansko pred-
s tavo Na odp r t em mor ju je ne 
s a m o skalil r ibnik v Ljudskem 
vr tu , ampak tudi ku l tu rno po-
le tno mrtv i lo mes ta . Predstava 
j e tudi zas topa la S loven i jo na 
s rečan ju g ledal i šč Evrope v 
Avstr i j i . Le tos se vrača z dra-
m o Jeana Paula Sar t ra Zaprta 
vra ta . 

D r a m a t u r g i n j a j e Romana 
Ercegov ič , š tuden tka drama-
turg i je , ig ra jo pa Urška Vu-
čak , č lanica Teatra III, ter štu-
d e n t j e igre Grego r Geč , Nešo 
Tokal ič in Vojko Belšak. Ko-
s t u m e j e izdela la S tanka Vau-
da , luč j e v rokah Tomaža 
B e z j a k a . 

Premiera bo 5. avgus ta , po-
novi tve pa 6. ,7. in 9 .avgusta . 
Pr izor i šče j e g ra j ska klet . O 
sami preds tav i in avtor ju dra-
m e lahko prebi ra te v zadnj ih 
treh š tevi lkah Tednika in tudi 
v te j in p r ihodn j i . Vendar je 
vse to p r ema lo , da bi lahko 
pog leda l i , ka j j e za Zapr t imi 
vrat i , da bi si l ahko odgovori l i 
na vp ra šan j e , zaka j Z A T O ... 
P reds tavo mora t e videt i ! 

Nataša Vodušek 

vali že pred 
dese t imi leti. 
Od takrat je 
tudi vr isana v 
ubranis t ičn ih 
p lanih . Ven-
dar se j e po-
tek n j e n e tra-
se že večkrat 

sp remen i l , sa j Republ ika 
nač r t u j e n j e n potek drugje , 
kar bi r azde l i lo Lenar t . V zad-
n j ih dveh let ih, ko se j e začel 
in tenzivni p rome tn i tok 
v z h o d — z a h o d , se je zopet 
zače lo razmiš l j a t i o lenarški 
obvozn ic i . Repub l ika pa je 
z a d n j e čase take p ro jek te opu-
stila in na Repub l i ško upravo 
za ces te s m o že pisal i , da se 
č i m p r e j do loč i t rasa obvozni-
ce. V jun i ju so nas obvesti l i , 
da bodo v k r a t k e m začeli iz-
delovat i š tud i jo o vplivih na 
oko l j e in vse d ruge parametre , 
ki s m o j ih mi zahteval i . Pri-
m a r j a l n a anal iza z vplivi na 
oko l j e na j bi bi la izdelana do 
sepe t embra . Z a d n j e stališče 
skupšč ine j e , da se č imprej 
r a z b r e m e n i p r o m e t skozi me-
sto, vendar na pod lag i usatrez-
nih s t rokovnih š tudi j ter ob 
us t r eznem nadomes t i lu za po-
sege v pros tor , ker obč ina od-
s topa od p lana , ki smo ga 
p rvo tno ver i f ic i ra l i v Republi-
ki. Z a h t e v a m o ce lov i to izdela-
vo š tud i je o vpl iv ih na okolja 
ter č i m p r e j š n j o i z g r a d n j o . " 

Tekst in foto: 
Mari ja Slodnjak 

Odmev na odmeve ge. Kristine Šampepl Puro 

Mesi o se tli uši vp 
V lenarški skupščini smo že večkrat slišali med pobudami in predlogi poslancev čim-

prejšnjo gradnjo obvoznice skozi Lenart. Pred dvema letoma so se spremenile prometne 
poti in skozi glavno mestno jedro se je zelo povečal promet na magistralni cesti Podčehova 
— Lendava, še posebaj tovorni promet. Kaj menijo o gradnji obvoznice Lenarčani? 
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D U H O V Š Č I N A 

Kakor sva spoznala doslej , so 
morali biti tudi v Grči j i duhov-
niki ritualno čisti, lepe zunanjo-
sti, večkrat pa so zahtevali tudi 
devištvo. Na jver je tne je so zara-
di tega nel jubega pogoja bili 
duhovniki mladi fant je , pa so 
kasneje v zreli dobi odstopali 
od tega poklica. 

Z a n i m i v o pa je tudi to, da je 
v Grč i j i lahko opravl ja l du-
hovniški posel tudi nežne j š i 
spol. Seveda si lahko mis l i š , 
da j e bila pri dekle t ih zah teva 
po deviš tvu še s t rož ja . V neka-
terih t empl j ih , p o s v e č e n i h bo-
ginji Ateni , so d u h o v n i š k e po-
sle op rav l j a l e ce lo dek l i ce , v 
drugih svet išč ih , npr. h r a m 
Demetre , pa s tarke. 

S lužba b o ž j a j e bila tudi v 
stari Grč i j i v g l a v n e m do-
smrtna in vel ikokrat dedna . 
Zanimiva novos t , ki pa te ne 
sme presenet i t i , sa j j o je pr i -
nesla d e m o k r a c i j a , pa j e , da 

so p o n e k o d d u h o v n i k e volili . 
Ne g lede na to j e imela du-
h o v n i š k o s lužbo v rokah po-
večini (kot d r u g o d , spomni se 
M e z o p o t a m i j e in Egip ta) s tara 
a r i s tokrac i ja . D u h o v n i k e so 
n a m r e č izbiral i , tudi na volit-
vah , m e d j č l a n i p l emensk ih in 
a r i s tokra t sk ih družin . 

In kaj so počeli duhovniki? 
Glavna opravila duhovnikov 

so bili dnevni kultni obredi v 
svetišču, posvečenem izbrane-
mu bogu. Duhovniki so kip bo-
ga umivali, okraševali z venci, 
zanj skrbeli, redno so mu tudi 
žrtvovali. V nekaterih svetiščih 
so se duhovniki ukvarjali z ve-
deževanjem in prerokovanjem 
(zlasti v Apolonovih svetiščih), 
drugi z zdravilstvom ... 

V Grčiji duhovniki niso bili va-
se zaprt stan in tudi niso sesta-
vljali kakega združenja. Njihovo 
delo je bilo opravljanje 
svečeniških dolžnosti kot pripad-
nikov določenega svetišča in pri-
padajočega boga. Duhovniška 
služba je bila seveda spoštovana, 
ni pa dajala moči in oblasti. Malo 
premisli, ali si tukaj zaznal 
kakšno razliko med duhovščino 

Mezopotamije , Egipta in Grčije. 
Seveda! Grška duhovščina ni 
bila vsemogočna in ni imela 
oblasti, duhovništvo Mezopota-
mije in Egipta pa je imelo 
oblast močno v svojih rokah. 

Zanimivo j e tudi to, kar pa j e 
povezano s pre jšnj im odstav-
kom, da so v Grči j i uradne 
državne kulte ponavadi vodile 
civilne uradne osebe in ne du-
hovniki. 

K U L T I 

V stari Grčiji so bili kulti zelo 
preprosti. Delimo jih lahko na 
tri vrste. 

Najpreprostejš i in najbol j 
razširjen način kultnih obredov 
je bilo ŽRTVOVANJE. Naj-
večkrat so verniki bogovom 
žrtvovali vino. Iz čaše so 
poškropili z vinom tla ali pa vi-
no polili po ognju, bogovom v 
hrano in čast. 

Bogovom pa niso žrtvovali le 
vina, ampak tudi žito, sadje, ol-
je ... Gotovo pa so žrtvovali naj-
več žita in sadja Demetri , 
oljčnih vejic in olja Ateni, vina 
Dionizu ... — no, kar se vina 
tiče, tega so darovali vsem bo-
govom po vrsti, saj so ga očitno 
imeli vsi zelo radi. 

Višja oblika žrtvovanja so bi-
le živali. Ol impi jskim bogovom 
so ponavadi žrtvovali bele živa-
li, meso žrtvovane živali pa so 

udeleženci pojedli kar sami. 
Drugače je bilo z žrtvovanjem 
podzemnim bogovom: ti so do-
bili le črne živali (najraje črne-
ga ovna), ki so j ih zažgali in po-
tlej pokopali v zemljo. 

Stari Grki pa niso žrtvovali le 
bogovom, ampak tudi svojim 
kulturnim junakom. Ti so preje-
mali v dar bele živali, ki so jih 
verniki sežgali. 

Druga oblika kulta so bili 
JAVNI KULTNI OBREDI, ki so 
j ih opravljali v svetiščih. Sem je 
sodilo umivanje in kitenje kipov 
bogov, polaganje vencev na ol-
tarje, slovesne procesije, prepe-
vanje himen in molitve. Obredi 
so zmeraj potekali po strogem 
ceremonialu. 

Tiste kulte, ki so imeli držav-
ni pomen, so vodile državne, 
uradne osebe. Prav ti obredi so 
sčasoma prerasli v splošne ljud-
ske praznike. 

In t re t j ič — se spomin j a š , ki 
s em ti pr i op i sovan ju ž iv l j en ja 
s tar ih Grkov nap isa la , da so 
h iše ime le v sredi dvor i šča , na 
n j e m žr tvenik , boga te j š i pa tu-
di v o d n j a k ? Če so torej imeli 
d o m a žr tvenik , so d o m a 
d ruž ine oprav l j a le Z A S E B N E 
K U L T N E O B R E D E . Ti obredi 
so bil i seveda sk romne j š i , vo-
dil j i h j e pog lavar d ruž ine , to-
re j ata ali na j s t a re j š i sin. Družinska molitev 
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Obisk v vseh treh odde lk ih 
p tu jske k n j i ž n i c e se j e v pr-
vem pol le t ju l e tošn jega leta v 
pr imer jav i z e n a k i m o b d o b j e m 
lani poveča l za 38 ods to tkov . 
Povečala pa s e j e tudi i zposo j a 
s t rokovne l i terature: le tos po-
meni že 44 ,7 ods to tka , lani v 
prvih šest ih mesec ih 33,7 od-
stotka. K n j i ž n i c o j e imela do 
konca j u n i j a 43 .530 obiskov, 
kar p o m e n i 304 obiske na dan , 
v či ta lnici pa j e bi lo 12.794 
obiskov. N a j v e č ob i ska je 
imel š tudi jski odde lek — 
20.894, s ledi ta pa mu mlad in -
ski (14 .689) in l judski odde-
lek (7 .947 ob i skov) . 

Šo lsko p r o j e k t n o delo , razi-
skovalne in d ruge na loge 
osnovnošo lcev in s r edn ješo l -
cev so zelo poveča l i ob isk , kar 
kaže na novo v logo kn j i žn ice , 
ko ta p o s t a j a p r e d v s e m cen te r 
in formaci j . Vse to pa seveda 
povzroča n e m a l o težav, sa j j e 
v n je j še v e d n o p r e m a l o zapo-
slenih, da bi poleg i zposo je 
opravl ja l i tudi sve tova lno de-
lo. Poleg tega j e zaradi l ikvid-
nostih težav šepala v letoš-
njem letu tudi nabava nove li-
terature. 

V m l a d i n s k e m odde lku j e 
letos pr ičel de lo kn j i žn i m a n i -
pulant, kar j e o m o g o č i l o ene-
niu od kn j i žn iča r j ev , da se je 
posvetil spec ia lnemu delu z 
mladimi bralci . Več je bi lo bi-
Miopedagoških ur, l i terarnih 
ugank, s tensk ih k n j i ž e v n i h li-
stov, les tv ice n a j b o l j pr i l ju-
bljenih k n j i g m e d m l a d i m i 

bra lc i ... Zaž ive lo j e sodelo-
van j e s kn j i žn i ča r j i iz šol. Ti 
so p red k o n c e m šolskega leta 
us tanovi l i svoj aktiv. 

Knjižnica j e načrtovala, da bi 
nekatere dela v letošnjem letu 
lahko opravila z delavci v okvi-
ru javnih del. Žal pa za delo v 
knjižnici ni posebnega odziva 
brezposelnih z višjo ali visoko 
izobrazbo. Nanje še čakajo, do-
slej so zaposlili le tri delavce za 
man j zahtevna dela. 

Knjižnica je z letošnjim letom 
prešla na nov sistem obdelave 
novega gradiva. Prej so delali 
ločeno inventarizacijo in katalo-
gizacijo, delo j e opravljalo več 
delavcev; zdaj sta ti nalogi 
združeni, delo pa opravljata dve 
delavki, ki sta obiskovali pose-
ben tečaj. Tak način obdelave 
gradiva j e precej zapleten in za-
muden. Ker knjižnica trenutno 
nima dovolj denarja, da bi uspo-
sobila za delo na računalniku 
več delavcev, j e morala trenutno 
ustaviti obdelavo serijskih pu-
blikacij, muzikal i j in neknjižne-
ga gradiva. Upajo pa, da j im bo 
kmalu uspelo opraviti tudi to 
delo. 

Knjižnica je letos pripravila 
že 11 razstav, sodelovala ali sa-
ma pripravila pa tudi osem pri-
reditev. Tečejo priprave za raz-
stavo ob 200-letnici knjižničar-
stva in tiskarstva v Ptuju. 

Dela na M a l e m gradu v Pre-
šernovi ulici t eče jo po načr t ih , 
in če bo denar tudi za o p r e m o , 
se bos ta k o n e c leta presel i la v 
nove p ros to re mlad insk i odde-
lek in odde lek p o t u j o č e 
k n j i ž n i c e . NaV 

m u m M t m w m m m & m i n « m r n m 
OB POR/TOČI POLJSKE 

Konzervatonski misijoni v 
Sloveniji in na Hrvaškem 

Pred dnevi se je s Poljske 
vrnila delegacija ptujskega mu-
zeja, v kateri sta bila tudi Brane 
Tonejc, član predsedstva Skup-
ščine občine Ptuj, in Franc Var-
dijan, konzervator specialist ar-
hitekt iz Restavratorskega cen-
tra Slovenije. Namen obiska j e 
bil pogovoriti se o možnostih 
sodelovanja na področju ohran-
jan ja in obnavljanje kulturne 
dediščine. 

Delegacija si j e v muzeju Za-
mek Krolevski v Varšavi ogle-
dala restavratorsko delavnico, v 
kateri dela 35 restavratorjev za 
pohištvo, likovno dediščino in 
tekstil. Sicer pa j e v muzeju, ki 
ima približno enako površino in 
podobno vsebino kot ptujski, 
200 zaposlenih, z njim pa dela-
jo še številni zunanji sodelavci, 
kar je petkrat več kot v ptuj-
skem muzeju. Samo pedagoški 
oddelek ima 20 redno zaposle-
nih specialistov različnih strok, 
od umetnostnih zgodovinarjev 
do pedagogov in defektologov. 
Pri delu j im pomaga še 20 štu-
dentov. Obisk muzeja Zamek 
Krolevski sodi v redni učni pro-
gram osnovnih in srednjih šol. 
Pedagoški oddelek ima tudi 
knjižnico in kino. 

Ob ogledu pokrajinskega mu-
zeja Nadwislanskie v mestu Ka-
zimierz Dolny ob reki Wisli, v 
okviru katerega je tudi poljska 
zbirka zlatarstva, j e bila spreje-
ta ptujska pobuda za prenos raz-
stave Nakit — magična moč 
oblike na Poljsko. Pogodbo o 
tem naj bi podpisali v Ptuju 
spomladi prihodnje leto. 

Ptujsko delegacijo je sprejel 
tudi generalni kozervator Repu-
blike Poljske Tadeusz Zielnie-
wicz s predstavniki konzerva-

torskega oddelka Akademije li-
kovnih umetnosti v Varšavi in 
poljskega Združenja konzerva-
torjev. Rdeča nit pogovorov je 
bila pomoč poljskih kolegov, 
predvsem mojstrov starih obrti, 
pri ustanovitvi srednje šole za 
restvaratorstvo v Ptuju. Tadeusz 
Zielnievvicz je v imenu Pojske 
ponudil ustanovitev poljskega 
konzervatorskega misi jona v 
Ptuju. Misijon bi deloval na ob-
močju Slovenije in Hrvaške in 
bi obnavljal kulturno dediščino. 
Njegovo delo bi sofinancirala 
tudi Poljska, Slovenija pa naj bi 
pokrila stroške bivanja strokov-
njakov. Vse možnosti so, da po-
stane misijon zanimiv za med-
narodno strokovno javnost , kar 
bi zagotovilo tudi denar Unesca 
in drugih mednarodnih institu-
cij. Začetek te vrste sodelovanja 
bi lahko bile delavnice za obno-
vo konkretnih objektov v Ptuju. 
Prvi tečaji za tesarje, zidarje, 
kamnoseke, tkalke ... se bi lah-
ko pričeli že v šolskem letu 
1993/94. 

Na gradu Golob — Dobrzyn, 
200 kilometrov severno od 
Varšave, si j e ptujska delegacija 
ogledala še finalni turnir pol-
jskih, švedskih in italijanskih 
vitezov. Poljski vitezi so pripra-
vljeni pomagati pri organizaciji 
tovrstniTi turnirjev v Ptuju 
(predstavniki bodo Ptuj obiskali 
oktobra), prvi turnir pa naj bi 
bil na turnirskem prostoru ptuj-
skega gradu že septembra pri-
hodnje leto. 

Obisk ptujske delegacije na 
Poljskem so omogočili podjet je 
Gorenje — Poljska, založba 
Šport i Turistyka iz Varšave in 
Izvršni svet Skupščine občine 
Ptuj. NaV 

ZA NEKVALIF IC IRANE DELAVCE 
VSE M A N J M O Ž N O S T I 

Konec leta v ptujski občini 
več kol 7.100 brezposelnih 

VSE VE C ZAPOSLITEV ZA DOLOČEN ČAS • ZA-
POSLENOST V DRUŽBENIH PODJETJIH BO LETOS 
ŠE UPADALA • V PTUJSKI OBČINI LETOS 735 
TRAJNO PRESEŽNIH DELAVCEV 

Če gre verjeti podatkom Re-
publiškega zavoda za zaposlo-
vanje — območne enote Mari-
bor, v ptujski občini v letoš-
njem letu ne bo nobenega ste-
čaja. Podatki so iz načrtov za-
poslovanja podjet i j in organiza-
cij za leto 1993. Te v ptujski 
občini za letošnje leto načrtuje-
jo 1.119 presežnih delavcev; od 
teh naj bi bilo 735 trajnih pre-
sežkov, 268 naj bi se j ih prekva-
lificiralo, 84 j e takih, ki bodo 
sami poskrbeli za ponovno za-
poslitev, 32 pa bodo dokupil i 
zavarovalno dobo. 

Po napovedih podje t i j in or-
ganizacij se bo zaposlenost v 
Podravju v letošnjem letu v pri-
merjavi z lanskim povečala za 
6,5 odstotka ali za 5.387 delav-
cev. Padec zaposlenosti bo večji 
v gospodarstvu, 8,3 odstotka. 
Največ j ih bo ostalo brez zapo-
slitve v industriji , gradbeništvu, 
gostinstvu in turizmu ter fi-
nančno-tehničnih in poslovnih 
storitvah. Najs labše se piše nek-
valificiranim delavcem, kar 
11,8 odstotka jih bo v Podravju 
ostalo brez zaposlitve, s poklic-
no izobrazbo 5,8 in s srednjo 
izobrazbo 6 odstotkov. Pove-
čalo se bo le število zaposlenih 
z višjo in visoko izobrazbo. 

Občina Ptuj je med občinami 
v Podravju druga, za Rušami, ki 
načrtuje največje znižanje zapo-
slenosti. Konec leta lahko tako 
pr ičakujemo v ptujski občini 
7.100 brezposelnih. 

Povečuje pa se zaposlovanje 
za določen čas, predvsem nek-
valificiranih delavcev, kar kaže 

na to, da bodo imeli možnosti 
za stalne zaposlitve v prihodnje 
predvsem delavci s srednjo, 
višjo in visoko izobrazbo. Po 
podatkih imajo letos manj mož-
nosti tudi mladi za opravljanje 
pripravništva. Po anketi Zavoda 
za zaposlovanje so podjet ja in 
organizaci je v Podravju za letos 
napovedali zaposlitev 785 pri-
pravnikov, ptujska občina 543. 
Ce pa se bo nadaljevalo sofi-
nanciranje pripravništva, priča-
kujejo na Zavodu za zaposlovanje 
— območni enoti Maribor, da bo 
v Podravju vključenih v priprav-
ništvo 3.000 mladih. 

V letu 1993 bo iskalo v Po-
dravju zaposlitev 37.000 oseb, 
na voljo pa bo 6.000 delovnih 
mest. Zakrbl ju joč pa j e tudi po-
datek, da j e vse več mladih, ki 
se po osnovni šoli ne vključijo 
v nadal jn je izobraževanje ali pa 
so v srednji šoli neuspešni in se 
pri javi jo na zavodu kot brezpo-
selni brez izobrazbe. Delež te 
populaci je j e v letnem genera-
ci jskem prilivu skoraj 30 od-
stotkov. 

Zanimivi so tudi podatki o 
pogodbenem in nadurnem delu. 
V Podravju j e bilo lani 
1.893.349 ur pogodbenega in 
1.554.924 ur nadurnega dela. V 
ptujski občini pa je bilo v 1992. 
letu 283.277 ur opravljenega 
dela po pogodbah in 231.267 ur 
nadurnega. Podatki so vredni 
premisleka, sicer pa tudi država 
v zvezi z delom po pogodbi in 
nadurnim delom pripravlja nove 
predpise, ki na j bi to vrsto dela 
omeji l i . NaV 

4 . — PRED PREMIERO — PRED PREMIERO — PRED PREMIERO — PRED PREMIERO 

Pekel 
GLEDALIŠČE 
rekel si navadno predstavlja-

j o kot nekaj hudega, groznega, 
kazen, nebesa pa kot nekaj 

cudovitega, lepega, prijetnega, 
kot nagrado. Pri tem se ne zave-
damo, da lahko pekel premaga-
j o takrat, ko si ne želimo več 
n ebes. Kajti želja nečesa nujno 
'°di drugi pol le-temu. 

K.aj pa l jubezen? Ali l jubezen 
° u jno ustvari sovraštvo? Kaže, 

da je ljubezen tu izjema, kajti 
l judski rek pravi: "Ljubezen 
premaga vse ovire." Ta rek lah-
ko zavrnemo, kajti nekoga lah-
ko l jubimo in sovražimo hkrati. 
Prav tako lahko nekoga so-
vražimo, ker nas ljubi, pa tudi 
nekdo lahko nas sovraži, če lju-
bimo isto osebo kot on. Torej 
več kot je ljubezni, več je na 
drugi strani sovraštva. Ali se to-
rej naj ne l jubimo, da se ne bo-
mo sovražili? Mislim, da tega 
ne more nihče sprejeti, ker vse 

preveč dobro vemo, da ne more-
mo obstajati brez ljubezni in prav 
tako brez sovraštva ne. Torej tudi 
brez nebes in brez pekla ne. 

Do sedaj sem govoril v člo-
veški ljubezni, ki vključuje 
predvsem "ljubezen" med mo-
škim in žensko. Upam pa, da ob-
staja tudi resnična Ljubezen, prav 
tako kot upam, da obstaja prava 
Resnica, ki je še najmanj odvisna 
od naših vsakdanjih "resnic", za-
konov in norm. Ta Ljubezen pre-
maga vs6 ovire, ker je popolna in 
neodvisna. Torej premaga tako 
pekel kot nebesa, ker ne potrebu-
je niti enega niti drugega, ampak 
je sama sebi dovolj. Na žalost so 

to Ljubezen spoznali le redki iz-
branci. 

V. Grmič je nekoč de ja l , da 
krščans tvo z nebes i in k o m u -
n izem s s amim sabo ponu ja t a 
konec sveta — ko bi dosegl i 
nebesa ali k o m u n i z e m , bi se 
vse ustavilo. N e bi bilo več 
nasprot i j , ki nas žene jo na-
pre j , ve r je tno k popo lne j š emu , 
ne pa nu jno k bo l j šemu (vsaj 
po današn j ih kri ter i j ih dobre-
ga ne) . 

Morda pa je naša vest naš pe-
kel, naš rabelj in naš sodnik, ki 
nas obsodi na nas same. Sami 
pred seboj ne moremo ubežati, 
prav tako ne moremo ubežati 

pred svojimi "skri t imi" željami 
ali hotenji, ki nas neprenehoma 
zasledujejo in samo čakajo na 
pravi trenutek, da se uresničijo, 
da prodrejo na svetlo in nas 
ugnobijo pred samim sabo. Za-
nimivo je, da j e tudi vest spre-
menljiva, spreminja svoje krite-
rije in se pri lagaja — za enako 
dejanje me enkrat peče vest, 
drugič pa ne. Ali j e torej tudi 
tehtanje duše (ob smrti) pri-
stransko oz. pr i lagojeno vsake-
mu posamezniku? 

De la j po svoj i vesti in boš 
delal prav! Ta t rdi tev se mi zdi 
doka j ve r j e tna in več ina l judi 
se po tem tudi ravna. 

Kaj pa kriminalec, ki mu vest 
ne brani ubijanja, ali tudi on de-
la prav? 

Vse bolj se mi zdi, da stvari 
tečejo tako, kot morajo, da dela-
mo oziroma vedno naredimo to, 
kar moramo. Vest pa j e tu zato, 
da je vse skupaj bolj razgibano 
in zanimivo. 

Sartre pravi, da so pekel ljudje 
okrog tebe, jaz pa mislim, da si 
pekel sam, ljudje okrog tebe ti sa-
mo kažejo, kakšen si. V nas sa-
mih se torej skrivata tako pekel 
kot nebesa. In vse to smo mi (z 
"dobrimi" in "slabimi" stranmi), 
ne glede na to, ali si to priznamo, 
ali se tega zavedamo ali ne. 

Miran Murko 
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Bivše vojaško skladišče v Ptuju bo spet obratovalo 
Slišati je bilo, pa tudi govorilo se je o zastoju v obratovanju ex vojaškega skladišča na Potrčevi cesti v Ptuju. Tisti, ki so se pritoževali nad glasnostjo v času koncertov in še mor. 

da nad marsičim drugim, bodo hočeš nočeš morali spremeniti svoje mnenje, saj se mladina preprosto nima kam dati. Samo študij, učenje in delo včasih tudi ubijajo, zato bomo \ 
Kll)-u poskrbeli, da se bo vsaj občasno kaj dogajalo. 

Minil j e mesec in spet smo v 
akciji. Sedaj nas bodo s svojim 
nastopom presenetili RES NU-
LIUS iz Velenja in LET 3 z Re-
ke. kdo pa drugi. Spet bo vese-
lo! Svoj koncert bosta skupini 
imeli v soboto, 31. jul i ja, ob 21. 
uri. Obeta se dober žur! Cena 

vstopnice bo 250 SIT. Predpro-
da je ne bo! 

• • • 
Poleg tega koncerta pa lahko 

že sedaj napovemo nekaj bo-
dočih koncertov, ki bodo vsi po-
tekali v EX VOJAŠKEM 
SKLADIŠČU v Ptuju: 

• Prvi velik festival bo 
PTUJSTOCK '93. Le ta bo 20. 
avgusta. Pričel se bo ob 19. uri. 
Na njem bodo sodelovali: 
KRVAVE DILE, M I L.K., BE-
ER BUSTERS, ARTIEITIA1. 
PUSSYS, HELLO MI SER Y, 
RAZZLE DAZZLE, SLEAZY 
SNAILS, PURGATORY. V 
OKOVIH, ZA ZMERI SKRE-
GANI in CODA & WHIP UP. 

• Naslednji koncert z naslo-
vom NUCLEAR SUN PUNK 

bo prva predstavitev italijanskih 
ročk skupin v Ptuju. Zgodil se 
bo 29. avgusta ob 21. uri. Na 
njem bodo koncertirali: DON'T, 
ANTEN ATI in T E M P O ZERO. 

• Sledi mu že naslednji , ki 
bo 10. septembra ob istem času 
(ob 21. uri). Na njem bomo lah-
ko slišali nekaj vsem zelo poz-
nanih skupin iz Hrvaške. Prese-
nečenje za ročk občinstvo! Naj 
ostanejo imena zaenkrat skriv-
nost! 

• In zaenkrat še zadnji v tem 
sklopu koncertov: predstavitev 
češke ročk scene, ki bo 17. sep-
tembra. Podrobnosti bodo v eni 
prihodnjih številk časopisa. 

Program KID-a se s tem seve-
da za to leto ne bo končal. 
Načr tu jemo še veliko prese-
nečenj, ki pa bodo vsekakor od-
visna od udeležbe tako na kon-
certih kakor tudi na akcijah. 

• • • 

Pa še posebno obvest i lo za 
vse, ki bi želeli postat i člani 
druš tva KID Ptuj . Član lahko 
pos tane vsak, ki se s t r inja s 
smern icami razvoja društva in 
s s t a tu tom. Vsak član, ki ima 
ve l javno izkaznico društva, 
ima na vsaki pr i redi tvi v okvi-
ru druš tva 10-odstotni popust 
pri nakupu vs topnice . Koncer-
tov ne bo tako malo , da se to 
ne bi pozna lo v žepu! 

Predsednik KID 

Lenarške novice 
OBRTNA ZBORNICA 
IZDALA KATALOG 

Lenarška Obrtna zbornica je pred 
kratkim izdala slovensko-nemški 
katalog. V njem so predstavljeni vsi 
obrtniki in podjetniki, ki so člani 
Obrtne zbornice. Katalog, ki je for-
mata A5, vsebuje kratko zgodovino 
Lenarta in okoliških krajev in je 
opremljen s Številnimi črno-belimi 
fotografijami, bo pa dobrodošel pro-
mocijski material na sejmih in dru-
gih prireditvah. 

UREDILI SREDIŠČE 
SVETE ANE 

S tradicionalno Anino nedeljo so 
sklenili tedensko praznovanje v KS 
Sveta Ana v Slovenskih goricah. V 
kulturnem programu so sodelovali 
učenci osnovne šole. nastopal pa je 
moški pevski zbor iz Lenarta. 

V kraju so uredili večji del kra-
jevnih cest in telefonsko napeljavo. 
Uredili so križišča v središču in 
okolico tamkašnje cerkve. Dolgo-
trajni problem je oskrba s pitno vo-
do. Krajevno vodovodno omrežje je 
že zastarelo in dotrajano, skromne 
pa so tudi zmogljivosti. Nekateri 

vaščani se oskrbujejo s pitno vodo s 
cisternami: Prebivalci Svete Ane bo-
do morali počakati na uresničitev 
občinskega programa posodobitve in 
raširitve oskrbe z vodo, ki ga bodo 
začeli izvajati prihodnje leto. 

VODNA UJMA 
POŠKODOVALA VEČ 
CEST 

Silvo Slaček, ki vodi posebno 
strokovno komisijo za spremljanje 
škode ob elementarnih nesrečah, je 
dejal, da sta nedavna vodna ujma in 
neurje zelo prizadela krajevne in lo-
kalne ceste v KS Benedikt, Sveta 
Ana in Voličina. Najbolj so poško-
dovani odseki cest Benedikt—Štaj-
ngrova—Trotkova—Ihova ter 
Bačkova—Zagajski Vrh—Drvanja v 
krajevni skupnosti Benedikt. 
Uničeni in poškodovani so tudi od-
seki cest Ana—Froleh—Kremberk 
in Ledinek—Dražen Vrh v KS Sveta 
Ana ter cesta med Rogoznico in Sel-
ci v KS Voličina. 

Zelo so uničene bankine, marsikje 
pa je voda povsem odnesla gramoz 
in zamašila obcestne jarke in prepu-
ste. Ob nalivu so se pokazale tudi 
nekatere nepravilnosti pri gradnji 
magistralne ceste Počehova—Len-

dava. Nagibi ceste so nepravilno 
speljani in nekaterim stanovalcem 
ob cesti je zalilo hišo. 

DAVČNE OLAJŠAVE 

V občini Lenart si še naprej priza-
devajo za odpravo posledic neurja s 
točo. V prejšnjem tednu se je 
večkrat sestala komisija za odpravo 
posledic elementarnih nesreč in se 
skupaj s prestavniki posebnih ocen-
jevalnih komisij, ki ocenjejo škodo 
na terenu, dogovorila o enotnih 
izhodiščih za delo in ukrepanje. Ko-

ristne strokovne nasvete za odpravo 
škode so dobili tudi z mariborskega 
kmetijskega zavoda. Konkretnih po-
datkov o Škodi do sklepa naše re-
dakcije na občini še ni bilo, vendar 
se škoda giblje v povprečju od 30 do 
50 odstotkov, v nekaterih predelih 
pa je bistveno višja, kar velja predv-
sem za vinograde in občutljive 
poljščine. V občini Lenart so se 
odločili, da bodo pri odpravljanju 
posledic med drugim poskrbeli tudi 
z davčnimi oljšavami. 

Mari ja Slodnjak 

Pred kratkim so na novo gramozirali in uredili cesto v Ihovi. Neurje je cesto 
tako uničilo, da po njej ne morejo z avtomobilom v dolino. Ana. Foto: MS 
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Za narodov blagor 
Nikoli še nisem pisala v časopis 

v rubrike, kot so razni P.P., Prejeli 
smo, Pisma bralcev, ker ne odo-
bravam takšnega načina reševanja 
problemov. Zlasti se ne strinjam, 
da se na takšen način rešujejo pro-
blemi, ki bi jih morali reševati v 
institucijah in s strokovnimi argu-
metni. Take polemike pa so očitno 
pri Slovencih postale moda in po 
moje tudi politična manipulacija z 
bralci časopisov. 

Prav iz omenjenih razlogov se mi 
zdi, da tokrat ne morem biti tiho ob 
prispevku Odmevi izpod peresa 
Kristine Šamperl Purg v Tedniku 
15. 7. 1993 v rubriki Prejeli smo. 
Del njenega pisanja sicer razumem 
kot polemičen odgovor na prispev-
ke novinarke Tednika ge. Nataše 
Vodušek. V glavnem pa se pisanje 
nanaša na kritične pripombe, ki jih 
ga. Kristina Šamperl Purg dobiva 
na raznih sestankih z delavci, zapo-
slenimi v kulturnih inštitucijah (ko-
likor seveda uspe med sestankom 
biti prisotna, saj je v njenem načinu 
dela postal že običaj, da na sesta-
nek, ki ga skliče, zamudi, odide na 
drug sestanek, ki ga je sklicala 
istočasno, ali pa mora biti že čez 
pol ure kje drugje). 

Do glavnih nesporazumov pri-
haja, ker sekretarka izvršnega sve-
ta, zadolžena za kulturo, v treh le-
tih svojega dela ni uspela ali znala 
izdelati koncepta in ciljev kulturne 
politike v ptujski občini. Na njeni 
politični poziciji je potrebno znati 
povezati že utečene in s svojo ka-
kovostjo uveljavljene programe s 
svojimi strokovnimi pogledi in 
koncepti. Nikakor pa ne moreš 

stvari po gospodinjski logiki reše-
vati kampanjsko od danes na jutri. 

Na začetku delovanja sedanjega 
izvršnega sveta smo zaposleni v kul-
turnih inštitucijah poskušali poma-
gati novi sekretarki, seveda s stro-
kovnimi nasveti in pogledi. Pričako-
vali smo veliko več koordinacije 
med posameznimi področji in inšti-
tucijami, oblikovanje strategije kul-
turne politike, ki bi usmerjala kon-
kretno dela v kulturnih inštitucijah. 
Njej pa je s svojim načinom dela 
uspelo vnesti razdor in nezaupanje 
med inštitucije in celo med delavce 
v nekaterih zavodih. Na koncu se 
človek celo vpraša, ali morda ni to 
načrtno . ("Oh, ta opojna slast obla-
sti in moči!") Problemi, ki jih je po-
trebno reševati dolgoročno, se 
rešujejo kampanjsko, brez jasnega 
koncepta in strokovnih kriterijev, po 
trenutnem navdihu (ali drugih "inte-
resih"). Namesto da bi kulturno po-
litiko vodila strateško, pa sekretarka 
kar sama prevzema operativne nalo-
ge posameznih kulturnih inštitucij. 

To je nekaj splošnih razmiš-
ljanj, ki mi jih je vzpodbudilo pi-
sanje ge. Šamperl Purgove. 

Zdaj pa še nekaj pojasnil na nje-
ne navedbe v omenjenem sestavku: 

— Vsi vemo, da na Ptuju kultur-
nih srečanj ni že nekaj let. Zdaj v 
rednem programu lahko zaradi ome-
jitev finančnih sredstev izpeljemo 
za polovico manj prireditev in go-
stovanj, kot smo jih v kulturnih 
srečanjih v dveh mesecih. 

— Vsi vemo, da letos gledališke-
ga abonmaja ni. Izvršni svet je iz 
proračuna črtal svoj del financiranja 
abonmaja za odrasle. Na osnovi iz-
vedene ankete med obiskovalci gle-
dališča ocenjujemo, da je na Ptuju 

zelo malo ljubiteljev kulture, ki bi 
lahko plačali ekonomsko ceno 
vstopnice, saj bi v povprečju znašala 
celo okrog 3000,- SIT. ZKO brez 
dodatnega vira sredstev ne more 
prevzeti rizika organiziranja pred-
stav (najcenejše gostovanje poklicne 
gledališke skupine je po majskih ce-
nah 240.000,- SIT za eno predstavo. 
Če sta v enem dnevu dve predstavi, 
so stroški ene manjši za stroške pre-
voza). Zato sedaj tudi v mladin-
skem abonmaju ne moremo ponuditi 
kvalitetnih poklicnih predstav, saj je 
bil prej ta abonma vezan na abonma 
za odrasle in tako je bila cena pred-
stave za mladino 1/3 večerne. Kako 
pa je s sponzorji na Ptuju, pa je tudi 
večini, ki delamo v kulturi, dobro 
znano. Razen redkih izjem za kultu-
ro nimajo posluha, večina pa jih ni-
ma niti za plače delavcev, kaj šele 
za sponzoriranje. 

— Linhartovo srečanje — gle-
dališki festival je akcija, ki jo iz-
vajamo z republiško ZKO in je 
ena od pomembnejših akcij za 
promocijo Ptuja v Sloveniji in tu-
jini. Prav izjava o tem, d a j e denar 
za festival, ki ga je prispeval 
Izvršni svet, šel iz abonmajskega 
denarja, kaže na gospodinjsko po-
litiko ge. Šamperl Purgove. Delež 
sredstev za festival iz občinskega 
proračuna pa je predstavljal v pri-
merjavi z republiškim in deležem 
sponzorjev komaj eno četrtino. 

— O koncertni dejavnosti pa tole: 
kar nekja koncertov je bilo letos, za 
katere nismo mogli razbrati z vabil, 
kdo jih organizira. Na koncu se je 
pokazalo, da so bili v glavnem orga-
nizirani s strani Sekretariata za kul-
turo. Ne moremo črtati koncertov iz 
programov ene inštitucije z argu-
mentom, da ni dovolj denarja, po-
tem pa jih organizirati po drugi poti. 
Človek se spet sprašuje, ali ni to po-
litično-strankarska poteza. Napačna 
je tudi njena navedba, da se strinjam 

s tem, da naj bi šel denar za koncer-
te tistemu, ki jih organizira. Doslej 
sta jih organizirala ZKO in Pokra-
jinski muzej Ptuj. Na zadnjem se-
stanku s sekretarko o glasbeni de-
javnosti smo se dogovorili, da bo 
skupina strokovnjakov (Darja Koter, 
Franc Lačen, Anton Horvat) pripra-
vila koncept koncertnega abonmaja 
za odrasle in mladino in koncept 
glasbene dejavnosti nasploh. Za ta 
program pa bi združili denar v obeh 
omenjenih inštitucijah. 

Prireditvena dejavnost je le 
delček tega, kar počnemo v občin-
ski Zvezi kulturnih organizacij. 
Očitno pa je prav pri tem mogoče 
postavljati denarne in drugačne 
omejitve. Vsem nam je jasno, da je 
denarja za kulturo malo in da ga bo 
glede na to. kaj se dogaja v gospo-
darstvu, še manj. Prav zato si 
želim; da bi se uspeli na Ptuju o 
kulturni politiki končno dogovoriti 
in ponuditi ljudem vsaj to, kar bi 
jim lahko — brez mešanja štren. 

Najbolj smešna pa je obujena 
slovenska politična moda, da se 
vse počne za narodov blagor. 
Morda pa ni naključje, da kar dve 
gledališči za prvo premiero pripra-
vljata Cankarjevo komedijo z ena-
kim naslovom. Morda pa bomo 
lahko katero povabili celo na Ptuj-
Morda tudi ni naključje, da mladi 
ptujski bodoči poklicni gleda-
liščniki igrajo dramo z naslovom 
Zaprta vrata, saj tako malo poslu-
ha za kulturo kot sedaj Slovenci 
že dolgo nismo imeli. 

Vsem kulturnikom pa predla-
gam, da se držimo Konfucijevega 
reka, objavljenega v ponedeljko-
vih Iskricah v Delu: "Zahtevaj 
mnogo od sebe in pričakuj malo 
od drugih: tako ti bo prihranjeno 
veliko jeze." 

Branka Bezeljak Glazer 

Podpora predsedstvu NSS za odstop ptujske vlade — 2. del 
O zahtevi predsedstva NSS, da naj 

zaradi nakopičenih težav v ptujskem 
gospodarstvu odstopi ptujska vlada, 
smo bili v predsedstvu Območnega 
sveta NSS enotnega mnenja (kar je 
logično), da to zahtevo podpremo. 

Gospod Vojteh Rajher enoglasno od-
govarja meni in g. Plohlu, da je zahteva 
preveč posplošena in neargumentirana. 
Mislim, da bi moral gospod župan od-
govoriti vsakemu posebej, da bi si lah-

ko bralec (delavec) ustvaril jasnejšo 
podobo o tej zadevi. 

Ker v Tedniku ni bila objavljena 
podpora OS predsedstvu NSS, jo 
bom delno spet omenil. 

Predsedstvo OS se v celoti strinja z 
zahtevami predsedstva NSS, saj smo 
mnenja, da se je na ptujsko gospodar-
stvo zgrnilo preveč negativnih stvari, 
za kar najkrajšo vedno potegnejo de-
lavci, vlada pa po našem mnenju s 

svojimi dejanji ne naredi nič. da bi 
se stanje omililo oziroma delno sa-
niralo. Absurdno in nezaslišano je, 
da se posamezniki na račun delav-
cev bogatijo, delavci pa velikokrat 
nimajo za golo preživetje, za kos 
kruha. 

Mislim, da je s tem zadnjim od-
stavkom v precejšnji meri podpora 
zahtevku argumentirana na preprost, 
kratek način. Če pa želite še več in-

dividualnih argumentov, pa vprašaj-
te nekaj tisoč nezaposlenih ali zapo' 
slenih. na robu eksistenčnosti. 

Upam, g. Rajher, da ne boste 
odprli časopisne polemike, da bi 
se žogica odbijala sem ter tja v ne-
dogled. 

•Predsednik predsedstva 
območnega sveta Ptuj — NSS: 

Marjan Lenart 
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Z MARKOM VOLJČEM O SANACIJI LJUBLJANSKE BANKE 
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Kot smo že porpočali, je predsednik uprave Ljubljanske banke, d. d., Marko Voljč z izvršnimi pomočniki prejšnji 

ponedeljek obiskal Ptuj. Ob tem je nastal tale pogovor. 
"Ljubl janska banka je od 27. 

januarja letos v sanaciji . Država 
"se je odločila, da intervenira, da 
jo očisti — če temu lahko tako 
Večerno — vseh slabih naložb. 
Pred začetkom sancije je imela 
banka tretjino naložb, ki niso 
ničesar prinašale. Vrednost sla-
bih naložb, starih terjatev do 
podjetij iz držav bivše Jugosla-
vije in slovenskih, ki niso pla-
čevala obveznosti , smo ovred-
notili in popisali . Večino bomo 
že letos prenesli na državo ozi-
roma na agencijo za sanacijo 
bank. V novi otvoritveni bilanci 
bodo prenešene naložbe zamen-
jale državne obveznice z 8-od-
stotnim letnim donosom. To po-
meni. da tisto, kar prej ni pri-
našalo ničesar, sedaj prinaša 
osem odstotkov. V tem trenutku 
že lahko rečemo, da imamo tudi 
kapitalsko osnovo, ki j e razbre-
menjena izgub iz preteklosti in 
pomeni zdravo osnovo za poslo-
vanje v bodoče," j e o poteku sa-
nacije Ljubl janske banke pove-
dal Marko Voljč. 

Kdaj bo sanacija končana? 
"Del, o katerem sem govoril v 

začetku, bo končan v nekaj ted-
nih. Naša otvoritvena bilanca se 
bo glasila na prvi januar 1993, 
bilanca uspeha pa bo imela da-
tum 30. 6. 1993. Sam proces 
ozdravitve Ljubl janske banke 
na trajnejši osnovi pa je odvisen 
od tega. kaj se bo dogaja lo v 

gospodarstvu. Pričakujemo, da 
bo v letu 1994 krenilo na bolje 
in da se bo to pokazalo tudi na 
poslovanju in rezultatih naše 
banke." 

Kakšna sta vloga in položaj 
ptujske podružnice v sistemu 
Ljubljanske banke? 

"Ptujska podružnica je naša naj-
novejša, najmlajša enota. Delati je 
pričela 10. maja in se na nek način 
vklaplja v novo poslovno usmeri-
tev in strategijo Ljubljanske ban-
ke. Ob sanaciji bank je potrebno 
poudariti, da bivšega sistema Lju-
bljanske banke ni več; ker se ban-
ke bivšega sistema LB do 1. julija 
1992 niso prilagodile novi bančni 
zakonodaji, je ta prenehala obsta-
jati. Marsikatera banka bivšega si-
stema (hči) je postala samostojna, 
zato si moramo iskati prostor 
širom domovine. Ptuj je točka, 
kjer smo ugotovili, da nas ni. in 
kjer bi bilo pametno postaviti ba-
zo. ki bo pomagala razvojnim na-
porom gospodarstva ptujske 
občine, sočasno pa pomagala širiti 
bančno mrežo, ki j o želimo posta-
viti v naslednjih nekaj letih zunaj 
ljubljanske regije." 

Kako ste zadovoljni z delom 
ptujske podružnice? 

"Trenutni rezultati so prav goto-
vo spodbudni. Gre za projekt, ki 
smo ga razvili z osebjem po-
družnice v šestih mesecih. Po zelo 
strogih analizah stroškov in koristi 
enote v Ptuju smo prišli do ugoto-
vitev, da bi morala že letos poslo-

vati pozitivno. Po delu v osmih 
tednih lahko rečem, da smo na 
pravi poti in da bomo ob izteku le-
ta prav gotovo ugotovili, d a j e bila 
naša odločitev o odprtju podružni-
ce v Ptuju pravilna. S tem na nek 
način v bistvu pomagamo LB v 
njeni strategiji postavljanja zdra-
vih temeljev za naprej, sočasno pa 
ptujskemu gospodarstvu, držav-
nim institucijam na lokalni ravni 
in občanom ponujamo nove izdel-
ke. nove storitve, ki bogatijo, iz-
boljšujejo kakovost in cenijo tisto, 
kar današnje gospodarstvo zlasti v 
tako dinamični regiji, kot je ptuj-
ska. zahteva." 

Kako se bo LB vključila v 
ozdravitev ptujskega gospo-
darstva? 

"Prav gotovo razmere v ptujski 
občini oziroma v njenem gospodar-
stvu niso rožnate, niso pa nič slabše 
kot je republiško povprečje. Na-
sprotno, rekel bi celo, da so nekate-
ri kazalci, zlasti v drobnem gospo-
darstvu in obrti, ki dajejo misliti, da 
se Ptuj bolj dinamično razvija, raz-
mišlja o svoji razvojni strategiji, 
mnogo bolj se angažira kot marsi-
katera druga regija v Sloveniji. Kot 
večina drugih delov Slovenije pa je 
obremenjen z nekaterimi hipoteka-
mi iz preteklosti, ki jih moramo 
skupaj prebroditi. Kakšna je lahko 
vloga Ljubljanske banke v tem pro-
cesu? Prvič — v ponujanju kakovo-
stnih sredstev in storitev novemu 
delu ptujskega gospodarstvu (obrti, 
turizmu, drobnemu gospodarstu in 

kmetijstvu), drugič — v skupnem 
iskanju in razvoju nacionalnih 
programov prestrukturiranja in la-
stninjenja v večjih državnih oziro-
ma družbenih podjetjih in tretjič 
— v mobilizaciji prihrankov obča-
nov ptujske občine, da bi bila ta 
sredstva čim bolj racionalno in 
donosno naložena v objekte oziro-
ma podjetja in posle v Ptuju in 
drugje." 

V čem je prednost Ljubljan-
ske banke pred drugimi ban-
kami v Sloveniji? 

"Najprej naj povem, da je Ptuj 
eno izmed redkih mest v Sloveniji 
zunaj večjih centrov, kjer obstaja že 
zelo močna koncentracija oziroma 
konkurenca med bankami. Pred-
nost, ki jo vidimo v LB v primerja-
vi s konkurenčnimi bankami, je ta. 
da smo le precej velika finančna 
ustanova — vsaj za slovenske raz-
mere, ki ima ugled širom po svetu 
skozi mrežo korespondenčnih bank, 
lastnih hčera in podružnic v tujini 
ter predstavniške mreže v glavnih 
finančnih centrih sveta in glavnih 
mestih sosednjih držav, ki so osred-
nji slovenski trgovinski partnerji. 
Druga prednost LB je v tem, da je 
je bila tradicionalno tesno povezana 
z večjimi podjetji, da je sposobna 
financirati, organizirati in ocenjeva-
ti večje projekte, ki jih seveda 
pričakujemo tudi v ptujski občini. S 
precejšnjo koncentracijo človeške-
ga potenciala, talenta, znanja, ki 
obstaja v LB, lahko ponudimo tudi 
izdelke in storitve, ki jih manjše 
banke v tem trenutku ne morejo nu-
diti. Skozi zelo razvejano mrežo 
poslov z občani lahko tudi na tem 
pomembnem delu naše dejavnosti 
ponudimo storitve, kot so banko-
mati, plačilne kartice, ki jih spet 
manjše banke zaradi večjih investi-
cijskih stroškov in morda zaradi ne-
poznavanja tehnoloških sprememb, 
ne morejo nuditi." 

V pogovoru s ptujskimi go-
spodarstvenimi ste napovedali 
konkurenčni boj. Kaj ste s 
tem mislili? 

"Kot povsod v svetu, kjer se 
uvaja tržna ekonomija, razumem 
pod konkurenčnim bojem boljše 
storitve in seveda bolj atraktivno 
ceno obrestnih mer tako na aktivni 
kot pasivni strani za koristnike teh 
storitev.' Pogovarjala se j e 

Majda Goznik 

Marko Voljč na obisku v ptujski podružnici. Levo ob njem direktor po-
družnice Franc Visenjak. Foto: Langerholc 

Marko Voljč. Foto: Roman Tomanič 

55 let folklore v Markovcih 
Bogata dediščina naših prednikov, ki se je ohranila v domovini pradavnega demonskega koranta v osrčju ptujskega polja — 

v Markovcih in okolici vse do današnjih dni, vedno znova potrjuje, da ima ljudsko izročilo v tem kraju trdne korenine. 
Prvi zametki markovske folklo-

re segajo v leto 1938. Takrat se je 
namreč oglasil pri takratnem 
predsedniku Orlovske organizaci-
je — pri fantovskem odseku in 
dekliškem krožku v Markovcih 
Janezu Fegušu znani slovenski 
etnomuzikolog France Marolt in 
ga spodbudil za ustanovitev fol-
klorne skupine. Janez Feguš je na 
hitro zbral nekaj mladih fantov in 
deklet, pobrskal po babičinih 
skrinjah, v katerih so bila skrbno 
shranjena domača ljudska 
oblačila, in nastala je folklorna 
skupina, ki je v letih pred drugo 
svetovno vojno navduševala šte-

vilna okoliška občinstva — v 
Vidmu, Gorišnici, Ormožu, Sre-
dišču ob Dravi, Slovenski Bi-
strici in drugod. 

Za prvi večji nastop Mar-
kovčani š tejejo Festival narod-
nih običajev 5. in 6. avgusta 
1939 v Mariboru, kjer so se 
predstavile predvsem folklorne 
skupine severozahodne Sloveni-
je . Na tem festivalu so Mar-
kovčani sodelovali s plesno in 
pustnimi skupinami. Kljub rož-
ljanju z orožjem ob naših mejah 
j e skupina delovala še tik pred 
vojno, saj je bila še marca 1941 
folklorna revija v Markovcih. 

Delo Janeza Feguša sta po 
vojni nadaljevala zakonca An-
ton in Terezija Strafela, ki sta z 
velikimi napori hotela dohiteti 
vse, kar je bilo v štirih letih 
okupaci je zamujeno. A 2. de-
cembra 1950 s e j e duhovni vod-
ja markovske folklore Anton 
Strafela smrtno ponesrečil. Veli-
ko vrzel, ki j e nastala, sta po 
svojih močeh zapolnila žena po-
kojnega Antona Terezija in nje-
gov brat Jože. 

Kljub večkratnim pretresom 
so Markovčani samo v povojnih 
letih imeli nad tisoč nastopov, 
kar devetnajst krat pa so gosto-
vali v tujini (v Italiji, Avstriji, 
Zahodni Nemčiji . Liechtenstei-
nu in Švici in pri naših zamej-
skih koroških in primorskih ro-
jakih v Železni Kapli in Trstu), 
največkrat pod vodstvom neu-
mornega Franca Kolariča. ki 

vztraja pri svojem ljubiteljskem 
delu že več kot štiri desetletja. 

Sedemdeseta in osemdeseta leta 
so bila za Markovčane leta burnih 
nastopov, gostovanj in velikih med-
narodnih folklornih prireditev. V 
tem času se je v Markovcih zvrstilo 
šestnajst srečanj z ljudskimi godci, 
pevci in plesalci in dvanajst velikih 
mednarodnih folklornih revij, ki so 
bile vedno množično obiskane. 

Na rednem letnem občnem 
zboru 6. marca letos so skleni-
li, da bodo ob letošnjem praz-
novanju 55-letnice folklore 
razvili društveni prapor, ki bo 
krona njihove društvene ak-
tivnosti, pa tudi prvi folklorni 
prapor v Sloveniji. Osrednja 
prireditev z veliko folklorno 
revijo in razvitjem društvene-
ga praporja bo predvidoma v 
nedeljo, 8. avgusta, ob 15. uri. 

F. C. 

Prva folklorna skupina iz Markovcev ob nastopu v Vidmu pri Ptuju 16. 
junija 1939. 

PREJELI SMO 

Kdaj na Ptuju vodomet 
Nekateri Ptujčani so me 

spomnili na to, o čemer sem že 
ludi sam razmišljal: zakaj Ptuj 
kot staro mesto nima nobenega 
pravega vodometa (fontane). 

Vsako pomembnejše mesto 
ima vsaj eno fontano. Menim, 
da bi Ptujčani kot meščani turi-
stičnega in vedno bolj urejenega 
mesta lahko razmišljati tudi v 
tej smeri. Vodni vir je tudi sim-
bol modrosti, voda j e osnovna 
nosilka življenja, fontana pa tu-
di simbolizira večnost nekega 
mesta ter postavlja spomenik ti-
stim. ki so j o postavili. 

Mnogi Ptujčani smo se že raz-
v'eselili. da se bo naša želja po 
v 'odometu uresničila ob urejanju 
novega parka, ki j e nastal ob 

prehodu med lekarno in avtobu-
sno postajo. Seveda smo bili ra-
zočarani, ko smo namesto vodo-
meta uzrli " le" okroglo gredo. 

Za ptujsko fontano bi bilo 
morda potrebno nameniti dovolj 
ugledno lokacijo v mestu, po-
dobno kot jo ima na primer v 
Ljubljani Robbov vodnjak, ki je 
mnogo mlajši, kot so stavbe v 
njegovi okolici. Seveda je vse 
to treba uskladiti z zahtevami 
spomeniškega varstva in želja-
mi Ptujčanov. 

Menim, da bi primerna fonta-
na dvignila ugled Ptuja v očeh 
turistov in samih Ptujčanov. Va-
bim bralce, da napišejo o tem 
svoje mnenje . 

Dr. Adolf Žižek. dipl. inž. 

Piše: FRANC FIDERSEK — 10. 

Naša jubileja 
Te skupine j e 
zlasti preganjala 
Udba. Sprožen 
je bil tretji val 
aretacij " inform-
birojevcev", ki 
so zakrivili sa-
mo to, da so 
včasih k je izre-
kli kako kritično 

besedo nad samovoljo vodilnih 
okrajnih funkcionarjev, pa so se 
morali potem pokoriti na Golem 
otoku. To si bili predvsem sta-
rejši ptujski aktivisti, ki naj bi 
pomenili stalno nevarnost obli-
kovanja opozicije proti oblasti, 
ki tega ni smela dopuščati . Po-
dobno je bilo tudi z drugimi 
skupinami. Če dejanskih so-
vražnikov socializma ni bilo, j ih 
je bilo treba narediti. 

V letu 1952 je vso državo zo-
pet prizadela močna suša. Veli-
ko pomanjkan je hrane je prisili-
lo oblast, da j e začasno spet 
uvedla živilske nakaznice. To j e 
napovedal Tito v govoru na ve-

likem zborovanju v Dolenjskih 
Toplicah. Tega zborovanja se j e 
udeležilo veliko ljudi tudi iz 
ptujskega okraja. Za njihov pre-
voz so mobilizirali vse razpo-
ložljive avtobuse in precej to-
vornjakov. 

V začetku leta 1953 je umrl Sta-
lin, zato je pritisk od vzhodnih 
držav začel popuščati. Vse bolj pa 
so se začeli zaostrovati odnosi z 
Italijo glede Trsta in delitve cone 
A in B. V Beogradu so iz poli-
tičnega vodstva odstranili Milova-
na Djilasa, ki se je preveč navzel 
socialdemokratskih idej in želel 
"zvodeneti partijo". To se je kma-
lu čutilo na vseh področjih, saj se 
je spet krepkeje začutila trda roka 
centralizma. Opravljene so bile tu-
di volitve v občinske ljudske od-
bore, izvoljeni so bili novi odbor-
niki okrajnega ljudskega odbora, 
pozneje pa še republiški poslanci. 
O vsem tem je Ptujski tednik svo-
je bralce skrbno obveščal in bil 
dosleden "lokalni agitator in pro-
pagandist". V Ptujskem tedniku, 
še bolj pa na sestankih je bilo na-
pisanih in izrečenih veliko groženj 
"reakcionarjem vseh vrst, ki ovU 
rajo gradnjo socializma". Glavne 
reakcionarne skupine so izhajale 
iz vrst "klera, kapitalističnih 
ostankov in informbiroja v raznih 
oblikah". 

TRSTA NE DAMO 

Ptujski tednik je 15. oktobra 
1953 med drugim zapisal: "Teden 
dni že trajajo v Ptuju in v vseh 
predelih okraja protestna zboro-
vanja, na katerih prebivalstvo 
odločno zahteva takojšnjo razvel-
javitev krivičnega odloka angloa-
meriške vlade o prepustitvi uprave 
cone A in Trsta italijanskim impe-
rialistom." 

Vsi zidovi so bili takrat popisa-
ni s parolami: "Življenje damo — 
Trsta ne damo", "Trst je naš!" in 
podobno. Lokalni časnik je v celo-
ti objavljal bojevite Titove govo-
re, vsebino protestnih zborovanj 
po okraju in vsebino protestnih pi-
sem, ki so jih z zborovanj pošiljali 
na razne naslove v državi in OZN. 

Potem ko je Slovenija postala 
samostojna država, je v javnosti 
vedno prisotno vprašanje meje 
med Slovenijo in Hrvaško v piran-
skem zalivu. Javno se postavljajo 
zahteve slovenskih nacionalistov, 
da bi morala potekati meja s 
Hrvaško tam, kjer je bila meja co-
ne B, to je na reki Mirni v Istri. Po 
drugi strani pa v Italiji, zlasti v 
Trstu, krepko dvigajo glasove ita-
lijanski nacionalisti. Naša novi-
narka Mojca Drčar-Murko. ki po-
roča iz Rima. je pred kratkim na-
vedla odlomek iz italijanskega 
časopisja (citiram): "Treba je pri-
siliti Slovenijo in Hrvaško, da 
nam vrneta vse, kar nam je bilo 
ukradeno, in naj bo jasno, da ima 
Italija na voljo vsa sredstva, da to 
doseže." (Delo. Sobotna priloga z 
dne 17/7-1993, stran 36). 

Spričo tega se mi zdi potrebno, 
da našim bralcem, zlasti mlajšim, 
predstavnim dogajanja v zvezi s 
conama A in B ter Svobodnim 
tržaškim ozemljem. 

Trst so v začetku maja 1945 za-
sedle enote J A. pri tem pa je slo-
venska partizanska vojska imela 
pomemben delež. Na pritisk za-
hodnih zaveznikov so se 9. junija 
1945 jugoslovanske enote morale 
od tam umakniti. Celotno sporno 
ozemlje, ki je po pogodbi v Rapal-
lu leta 1920 pripadlo Italiji, je bilo 
razdeljeno na cono A, ki jo je za-
sedla angloameriška vojska, in co-
no B, ki jo je obdržala jugoslovan-
ska vojaška uprava. Z mirovno 
konferenco v Parizu 10. 2. 1947 je 
bila določena državna meja. ki še 
danes velja za mejo med Slovenijo 
in Italijo. Izjema je bil le Trst z 
okolico, ki je bii proglašen za 
Svobodno tržaško ozemlje (STO). 
To ozemlje je bilo še naprej raz-
deljeno na coni A in B. Cona B je 
obsegala današnje slovensko pri-
morje s Koprom, Izolo in Piranom 
ter del danes hrvaške Istre do reke 
Mirne z mesteci Buje, Brtonigla, 
Grožnjan, Umag in Novigrad. O 
bodoči usodi ozemlja STO naj bi 
se neposredno sporazumeli Italija 
in Jugoslavija, vendar do tega ni 
prišlo. 

S "tripartitno deklaracijo" so vla-
de ZDA. Velike Britanje in Franci-
je 20. 3. 1948 predlagale revizijo 
mirovne pogodbe z Italijo s tem. da 
se STO preda v upravo Italiji. Proti 
temu je Jugoslavija ostro protiesti-
rala v varnostnem svetu in OZN. 
Zadeva je ostala v mrtvem teku s 
priložnostnimi političnimi izbruhi 
na eni ali drugi strani. Na obeh 
straneh so bile tudi demonstracije 
sile; seveda so italijansko stran 
podpirale močne enote zavezniške 
mornarice. Med tako demonstracijo 
lahko prištevamo tudi velike mane-
vre JA septembra 1953, na katerih 
je sodelovalo veliko rezervistov tu-
di s ptujskega območja in še poh-
valjeni so bili. 

Silni val ogorčenja po vsej Ju-
goslaviji, seveda strogo politično 
vodenega, je izbruhnil 8. oktobra 
1953, ko so Angloameričani spo-
ročili, da se bodo njihove enote 
umaknile iz cone A in prepustile 
civilno upravo v STO Italiji. Torej 
najprej v coni A, potem pa še v 
coni B. 

Na množičnem zborovanju v 
Beogradu je Tito zagrozil, da bo 
še isti trenutek, ko bo v cono A 
vkorakal prvi italijanski vojak, tja 
vkorakala tudi jugoslovanska ar-
mada. Ni ostajalo le pri ultimativ-
nih grožnjah, izvedena je bila tudi 
delna mobilizacija vojaških ob-
veznikov. Mnogi rezervisti, ki so 
se vrnili z manevrov, so morali 
čez nekaj ur nazaj v enote in proti 
italijanski meji. Ta odločnost je 
pomagala: vojaška napetost je še 
sicer trajala, vendar so se že začeli 
pogajati. Ta pogajanja so bila 
končana 5. oktobra 1954 s podpi-
som "londonskega memoradnu-
ma". Ta je določal mejo, ki v 
glavnem obstaja še danes. Z osim-
sko pogodbo med Italijo in Jugo-
slavijo, sklenjeno 10. novembra 
1975, je bila ta meja z malenko-
stnimi popravki določena kot do-
končna. V okviru te pogodbe so 
bile posebej zaščitene narodne 
manjšine. Ni nepomembno, da ne-
katere nacionalistične sile v Italiji 
danes zahtevajo popravke osim-
skih sporazumov. 

Prav je. da poznamo to prete-
klost, ker bomo le tako lažje razu-
meli sedanjost. 

Kot neposredna priča dogajanj v 
ptujskem okraju, o katerih je pred 
40 leti podrobno poročal Ptujski 
tednik, moram zapisati, da so ljud-
je, tudi tisti, ki jih je oblast tlačila 
in jim delala krivice, ob dogajan-
jih okoli Trsta tedanjo oblast 
odločno podpirali. Na protestnih 
zborovanjih po vseh vaških sre-
diščih in v tovarnah so oči zlasti 
žarele starejšim možakom. Ti so 
bili še zlasti besni na Italijane iz 
časov bojev v prvi svetovni vojni 
na soški frotni in ob zahrbtnem 
napadu po sklenitvi premirja med 
umikom s fronte na Piavi. Tisti, ki 
so bili v italijanskem vojnem ujet-
ništvu, zlasti niso mogli pozabiti 
ponižanj, ki so jih tam doživljali. 

Bil sem na enem takih zborov, 
kjer je starejši možak začel prepe-
vati: "Fantje, fantje, le s korajžo na 
tega prokletega polentarja ..." Tako 
so baje prepevali slovenski vojaki 
87. pešpolka iz Celja, ko so krvave-
li na kraških planotah soške fronte. 

Od leta 1952 do aprila 1955 se je ptujski časnik takole predstavljal. 
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Slovenski narod mora imeti vec ponosa 
Ptujski območni odbor Slovenske nacionalne stranke je bil ustanovljen lani novem-

bra. V pogovoru s predsednikom odbora Mirom Letonjo in članom predsedstva, odgo-
vornim za kadrovske zadeve, Leonom Šauperlom smo izvedeli, da ima veliko članov in 
simpatizerjev, ki pa želijo ostati anonimni. Gre za ljudi, vredne zaupanja. 

Najmlajša občinska stranka si 
šele utira pot. V občinskih vrho-
vih je še ne poznajo, zato jih tu-
di ne vabijo k pomembnim raz-
pravam. Temu primerno je so-
delovanje z drugimi ptujskimi 
strankami. Za večji prodor v 
javnost, bi potrebovali tudi pro-
store, pa jih nimajo. Doslej so 
napisali že nekaj vlog. rezulta-
tov pa še ni. Za nj ihove prostore 
je "urgiral" tudi predsednik 
stranke na republiški ravni 
Zmago Jelinčič. Ker pa veliko 
pričakujejo od spomladanskih 
volitev, ne želijo po nepotreb-
nem izgubljati časa. Predsednik 
Miro Letonja j e za potrebe 
strankinega delovanja "odsto-
pil" svoje s tanovanje. Sedež 

SNS — območnega odbora 
Ptuja je tako v Ciril-Metodo-
vem drevoredu 6, prvo nad-
stropje desno. Uradne ure 
imajo vsako sredo in petek od 
15. do 19. ure. 

Uradovanje v stanovanju je 
oteženo tudi zaradi tega, ker ni-
ma jo telefona. Zato j e njihova 
prednostna naloga pridobitev 
primernih prostorov. Miro Le-
tonja pravi, da bi v prehodnem 
obdobju pristali tudi nato, da bi 
j im omogoči l i enkrat tedensko 
souporabo kateregakoli prosto-
ra. V tem trenutku največ po-
zornosti posvečajo ustanavljan-
ju različnih resorjev. Pri delu 
dosledno upoštevajo na 3. kon-
gresu Slovenske nacionalne 

stranke v Zemonu sprejete nalo-
ge. V občini dajejo poudarek 
kulturi, šolstvu in zdravstvu. 
Leon Šauperl pravi, da ni dvo-
ma, da bo v kulturi še nekaj 
časa primanjkovalo sredstev. 
Zato bo nujno spodbuditi zaseb-
no pobudo in sponzorstvo ter 
definirati nacionalni kulturni in-
teres. V šolstvu pa bo potrebno 
osmisliti način izobraževanja na 
osnovni in srednji šoli ter s po-
močjo zgodovinskih izkušenj in 
zgledov iz soseščine opraviti di-
ferenciacijo. V ta sklop sodijo 
popolna klasična gimnazija, 
obrtna in rokodelska šola. Najo-
dločneje pa tudi nasprotujejo 
nadaljnjemu obveznemu pouku 
neobstoječega srbohrvatskega 

jezika v šolah. Na zdravstvenem 
področju posebej opozar ja jo na 
problem rakastih bolnikov in 
nujnost uvedbe stalne strokovne 
službe za varstvo, nego in 
oskrbo rakastih bolnikov. Priza-
devajo si tudi, da bi v zdrav-
stvenih organizacijah — tudi le-
karnah — dosledno uporabljali 
slovenski jezik. 

ZA BLAGINJO SLOVENSTVA 

Kot sta povedala Miro Letonja 
in Leon Sauperl, Slovenska nacio-
nalna stranka v parlamentu dela 
za blaginjo slovenstva. Odhod 
šestih poslancev stranki ni prine-
sel nobene izgube. Kot so previ-
devali, so ekstremisti odšli sami. 
Slovenska nacionalna stranka bo 
svoje cilje dosegla na parlamenta-
ren način, ne pa z estremizmom. 
Ne bodo pa odstopili od programa 
"Slovenijo Slovencem". V ta ok-

vir sodi ureditev državljanstva v 
Republiki Sloveniji, zahtevajo 
revizijo do sedaj izdanih držav-
ljanstev. Zmanjšajo naj se po-
kojnine nekdanjim oficirjem JA. 
Stranka pa je poleg tega v parla-
mentu sprožila tudi nekaj dru-
gih pobud, ki so skladne s pri-
zadevanji za blaginjo slovenske-
ga naroda in za zaščito tistih, ki 
j im je težko. 

USTANOVITEV MLADE 
INICIATIVE 

Slovenska nacionalna stranka 
si prizadeva, da bi v svoje vrste 
pritegnila tudi mlade. Z ob-
močnimi odbori se dogovar ja jo 
za program mlade iniciative. V 
kratkem pa se bodo Ptujčanom 
predstavili tudi z organizaci jo 
velikega žura. Ker j e delovanje 
stranke povezano z velikimi 
stroški, računajo na prostovol-

jne prispevke. Odprli so žiro 
račun številka: 52400-678-
86041 - Območni odbor Sloven-
ske nacionalne stranke. 

ČASOPIS ZAMOLČANIH 
RESNIC 

Štiri mesece po kongresu v 
Zemonu Slovenska nacionalna 
stranka uresničuje obl jubo o iz-
daji svojega glasila. 23. juli ja je 
predsednik Slovenske nacional-
ne stranke Zmago Jelinčič pred-
stavil neodvisno slovensko revi-
jo Prijatelj , ki j o j e stranka 
pričela, izdajati. Izhajala bo en-
krat mesečno, predvsem pa bo 
to časopis zamolčanih resnic. 
Kot j e povedal urednik Tadej 
Bratok, bo časopis neodvisen, 
ker bodo l judje v njem lahko 
naglas povedali vse, kar mislijo. 

MG 
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m ^ j l . m • „ - 2 Odstop vlade SO Ptuj 
Vsaka stvar ima dve plati. G. B. 

Brumen, vi ste prikazali svoje vi-
denje dogodkov oziroma prikazali 
zadeve, kot vam ustrezajo, kar vas 
razumem. V tej konfuzni situaciji je 
res zelo težko vladati in tudi živeti, 
ker je takšna situacija primerna za 
najrazličnejše dejavnosti, tudi za 
primere, ki jih bomo ponovno opisa-
li, kot smo jih videli mi. Občani in 
bralci pa naj presodijo sami. Res je, 
da je zakonodaja nedorečena (more-
biti namensko, vse dokler ne bo la-
stnina v rokah "izbrancev"), vendar 
obstaja moralno vprašanje pravilno-
sti početja in dejanske pomoči in so-
odgovornosti glede dogodkov, v tem 
primeru vlade. 

PRIMER SILCEM (ZEOGLIN) 
KIDRIČEVO 

Silcem (Zeoglin) predstavlja cca 
50 % fizičnega dela podjetja 

bivšega TGA. Prvotna cenitev je bi-
la cca 53 milijonov USD, kasnejša 
pa cca 10 milijonov DEM. Med Ta-
lumom (drugo polovico TGA) in tu-
jim partnerjem, Silcem holding iz 
Avstrije, naj bi bila podpisana po-
godba o ustanovitvi mešane družbe, 
s katero bi tujec postal večinski la-
sntik — 76% za kupnino 3 milijone 
DEM. ki bi jo plačal v dveh letih, 7 
milijonov DEM pa bi partner vložil 
v obliki opreme. Do tod vse lepo in 
prav. Pri ugotavljanju, kdo je ta par-
tner, smo dobili uradne podatke od 
avstrijske gospodarske zbornice z 
Dunaja, da to podjetje pri njih ni re-
gistrirano, temveč je registrirano v 
prvem dunajskem okraju. Od av-
strijskega sodišča z Dunaja smo do-
bili podatke, da ima to podjetje usta-
novnega kapitala 70.000,00 DEM. 
Iz tem podatkov logično sklepamo, 
kdo je kupec, in ta s podpisom po-
godbe poslane večinski lastnik, kar 
pomeni, da razpolaga z večino do-
bička, ki bi ga po potrebi dal za 

kupnino in za opremo. Ta model 
kaže, kako se da na lahek način in 
preko vez priti do slovenskega pre-
moženja. 

Po naših podatkih je slovenski 
Silcem (Zeoglin) imel dovolj dela, 
celo več kot je lahko proizvajal in 
tudi kvaliteta Zeoglina (preverjena 
drugod) je na ravni evropske. Zato 
smo se čudili, da se prodaja. Pri 
podpisu z avstrijske strani je sodelo-
val človek, ki naj bi bil zaposlen pri 
podjetju Amag in je delal pred leti v 
TGA. Zraven omenjenih podatkov 
Še posedujemo druge pisne doku-
mente, ki pričajo o dogodkih in na-
sprotovanju temu početju s strani 
zaposlenih, ki so se upirali tem "po-
slovnim" potezam itd. Spretno me-
nipuliranje z imenom podjetja ima 
svoj pomen. Prvo je obstajal sloven-
ski Silcem, ko se je pojavil avstrij-
ski, se je le ta preimenoval v Zeo-
glin, in ko je avstrijski izginil s pri-
zorišča, se je le-ta ponovno preime-

noval v Silcem — in to le v nekaj 
mesecih. 

Kaj ima ptujska vlada pri tem? 
Ko je zadeva potekala v javnosti, se 
le-ta ni zanimala za dogodke in ka-
ko izginja premoženje. Javno vas tu-
di sprašujemo, ali je res, da dana po-
slanska pobuda za ustanbvitev ko-
misije, ki bi preverila stanje v TGA, 
na zasedanju skupščine ni bila spre-
jeta. Če je to res, se nam poraja 
sum, da del oblasti ščiti takšna de-
janja. Omenjena pogodba naj bi bila 
po posredovanju sindikata razvelja-
vljena (če je to res, ne vemo). 

PRIMER ČISTO MESTO 
Komunalnemu podjetju (ki je 

občinska — državna last) je bila po 
dolgih letih odvzeta koncesija s stra-
ni občine in podeljena podjetju EKO 
Les, ki se s to dejavnostjo ni nikoli 
ukvarjalo. Eko Les je podjetje, kjer 
so Avstrijci večinski lastniki, manjši 
del pa podjetje Les in bivši direktor 
V. PEŠEC, računovodkinja V. 
ČAJIČ in B. ROJIC. Čisto mesto je 
ustanovljeno s strani Eko Lesa in 
Komunale. Avstrijci in omenjena 
trojica so tako tudi večinski lastniki 
Čistega mesta. 

Zraven že rešene problematike z 
delavci so bili večji problemi z de-
lovnimi sredstvi. Namesto da bi Eko 
Les dal kot lastniški delež plastične 
kontejnarje, jih je dal v letu 1992 v 
najem. Letna najemnina naj bi bila 
skoraj enakovredna nabavni vredno-
sti posod. Vsa nadaljnja leta bi na-
jemnina pomenila čisti prihodek, ki 
po laičnih izračunih lahko v desetih 
letih znese nekaj milijonov DEM. 
To vsoto bi vsekakor morali plačati 
občani ali občina iz proračuna. Po 
naših analizah bi lahko bilo to pod-
jetja ustanovljeno tudi kot vir za od-
tekanje kapitala na osnovi posojanja 
delovnih sredstev s strani ustanovi-
telja. Kako naj verjamamo, da se v 
tem podjetju te ali podobne zadeve 
ne bi ponovile, ker imajo stvar v ro-
kah isti ljudje?. 

In kakšen je delež občine? S po-
delitvijo koncesije Eko Lesu ste od-
tujili večino dela in zaslužka 
Ptujčanom in ga velikodušno poklo-
nili tujcem, kajti komunalna dejav-
nost je donosna ne glede na gospo-
darsko stanje. Če pa niste vedeli, kaj 
sta storili in kaj seje dogajalo (česar 
ne verjamemo preveč), ste bili sez-
nanjeni s temi podatki in dogodki za 
časa stavke delavcev Čistega mesta. 
Javno ste obljubili vlaganje delav-
cev, govorili ste tudi o vrnitvi kon-
cesije, na koncu pa ste besedo poje-
dli, kar da za razmišljanje, da ste be-
sedno soglašali, v resnici in dejan-
sko pa ne in je bilo vaše sodelovanje 
navidezno (ker ste koncesijo podeli-
li vi) in zgolj zato, da se situacija 
navzven navidezno uredi. Nerazum-

ljivo je, da ste posameznikom in tuj-
cem dali koncesijo, ki ste jo pre-
dhodno odvzeli tistim, ki so Komu-
nalo ustvarili. Na osnovi česa ste 
lahko tako ravnali? Ekološki projekt 
je lahko samo krinka za odvzem ta-
ko dela kot kapitala in pridobitev 
česa drugega v zameno (kaj pomeni 
sponzoriranje skupščine Zelenih na 
Ptuju s strani Eko Lesa kmalu za-
tem, ko je bila podeljena koncesija 
itd.?). Sumimo, da gre za divje pri-
vatizacije, pri katerih naj bi sodelo-
val del ptujske vlade, oziroma da 
ščiti takšna početja. Upamo pa, da 
to ni res. 

PRIMER ŽAGA JELKA 
Problematike tega podjetja sedaj 

ne mislimo v popolnosti odpirati, 
ker je za to še čas, dodal pa bi tole. 
Ko je ministrica videla, v kakšni si-
tuaciji so delavci, bi jim lahko po-
nudila pomoč v hrani na občinske 
stroške vsaj za dan ali dva. Za be-
gunce je bilo vse zelo hitro rešeno, 
za Slovence, ki se znajdejo v stiski, 
pa v lastni domovini ni poskrbljeno, 
kot je potrebno. Zelo nas zanima, 
kako bi se vi počutili, če ne bi nekaj 
mesecev dobili plač, pri tem pa bi 
bili napadeni, da uničujete podjetje. 
Mnogi privatniki, Karitas in 
Kmečka zveza, ne da bi bili dolžni, 
so priskočili na pomoč s hrano brez 
sestankov in leporečja. 

Izgovarjanja vlade, da ni pri-
stojna za reševanje tovrstne pro-
blematike, izgovarjanje vodilnih 
in metanje krivice drug na druge-
ga, sprenevedanje in okrivljanje 
delavcev je samo slepilo in del 
igric brez meja. Sprašujem vas, za 
kaj ste sploh pristojni razen podel-
jevanja koncesij in podobno. Ali 
se zavedate, da ste v javni službi 
in plačani z našim denarjem, da 
delate za interese občanov? Zato 
vas prosim, da čim prej v sredstvu 
javnega obveščanja objavite vse 
svoje mesečne prihodke brez od-
bitkov za letošnje leto. k i j i h dobi-
vate kot funkcionar. Vlade, ki je 
zgolj za okras, ko pa bi morala 
reagirati, kot se spodobi, pa tega 
ne stori, ne potrebujemo. 

Ali ste se kdaj javno postavili 
na stran delavcev in brezposelnih? 
Ali ste si kdaj konkretno upali jav-
no in odkrito nastopiti proti 
uničevalcem ptujskega gospodar-
stva? Odgovor je ne. Varno se 
skrivate v občinskih poslopjih siti 
in brezskrbni in vam je malo mar 
za ljudi. Nekateri delavci Žage 
Jelke so si morali denar sposojati 
— skoraj prosjačiti, da so prežive-
li svoje družine. Eden izmed njih 
je hodil vsak dan na delo peš. Tri 
ure hoje v službo in tri nazaj do-

mov. Vi pa se z davki, ki jih pobe-
rete tem revežem, gosposko vozite 
s službenimi avtomobili in iz-
plačujete visoke plače, ki s i j ih ne 
zaslužite (parazitstvo). Saj si 
plače oblast določuje sama. Kot je 
rekel g. Bučar; Plače smo si do-
ločili, kot smo si jih. Ali ni to do-
volj? Gospodje, ali veste, da je v 
Sloveniji že beda in lakota, ki bi 
jo vi radi pred javnostjo prikrili in 
za katero ste v glavnem krivi vi? 
Ali ni sramota, da naj bi tisti, ki 
dela, šel na socialno po pomoč, 
kot je predlagala ga. D. Gaiser? 
Njej se to trenutno ne more zgodi-
ti, lahko pa se vam bo v kratkem 
vsem. Pred časom so se delavci z 
družinami zbrali pred ptujsko 
občino. Prišli so vam povedat, da 
so oni in njihove družine v težkem 
materialnem položaju. Vi pa ste se 
delali, kot da ne razumete. Zahva-
lili so se vam in ptujski vladi za 
vašo skrb in vam v solidarnostno 
dali kuverto z nekaj sto tolarji, da 
ne boste tudi vi lačni. Ste kdaj v 
svojem mandatu obiskali delavce 
in jih vprašali, kako jim gre? Sin-
dikalisti smo vsak dan med njimi, 
poznamo resnico in jo bomo dali 
na svetlo, da bo vas oblastnike in 
menedžerje lahko sram. Kaj se do-
gaja z vami. gospodje? 

Prosim vas, da javno objavite 
podatke v procentih in številkah o 
številu brezposelnih, zaposlenih in 
tistih, ki so šli predčasno v pokoj 
ter o stanju gospodarstva na Ptuju 
ob pričetku vašega mandata in da-
nes. Svoje projekte pompozno ob-
javljate v madijih, brezposelnih pa 
je vedno več. Kdo ima koga za 
norca? 

Obtoževanje sindikata, da zlora-
blja pozicijo delavcev v politične 
namene, je malo neresno. Kaj pa 
vi, gospod B. Brumen, ko ste ta 
isti sindikat prosili, da vas podpre 
na volitvah pri kandidaturi v 
Državni svet? Ali niste vi takrat 
izkorisili stanje delavcev in ste se 
želeli tudi prek njih povzpeti? Ta-
krat ste obljubili, da se boste zanje 
zavzemali. Razen prijetnih besed 
in sedanjega sklicevanja, da niste 
pristojni za tovrstno problematiko, 
od vašega dela razen mase brezpo-
selnih, slabo plačenih delavcev in 
propadajočih podjetij ne vidimo 
kaj dobrega. Odkrito vam pove-
mo, da uporabljate merila o preso-
ji sindikata po lastni meri in inte-
resih. Kadar je sindikat na vaši 
strani, je v redu, kadar pa ne, takoj 
zlorablja svoje pozicije. 

Z nekonfuznimi pozdravi! 
Predsednik predsedstva NSS: 

Rastko Plohi 

Predsedniku predsedstva NSS g. Rastku Plohlu 
NEKOČ MLADINSKI KLUBSKI "PATRON", SEDAJ ZLOGLASNI PREDSEDNIK 

PREDSEDSTVA STRANKE NEODVISNIH SINDIKATOV SLOVENIJE 
G. Rastko Plohi je bil svoj čas, ko se je še finančno 

in materialno omogočala zadovoljitev njegovih inte-
resov, "zloglasni" član Zveze socialistične mladine 
Ptuj. Takrat se je marsikaj zgodilo, kar je javnosti 
ostalo neznano (škoda, d a j e vojna uničila marsikateri 
neporavnan račun). Da gospod ne bo mislil, da se 
lahko slini vsepovsod in vtika svoj nos prav v vse kot 
nekoč, bom v nekaj stavkih navedel le nekaj dejstev, 
ki dovolj dobro okarakterizirajo njegov značaj in nje-
govo početje. 

Še v letih obstoja starega socialističnega sistema 
(pred vojno) je obstajal neizprosen ponos in "široko 
obzorje", ki sta g. Rastku nudila neizčrpne možnosti 
angažiranja prav v vsaki sferi, ki si jo je zaželel. Ko 
je Klub mladih v Ptuju še živel, je bil on eden izmed 
tistih, ki so krojili usodo programa in prireditvenega 
prostora za mlade. Težko je bilo delati, vendar smo 
nekajkrat le uspeli pretentati "pametne" glave in spel-
jali nekaj koncertov, ki so se po treh poskusih preki-
nili. Ne gre samo za koncerte (drugega pač nismo 
mogli narediti — zaprt krog sodelavcev v klubu), am-
pak za pristop, ki smo ga bili deležni ob srečanju tudi 
z g. Rastkom. Seveda je lahko ob takem "ponosu" 
posameznikov, ki so ščitili svoje interese, klub propa-
del. Hitra iznajdljivost, "visoka stopnja izobrazbe" in 
poznanstva so spravila te ljudi na najrazličnejše 
vplivne položaje. G. Plohi je s svojo "visoko stopnjo 
intelekta" postal predsednik predsedstva NNS. Kaj 
hitro lahko zaključimo, da obstaja povezava med or-
ganizacijskimi sposobnostmi, ki smo jih bili deležni 
v Klubu mladih, in seveda zloglasnim nastopanjem 
kot predsednik predsedstva NSS. 

Sedaj, ko je "znani" g. Plohi malo zabredel, saj 
NSS ne morejo spraviti tisoče in tisoče delavcev v 
službo, išče vzroke prav v vsem. kar bi utegnilo ško-
diti fiktivnemu nasprotniku, ki v resnici ne obstaja 
(Special War). Lepo se sliši, da naj ptujska vlada in 
načelnik policije Ptuj odstopijo. Četudi vsi odstopijo, 
kar je malo verjetno, g. Rastko ne bo mogel zasesti 
vseh stolčkov hkrati. To je le poskus, ki kaže na ne-
moč strankarskega nosilca. Kaj se pravzaprav za 
vsem tem skriva, ve natančno le on. Prepričan sem. 
da mu tega ne bo uspelo izpeljati, saj interese mladi-
ne, ki jo g. Rastko želi v Ptuju zadovoljiti z neke 
vrste dobrodelnimi tekmovalnimi ročk festivali, za-
stopamo tudi drugi, ki imamo v primerjavi z njim ve-
liko več izkušenj (to ve on sam najbolje). Naš cilj ni 
slepomišenje in zatiskanje oči pred resnico, ampak 
bomo morali narediti temu enkrat za vselej konec. 
Potrebna bo konkretna čistka političnih privržencev, 
med katerimi si tudi ti, g. Rastko. Tvoje neargumenti-
rane izjave in izsiljevanje spravljajo že tako nezado-
voljne občane na mejo strahu pred prihodnostjo. Ni 
vse tako lepo. kot sanjaš ti. ki zaradi polovične legiti-
miranosti narediš iz komarja slona. Želim te spomniti 

na samo nekaj zakonskih določil in členov, ki popol-
noma rušijo tvoje početje. Včasih je dobro malo pre-
brskati knjige ali zakone, da se nekaj stvari naučiš, 
ne pa da samo ogovarjaš in nergaš po medijih. Ni vse 
zlato, kar se sveti! Pojdi raje do študijske knjižnice v 
Ptuju?! Malo ti bom pomagal. 

Že leta 1980 je bil sprejet Zakon o notranjih zade-
vah, ki še vedno velja. V členih 46, 47 in 48 tega za-
kona (Pooblastila delavcev organov za notranje zade-
ve) je lepo zapisano, kakšna pooblastila imajo organi 
za notranje zadeve, tebi pa nikjer na čelu ne piše, kdo 
si, razen tega pa si običajen občan Ptuja in zate velja-
jo isti zakoni kot za nas navadne smrtnike. Pa tudi če 
bi nosil svoje podatke na vidnem mestu, te ima poli-
caj pravico preverjati (nisi tako znana osebnost, kot 
si domišljaš) kadarkoli, v skrajnem primeru pa te lah-
ko tudi privede na policijsko postajo in celo pripre, 
če obstaja za dejanje utemeljen sum ali argument. 

V Pravilih za opravljanje pooblastil pooblaščenih 
oseb organov za notranje zadeve, ki so bila izdana le-
ta 1989 in podrobneje razlagajo člene zakona — po-
glavje Legitimiranje (od 19. do 26. člena), pa tudi 
piše, kdaj in na kakšen način se lahko legitimiranje 
opravi. Če pa ti tudi po sedanjem z dejstvi podkre-
pljenem sestavku ni kaj jasno, pa si ... Preprosto ni-
mam besed za to stanje. 

Kar pa se tiče tvojega odnosa do gospodarskega 
stanja v občini ali državi, pa ti lahko rečem le to, da 
pojdi v šolo, da ne boš izpadel še bolj neumen ter 
morda čez leto ali dve iskal pribežališče v drugi poli-
tični ali kulturni ustanovi. Kultura je pojem zase in jo 
pusti pri miru. Svoje si že pred leti pokazal. To je 
umetnost, ti si pa čvekač, ne pa kulturno koristna kul-
tna osebnost. Nisi še dorasel času, da bi lahko spre-
minjal usodo naroda, ki ga je morda tudi zaradi tebe 
in tebi podobnih vedno več na cesti, brez dela in veli-
ko število le-teh tudi brez vsakdanjega kruha. Hvala 
za tako pomoč in blažitev situacije, v kateri imaš ti 
za postopanje na protestnih shodih (štrajkih) plačo, 
tisti pa, k i j ih pripraviš do tega stanja, pa prosijo zan-
jo. Ti se kar smej svoji "sposobnosti"! Ljudje hočejo 
živeti ter tudi preživeti in jim je prav vseeno, na 
kakšen način bodo to uspeli izpeljati. Neodvisni sin-
dikati jim prav gotovo ne morejo zaceliti rane gospo-
darskega padca. Za takšno stanje pa lahko krivijo tu-
di tebe, ki jim odžiraš kruh od ust in jih istočasno za-
vajaš. Spusti se na realna tla in ne sanjaj o idealnem 
svetu, v nasprotnem te bo nekdo moral potegniti za 
mahajoče roke in bingljajoče noge na zemljo. Te je 
morda strah lastnega jaza? 

Če ti ta članek še ni dovolj, bom moral napisati še 
kakšnega, ki bo bolj oster in bo še bolj jasno podal 
nekatera znana dejstva v zvezi s teboj. Ljudem bi 
imel veliko povedati o tebi. mag. Vil jem MUZEK 

In kdaj "evropska" kakovost vode? 
V začetku julija so bili kmetje seznanjeni, da bodo 

morali odslej oddajati za več kot 70 % boljše 
(čistejše) mleko. Kot potrošnik bi morala biti tega ze-
lo vesela, pa nisem, ker vem. da tudi v tem primeru 
gre za ukano, kako od kmetov mleko kupovati po sra-
motno nizki ceni (povprečje 22 SIT), potrošnikom pa 
ga prodajati po sramostno visoki ceni (54 SIT). 

Od tistih štirih kakovostnih razredov kupci ne bo-
mo imeli nič, ker kmetje v zbiralnicah VSI vlijejo 
mlako v skupno bano (kad), kjer se hladi. In tako se 
vse mleko pomeša. Tudi na sodobne hleve in molzne 
naprave pri tem ne bi preveč prisegala, saj občasno 
dobivamo mleko od kmetov s takšnimi in drugačnimi 
hlevi, z molznimi stroji ali brez njih, pa ga nikoli ne 
pijemo s strahom, da bi se z njim zastrupili. 

To se nam namreč dogaja ob pitju in splošni upora-
bi pitne(?) vode iz ptujskega vodovoda. Pred leti so 
nam vodo vozili s cisternami iz drugih zajetij, ko je 

presegla onesnaženost 10 enot, sedaj so to mejo dvi-
gnili (baje po evropskih merilih — torej evropsko tu-
di ni vse najboljše) na 11,26 enot. Ravno obratno kot 
pri mleku. Otroški zdravniki v Ptuju že dalj časa opo-
zarjajo na škodljive vplive te vode na zdravje, vendar 
zaman. Pri zadnjih objavljenih meritvah je en vzorec 
celo presegal dovoljeno mejo, saj je znašal 11,3 eno-
te. Sama imam slabo vest, ko otrokom ponujam sok. 
narejen s tako oporečno vodo, ali ko z njo vkuhavam 
sadje ... 

Sedaj postavljam javno vprašanje odgovornim za 
to področje, kdaj bomo poskrbeli za neoporečno vo-
do, recimo s 4 enotami onesnaženosti, če jo že mora-
mo plačevati, ali pa naj nehajo pošiljati zanjo račune. 
Delam spet primerjavo z mlekom — tam bi naj bilo 
mleko 4. kakovosntega razreda že manjvredno. 

Za čiste račune pri mleku in kozarec neoporečni 
vode se zavzema Terezija Kekec 
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DOMAČA ZABAVNA GLASBA 

Jože Skubio in ansambel Slapovi 
Jože Skubic in a n s a m b e l 

Slapovi i/. G r o s u p l j a j e zased-
ba, ki se je k a d r o v s k o in gla-
sbeno d o k o n č n o izobl ikova la 
v p re tek lem letu. G la sben ik i 
so se kalili v raz l ičn ih skupi -
nah, ansambe l S lapovi pa ima 
Že do lgo le tno t rad ic i jo , a je 
dobil pravi izraz s sode lovan-
jem pevca Jože ta Skub ica . An-
sambel ses tav l j a jo : Jože 
Pečjak ( h a r m o n i k a — sode lu-
je le v d o m a č i g lasbi ) , G r e g o r 
Stibernik (bas k i ta ra) , Mar t in 
Štibernik (k lavi r ia ture , vokal ) , 
Robert Kuhe l j ( so lo ki tara , 
vokal), Marko Mir t ič (bobni , 
vokal), in Jože Skub ic (vokal , 
ritem ki tara) . 

Pevec Jože Skub ic j a v n o na-
stopa tri leta. Zače l j e v skupi -
ni Mon ami, p o t e m pa kot pe-
vec solist zabavne g lasbe iz-
dal kase to Pre lepa deže l a 
(1991, M a n d a r i n a ) , na kater i 
sta bila tudi hi ta Zap leš i ta 

valček in B o ž i č n o drevo in j e 
bila za p r o d a j n o uspešnos t na-
gra jena s s reb rno kase to . Po 
sodelovanju na n a r e č n e m fe-
stivalu Vesela j e s e n M a r i b o r 
'91 s sk ladbo Vesel ica se je 
pridružil ansamblu S lapovi iz 
Grospul ja in z n j i m prepeva l 
in igral d o m a č e zabavne v iže 
ter popu l a rno zabavno g lasbo . 

Leto 1992 j e bilo za zased-
bo Jože Skub ic in a n s a m b e l 
Slapovi zelo uspešno , kar do-
kazuje jo b leščeč i fes t iva lski 
nastopi: prva nag rada obč in -
stva na 1. fest ivalu na Vurber -
ku ' 9 2 , z m a g a na 2. fes t ivalu 

mlad ih ansamb lov d o m a č e za-
bavne g lasbe na Rovah pri Ra-
d o m l j a h ' 9 2 , z m a g a na fest i -
valu d o m a č i h zabavnih in za-
bavnih ansamblov obč ine Gro-
sup l je in uvrs t i tev v f ina le na 
z a m e j s k e m fest ivalu d o m a č e 
g lasbe v Š tever janu ' 92 . 

Avtorsko mu je bila blizu tudi 
zabavna pop glasba, in ker to 
glasbeniki izvajajo na nastopih 
je lani izdal pod imenom Jože 
Skubic band tudi modernejšo 
kaseto Čas ljubezni (Mandarina, 
1992). Pri Založbi Obzor ja Ma-
ribor — Glasbenem založništvu 
Helidon Ljubl jana pa j e pravkar 
izšla domača zabavna kaseta 
Jožfcta Skubica in ansambla Sla-
povi z naslovom Najlepša leta. 
Za sedem skladb j e glasbo in 
besedila prispeval Jože Skubic. 
dve instrumentalni viži j e ugla-
sibl Jože Pečjak, Nemirno srce 
pa sta avtorsko izoblikovala Ja-
nez Pečjak in Robi Kuhelj . Pro-
dlukcija in aranžmaji so timsko 
delo vseh članov ansambla. Po-
snetki so bili narejeni v studiu 

Cankarjev dom v Ljubljani , pod 
vodstvom tonskega mojstra Sil-
vestra Žnidaršiča. Pri snemanju 
so še sodelovali: Milan Podržaj, 
Marko Okorn, Jarnej Kralj in 
Franci Tišler. 

N a j n o v e j š a pot rd i tev vse po-
p u l a r n e j š e g a in p r i l j ub l j enega 
S k u b i č e v e g a ansambla j e na-
g rada obč ins tva na 2. fest ivalu 
na Vurberku "93 za sk ladbo. 
N a dopus tu ter f inale in nagra-
da obč ins tva 23. z a m e j s k e g a 
fes t iva la Š teve r j an ' 9 3 za in-
t e rp re tac i jo večne m e l o d i j e 
R i b n č a n , ob t em pa je igral tu-
di novost N e reci nikdar . 

Drago Papler 

Nagrada občinstva na 2. festivalu Vurberk '92, nagrada občinstva na 
23. festivalu Števerjan '93 in nova kaseta. Kaj bo na ptujskem festivalu 
po uspešni avdiciji? Foto: Drago Papler 

Domačih naravnih 
lepot ne znamo uživati 

Brž ko Slovenci prestopijo domačo mejo, vidijo na tu-
jem naravne lepote. Za uživanje so pripravljeni odšteti 
kar nekaj denarja. Ko se vrnejo, svojim znancem pripo-
vedujejo, kako sosedje znajo poskrbeti za gosta. Doma pa 
kot da bi hodili zaprtimi očmi. V naši neposredni bližini 
je toliko lepot, na katere nas največkrat opozorijo tujci. 

Gotovo sodi Trojica med tiste 
kraje v Slovenskih goricah, ki 
je za turiste zelo privlačna. Tu 
se ustavljajo mnogi izletniki, ki 
si lahko ogledajo znamenito 
cerkev iz 16.stoletja z mogočni-
mi zvoniki. V dolini pa je Tro-
j iško jezero, ki je svojevrsten 
naravni rezervat. V severnem 
delu jezera je mogoč ribolov in 
ribiči pravijo, da je jezero zelo 
bogato z ribami ter celo sladko-
vodnimi školjkami. 

Za izrabo Trojiškega jezera j e 
bilo izdelanih že več progra-

mov. Na žalost so vsi ostali le 
na papirju v predalih tistih, ki 
so na občini odgovorni za turi-
zem. Tudi letošnjo polet je bo 
kot že mnoga doslej minilo za 
Trojičane brez zaslužka. V jeze-
ru ribari mnogo ribičev iz so-
sednje Avstrije, ki ne plačuje 
nobene takse. Čeprav se v jeze-
ru ne morete kopati, pa j e ob 
njem lepo posedeti. Odžejate pa 
se lahko v bistroju Žaba, kjer so 
uredili teraso. M. Slodnjak 

Meraedesl modela C v Ptuju 
M e r c e d e s e mode la C, ki so 

nadomes t i l i ser i jo 190, lahko 
ods le j kupi te tudi v av tomo-
b i l skem salonu D o m i n k o ob 
S tudenčn ic i 4 v Ptu ju . 21. ju-
l i ja so ob pr isotnost i 200 l ju-
b i te l jev dobr ih av tomobi lov 
preds tavi l i komple tno paleto 
m o d e l a C v razl ičnih izved-

bah. Cene so raz l ične : na jce -
nejš i s ser i j sko o p r e m o in bar-
vo stane 39 .900 nemšk ih 
mark , na cesto pos tav l jen brez 
zavarovan ja pa okrog 53 t isoč. 
Lastnik salona Z v o n k o Do-
minko pravi , da j e z a n i m a n j e 
za nove m o d e l e M e r c e d e s a 
iz redno vel iko. MG 

Foto: Langerhoic 

Vsi osli niso trmasti 
Tako men i Ivan Turmer s 

Klope 27 pri Slovenski Bistri-
ci. Z Lino, devet le tno osl ico, 
se namreč dobro razumeta . 
P o m a g a mu prevažat i vse 
laž je tovore, z n jo gre po travo 
za d rugo živino, na n j ivo po 
k rompi r , pa tudi v gozd po su-
hl jad . Ko smo ga vprašal i , ali 

ima z n jo kakšne težave, j e 
povedal , da ne, k l jub temu da 
gre glas o t rmast ih oslih. Prej 
je imel kon ja , ki mu je prav 
tako pomaga l prevažat i r azne 
tovore, vendar je z Lino veli-
ko bo l j zadovol jen . 

Vida Topolovec 

V LJUBLJANI KONČALI 
MEDNARODNO OCENJEVANJE V IN 

Mater i vinogradniki so razočarani 
Ko ji' pred tremi tedni 28-članska mednarodna ocenjevalna komi-

sija končala ocenjevanje 1080 vzorcev vina, ki so prispeli iz 20 
držav, najbrž niso računali, da se bodo ob ocenah razvile živahne 
polemike. Razočarani so predvsem vinarji, ki so bili prejšnja leta 
vajeni prejemati več velikih zlatih in zlatih medalj, letos pa so preje-
li "samo" srebrna odličja ali pa pisna priznanja. Ker je letošnja sve-
tovna "vinska moda" drugačna od tiste v prejšnjih letih, so bile te-
mu primerne tudi ocene. 

Statistično gledano se Slovenci ne bi 
smeh pritoževati, saj smo bili s 379 
vzorci vina daleč pred vsemi. Od Štirih 
najvišjih odličij — šampionov, kolikor 
jih je letošnja ocenjevalna komisija 
prisodila ocenjenim vzorcem, sta dva 
ostala doma, od 26 velikih zlatih me-
dalj jih v Sloveniji ostalo pet, slovenski 
vinarji pa so prejeli Še 51 zlatih in 184 
srebrnih medal j ter 130 pisnih priznanj 
in dve diplomi. Štiri vzorce so zaradi 
napak izločili. 

"Ker je vino živo bitje, ima svoje 
slabe in dobre dneve, pa tudi človeški 
okus ni vsak dan enak. Ni vseeno, 
kdaj je kakšen vzorec na vrsti za 
ocenjevanje, veliko pa je odvisno tudi 
od kozarcev," je med drugim povedal 
enolog dipl. ing. agronomije Lojze 
Filipič iz radgonske kleti, eden izmed 
štirih slovenskih ocenjevalcev na le-
tošnjem 39. mednarodnem ocenje-
vanju vina v Ljubljani. 

Enega od dveh Šampionov, ki sta 
ostala v Sloveniji, je za zlato peni-

no, kombinacijo modrega pinota in 
chardonnayja, prejela radgonska 
vinska klet, ki se ponaša s 141-letno 
tradicijo kletarjenja s penečimi vini. 

Lojze, po rodu Prlek, doma iz La-
honcev v ormoški občini, ki ga je le-
tos srečal Abraham, je na tega "svo-
jega otroka" še posebej ponosen. Rad 
pove, da je šampionsko odličje rad-
gonska zlata peni na pre jela prvič pred 
devetimi in drugič pred sedmimi leti. 
Enologinja ormoške kleti Lidija 
Ruška mu je ob tej priložnosti iskreno 
čestitala in to brez vsakršne zavisti, 
saj je tudi Ormož v preteklosti kar 
šestkrat prejel najvišje odličje v tej 
kategoriji vin. "To je priznanje tudi 
Podravskemu vinorodnemu rajonu," 
sta menila oba v en glas. 

"Ocenjevanje je potekalo izredno 
anonimno, tako da smo Šele na kon-
cu dobili kakšen podatek. Drugače 
pa bi rekel, da je bilo prej prestrogo 

kot blago. Tako je na zaključni 
večerji ameriški ocenjevalec iz Kali-
fornije dejal, da je imel zadnji dan 
vedno govor, kjer se je pritoževal, 
da je bilo podeljenih preveč zlatih in 
velikih zlatih medalj. Tokrat je mo-
ral svoj govor bistveno spremeniti. 
Pritoževal se je, da je bilo letos po-
deljenih premalo velikih zlatih in 
zlatih medalj glede na kakovosti, ki 
so bile pri ocenjevanju prisotne. To 
brez dvoma pove veliko. 

Za nenavadne lastnosti, da ne govo-
rimo, če je bila v vinu napaka, so 
ocenjevalci vino zelo močno kaznova-
li. Ta sistem je predpisala Mednarodna 
organizacija za vino OIV. Sam sem se 
včasih čudil za kakšno oceno, če je bi-
la nizka, in sem jo primerjal s svojo — 
višjo ali pa tudi obratno. Okusi svetov-
nih enologov so precej različni: eni ce-
nijo ta, drugi druga vina. Po mojem je 
obveljala, če bi jo na grobo opisal, ne-
ka nevtralna, prej sredozemska kot ce-
linska linija. Pri nas, še posebej na 
Štajerskem poznamo prijetne cvetice 
raznih sort, še posebej sauvignona, tra-
minca. muškata, ki pa so. kot kaže. bi-
le letos v Ljubljani med raznimi zelo 
dobrimi štajerskimi sortami malce 
slabše ocenjene kot lansko leto. Pri pre-
rezu letnika ocenjujemo enologi vina 
domačega rajona, o katerih že imamo 
neko mnenje, ko pa gre za mednarodno 
tekmovanje, pa ne moreš pričakovati, da 
bo imel denimo japonski ocenjevalec 
pozitiven odnos pri ocenjevanju štajer-
skega vina. On na vse to gleda z drugi-
mi očmi, z drugim okusom in vino v 
tem pogledu nagrajuje ali kaznuje. Ena-
ko bi bilo, če bi mi ocenjevali japonski 
riž: ne bi ga ocenili z japonskim, temveč 
s svojim okusom. Tako si predstavljam, 
da je prišlo letos do tako velikih razlik. 
Vsa ocenjevanja niso enaka in tudi vino 
ni sočasno enako. Razlika je. če je pre-
rez letnika maja in potem mednarodno 
ocenjevanje julija, vmes sta že dva me-
seca, da ne govorimo o drugih vplivih," 
je na kratko povzel svoje mnenje o le-
tošnjem ocenjevanju vina v Ljubljani. 

Po pripovedovanju, da je vinski 
letnik 1992 enkraten, so sedaj mno-
gi vinogradniki nad letošnjimi oce-
nami hudo razočarani. Lojze Filipič 
je povedal, da tisti, ki z vinom dela-
jo dalj časa, niso trdili, da je letnik 
1992 enkraten, kljub temu da je tu 
in tam Šlo za kakovostno izredno le-
pe primere pri raznih sortah. 

"V povprečju je bil letnik 1992 vsee-
no daleč od letnika 1983, za katerega 
smo enologi menili, d a j e letnik stoletja. 
Seveda pa je vse odvisno od tal — ni 
vseeno, ali so ta peščena ali ilovnata —, 
in tudi od suše, ki je imela na lanski let-
nik velik vpliv. Tako se je dogodilo, da 
so mikroklimatski pogoji po eni strani 
dobro, po drugi pa izredno slabo vpliva-
li na posamezno sorto vina," je sklenil 
radgonski enolog Lojze Filipič. 

Kljub vsemu pa so štajerski druž-
beni in zasebni vinarji le prejeli lepo 
Število zlatih in srebrnih medalj ter 
priznanj. Besedilo in posnetek: 

Vida Topolovec 

Lojze Filipič s šampionom: pono-
sen je na milijon drobnih me-
hurčkov. na prijetno aromo... 
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Astronomsko zvišanje upokojenskih stanarin 
STANOVANJSKI SERVIS PTUJ JE S t. JULIJEM 1993 ZVI-

ŠAL NAJEMNINE STANOVANJ, V KATERIH STANUJEJO 
UPOKOJENCI, TUDI DO 150 ODSTOTKOV • UPOKOJENCI SO 
REVOLTIRANI, OBUPANI 

Človek preprosto ne more doumeti, 
da lahko Stanovanjski servis Ptuj, ka-
terega direktor je Janez Belšak. v tre-
nutku poviša stanarine za 140, 150 od-
stotkov. Nerazumljivo je. da so se lah-
ko pri Stanovanjskem servisu šli 
takšno matematiko. 

Stanovanjski servis si j e ob tem dra-
stičnem povišanju stanarin, v katerih 
stanujejo upokojenci in ki so last ZPI-
ZA, lastnike stanovanjske pravice do-
volil takole obvestiti: "Cenjene na-
jemnike stanovanj obveščamo, da 
smo v soglasju z lastnikom stano-
vanja uskladili najemnine z "Ured-
bo o načinu oblikovanja stanovan-
jskih najemin za neprofitna stano-
vanja" (Ur. 1. št.36/93)." 

Začuda smo pri tem res "cenjeni", 
kar si lahko štejemo v dobro, če pač 
odmislimo, da smo za Stanovanjski 
servis v Ptuju v trenutku postali dobra 
krava molznica. Direktorju gospodu 
Belšaku je pač pri tem deveta briga, da 
si država prizadeva, da bi se naše go-
spodarstvo nekako stabiliziralo, cene 
ustalile. Pred kratkim sem namreč za-
sledil v dnevnem časopisju, da do no-
vega leta ne bodo niti zvišali cen naft-
nih derivatom, zavedajoč se, da bi s 
tem povzročili verižno rast cen vsem 
potrošnim dobrinam. 

Delavcem pri Stanovanjskem servi-
su je tudi deveta briga ali pa morda ni-
so niti seznanjeni, da se nam penzioni-
stom pokojnine znižujejo, kajti konec 
tega meseca bomo prejeli za štiri ozi-
roma 7,22 odstotka nižje pokojnine. 

Pri vsem tem je zanimivo, da je ne-
davno tega Stanovanjski servis sporočil 

v posebnem dopisu ZPIZU, da stano-
vanjske najemnine dosegajo vsega 39 
odstotkov realne najemnine. Odprto je 
torej vprašanje, kako so lahko v trenut-
ku zvišali stanarine tudi do 150 odstot-
kov. Po vsej verjetnosti jim ZPIZ kot 
lastnik stanovanj upokojencev na Ptu-
ju, kjer jih je vsega 144, vštevši tista v 
Majšperku, le ni dal soglasja, da lahko 
tako drastično zvišajo stanarine in v 
tako različnih odstotkih. Primer: prejš-
nja stanarina je znašala 1.313.00 SIT, 
nova pa kar 3.280,00 SIT. 

Mnogi oziroma skoraj večina upo-
kojencev te stanarine ne bo mogla 
plačati, tisti pa, ki j o bodo, pa jim ne 
bo od pokojnine ostalo niti za golo 
preživetje. Mnogi so povsem obupani, 
kar je brez dvoma znano gospodu Ja-
nezu Belšaku, saj pr ihajajo k njemu ter 
se pritožujejo; pa tudi k meni. da naj s 
to potezo Stanovanjskega servisa na 
Ptuju seznanim javnost in ne nazadnje 
tudi dr. Janeza Drnovška, ki je podpi-
sal Odredbo, a si jo lahko, vsaj ta je 
mogoče sklepati, vsak "inkasant" za 
ZPIZOVA stanovanja pač po svoje tol-
mači in določa odstotke o višini nove 
stanarine, ki nima realne osnove. Vsaj 
ne v sedanjem trenutku. 

Mimogrede: pozanimal sem se gle-
de dviga stanarin pri Stanovanjski 
skupnosti občine Ptuj, ki j e za julij 
zvišala stanarine samo za 4 odstotke 
kot zadnje tri mesece. Predvidevajo 
pa, da naj bi se njihova stanovanja ozi-
roma stanovanja v družbeni lasti 
ovrednotila vsega za 52 odstotkov, kar 
mora pred uveljavitvijo potrditi ptujski 
parlament. Franjo Hovnik 
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Zanimivosti iz ormoške občine 
P R I Č E T E K G R A D N J E 
P O S L O V N O - S T A N O V A N J S K E H I Š E 

Hišo na Ptujski cesti v Ormožu v bližini Zdravstve-
nega doma so končno le porušili in v začetku 
prejšnjega tedna pričeli zidavo poslovno-stanovan-
jske hiše. Investitorica je SKB — Investicijsko pod-
jetje. d. o. o., Ljubljana. Gradbena dela je investitor 
oddal gradbenemu podjetju Kograd i/. Dravograda, 
obrtniška in instalacijska pa raznim kooperantom. 
Rok za dokončanje zgradbe je osem mesecev — do 
marca 1994. Med drugim bo v stavbi ormoška lekar-
na, za namembnost drugih poslovnih prostorov pa še 
tečejo dogovori. To bo prva tovrstna zgradba v Or-
možu, kjer bo imel vsak lastnik stanovanja svoj plin-
ski priključek in ne bo odvisen od drugih uporabni-
kov. 

1. A V G U S T A — P R I Č E T E K G R A D N J E 
T E L O V A D N I C E 

Izmed 12 ponudnikov, ki so se potegovali za gradnjo 
telovadnice, so izbrali Gradiš iz Maribora, ki je glede na 
tehnologijo in drugo ponudil več kot konkurenti'. Investi-
tor, ormoški izvršni svet. se je odločil, da bo ostal pri 
prvotnem projektu telovadnice, ki naj bi jo v letošnjem 
letu zgradili do prve gradbene faze. Del sredstev za nje-
no izgradnjo, 10 milijonov tolarjev, je zbrala ormoška 
krajevna skupnost. 

3 , 8 O D S T O T K A P R E B I V A L C E V Z 
D V O J N I M D R Ž A V L J A N S T V O M ^ ^ 

Od 17.800 prebivalcev ormoške občine jih ima 670 
dvojno državljanstvo. V pretežni meri so to Hrvati, kar 
je razumljivo zaradi meje s to državo, ostali pa so iz 
drugih republik bivše Jugoslavije. V občini imajo poleg 
tega registriranih še 95 tujcev z urejenim statusom, ven-
dar po besedah predstojnika Oddelka za notranje zadeve 
občine Ormož Valterja Vindiša, to število niha. So pa v 
občini tudi takšni, ki si tega statusa še niso uredili. 

Z D R A V L J E N J E Z E M L J E 

V okviru Svetinjskega poletja bodo konec tega tedna 
sklenili že četrti raziskovalni tabor. V zadnjem z naslo-
vom Bioturističtia vas Bukovica so se mladi raziskovalci 
dotaknili socioloških, krajinskih, arhitektonskih, arheo-
loških in ekoloških vidikov vasi, ki ji grozi, da bo kmalu 
izumrla. 

V soboto se bodo na Svetinjah zbrali raziskovalci in 
se pod vodstvom Marka Pogačnika, ta je Evropi in Slo-
vencem poznan umetnik ter ustvarjalec, ukvarjali z razi-
skovanjem eterskih in življenjskih tokov okoli Svetinj v 
povezavi z bližnjim Jeruzalemom in Prekmurjem. Učili 
se bodo prepoznavati duhovne vrednote krajine in 
načine, kako posamezni kraji dihajo in kako se povezu-
jejo v celoto. Učili se bodo tudi zakonitosti skupinskega 
ustvarjanja. Tokrat se jim bodo pridružili pri delu še 

stalni sodelavci Marka Pogačnika iz zahodnoevropskih 
držav, kjer so bili podobni projekti že realizirani. 

N A J M L A J Š I P L A N I N C I 1. A V G U S T A 
N A P O L E T N I T A B O R 

Najmlajši planinci Planinskega društva Maksa Meška 
iz Ormoža se bodo tudi letos odpravili v prvem tednu 
avgusta na poletni planinski tabor, ki ga bodo postavili v 
Robanovem kotu v Gornji Savinjski dolini. Prijavilo se 
jih je veliko — računajo, da jih bo odšlo v planine okoli 
40. Imajo dobro organizirano vodniško in drugo službo, 
ki v tednu dni bivanja v gorskem svetu skrbi za varnost 
in udobje najmlajših. Ker nameravajo hoditi v bližnje 
gore, računajo na lepo vreme. 

Č E D A L J E V E Č Z A H T E V K O V Z A 
V R A Č A N J E P R E M O Ž E N J A 

Na občinsko denacionalizacijsko komisijo v Or-
možu je v minulih dneh prispelo 509 zahtevkov za 
vračanje premoženja, od tega 467 za vrnitev kmetij-
skih zemljišč, gozdov in kmetijskih gospodarstev. 
Komisija za vrnitev stanovanjskih hiš, stanovanj, po-
slovnih prostorov in stavbnih zemljišč je v minulih 
dneh prejela zahtevek za vrnitev starega sodišča, to je 
stavbe na Kerenčičevm trgu, kjer je sedaj v pritličju 
trgovina Kmetijske zadruge Ormož. V tem primeru 
tečejo postopki za ugotavljanje državljanstva bivšega 
lastnika. 

Do sedaj so opravili 165 ustnih obravnav ter izdali 
98 poročil o dejanskem in pravnem stanju. Izdanih je 
bilo 85 odločb; 70 jih je pozitivno rešenih, ena je bila 
zavrnjena, 14 pa jih je bilo izdanih s sklepom, s kate-
rim je bil zahtevek zavrnjen. 

Upravičencem so vrnili 231 ha raznih zemljišč, od 
tega največ gozdov. V pritožbenem postopku je 9 za-
dev, 20 pa jih je bilo odstopljenih drugim pristojnim 
upravnim organom; med temi je zahtevek za vračanje 
velikonedeljskega gradu v nadaljnjem reševanju na 
Ministrstvu za kulturo. Nekaj primerov rešuje tudi 
Temeljno sodišče Maribor — enota v Ormožu, v 
enem primeru pa je sprožen spor o pristojnosti. 

Poseben problem je delovanje Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov Republike Slovenije in Sloven-
skega odškodninskega sklada kot zavezanca v po-
stopku denacionalizacije, saj zahtevata za vsa dejanja 
v postopku najmanj 30-dnevne roke (vabila za ustne 
obravnave, rok za vložitev ugovora na plačilo), s 
čimer se bodo postopki občutno zavlekli. Direktor 
Slovenskega odškodninskega sklada je občinsko de-
nacionalizacijsko komisijo telefonsko obvestil, da se 
predstavnik sklada ne bo udeleževal ustnih obravnav 
v primerih, ko pravni nasledniki izrecno ne zahtevajo 
izplačila odškodnine. Približno v 90 odstotkih zah-
tevkov pravni nasledniki zahtevajo vrnitev 
podržavljenega premoženja v naravi, čeprav je sedaj 
v zasebni lasti. Vida Topolovec 

Agencija Kurent v novih prostorih 
Agencija Kurent, ki je dobri 

dve leti delala v sedem kilome-
trov oddaljeni Gerečji vasi, se 
je pred kratkim preselila v Ptuj. 
Lastnica agencije Majda Peč-
nik s i j e nove prostore uredila v 
Aškerčevi ulici 9, dobila pa jih 
je v najem od ptujskih upoko-
jencev. Povedala je, da je delo v 
novih razmerah bistveno lažje: 
sedaj prihajajo stranke k njej, 
dve leti pa je ona hodila k njim, 
če je želela uspešno delati. Lo-
kacija v Gerečji vasi ni bila naj-
primernejša. 

Agenci ja Kurent ponuja na-
jrazl ičnejše storitve turističnega 
posredovanja v Sloveniji in tu-
jini. Od druge ponudbe velja 
omeniti izredno ugodne cene 
letalskih vozovnic po celem 
svetu. 

Agenc i ja je za s t ranke od-
prta vsak dan od 9. do 16. ure 
in ob sobotah od 8. do 12. ure. 
O n jen i ponudb i se lahko po-
zan ima te tudi na t e l e fonsko 

š tevi lko 778-333 . Kot je pove-
dala M a j d a Pečn ik , se j e na j -
več P tu j čanov letos od loč i lo 
za l e tovan je ob s lovensk i oba-
li. Pozna pa se, da se soc ia lno 
s tan je zaos t ru je , sa j več ina 

išče n a j c e n e j š e var iante in se 
tudi od loča za p lač i lo v obro-
kih. N a j b o l j odda l j en turist ho 
to po l e t j e s pos redovan jem 
agenc i j e Kurent P tu jčan , ki bo 
odpo tova l v M i a m i . MG 

Majda Pečnik. Foto: OM 

izobraževanje gasilcev na Hajdini 
Gasilski center Hajdina združuje šest društev: Hajdina, Gerečja vas, Hajdoše, Sloven-

ja vas, Turnišče in Draženci. Šteje okrog štiristo gasilcev, od tega nekaj žensk (teh je 
največ v Hajdošah). 

Pred k ra tk im so v centru 
pr ipravi l i tečaj za n i ž j e gasi l-
ske čas tn ike . Potekal je v ga-
s i l skem domu Ha jdoše . 

V gas i l skem centru H a j d i n a 
j e o s e m višj ih gas i l sk ih čast-
nikov, t r i inšt i r ideset čas tni-
kov, d rugo pa so n iž j i čas tn iki 
in izprašeni gasi lc i . Cente r 
ima v svoj ih vrs tah tudi 
šes tna js t gas i lskih sodnikov. V 
svoj ih vrstah ima jo pes t ro izo-
b razbeno s t rukturo: magis t ra , 
d ip lomi rane inženi r je in eko-

nomis t e , več kot po lov ica j ih 
j e s s r e d n j o i zobrazbo , b rez 
pok l i ca pa m l a j š e g a gas i lca 
skora j ni. Ker je v cent ru kar 
n e k a j s t rokovn jakov , l ahko 
n a j d e j o m e d n j i m i d o b r e in 
s t rokovne p redava te l j e za raz-
ne teča je , ki so v gas i l s tvo 
n u j n o po t rebn i . 

V osnovni šoli H a j d i n a pa 
skrb i jo za gas i l sk i p o d m l a d e k 
v društvu Mlad i gas i lec , ki ga 
vodi men to r i ca Anica Vidovič . 

V centru je odgovoren za 
vzgojo kadra Janko Žumer. 

Gas i l sk i cen te r H a j d i n a se 
želi zahval i t i p redava te l j em 
t eča ja za s t rokovno oprav l jeno 
de lo , Zvez i gas i l sk ih društev 
obč ine P tu j za vso pomoč , 
Janku Ž u m r u , vod j i t eča ja , in 
Gas i l skemu druš tvu Ha jdoše 
za us t rezne prostore-. Nov im 
n i ž j im gas i l sk im čas tn ikom pa 
i skrene čes t i tke . j a n e z v idov ič 

Novi nižji gasilski častniki s predavatelji in predstavniki ZGD občine Ptuj. Foto studio 2M 

PREJELI SMO — PREJELI SMO — PREJELI SMO 

Balkanska ponudba oh slovenskih kmečkih praznikih 
Slovenci smo bili vedno nekakšne mejne province raznih nacionalnih imperijev, ki smo se jim mo-

rali klanjati. Čakali smo zgodovinski trenutek, ko bomo dočakali svojo samostojnost in neodvisnost. 
V zadnjih desetletjih je bil cilj imperialistov ustvarjanje "enotne Srboslavije". Na srečo slovenskega 
naroda se je balkanskim tiranom načrt sesul in njegovi ostanki še kar naprej propadajo. Kljub temu 
pa je v Sloveniji zapustil globoke rane, od katerih si še dolgo ne bomo opomogli. 

Ko smo Slovenci dosegli samo-
stojnost, smo na vse mile viže raz-
glašali. kako bomo s svojim delom, 
pridnostjo, naprednim mišljenjem in 
s kulturnimi vrednotami svetu doka-
zali, da smo klen in ponosen narod, 
ki mu je nacionalna vrednota sveta. 
Vendar je resničnost drugačna. 
Vsakdanje novice se že skoraj iz-
ključno nanašajo samo na afere v 
vladi. Naš politični vrh ima vse 
manj vzpodbudnih besed za čedalje 
siromašnejši narod. Tukaj posamez-
nik — "navaden smrtnik" ne more 
veliko vplivati, razen s svojim gla-
som na volitvah. Lahko pa veliko 
pripomore na drugem področju. 

Sedaj je čas raznih obujanj vaških 
običajev, veselic, gostovanj, srečanj 
— skratka prireditev, kjer je velika 
ponudba kulinaričnih dobrot. Ravno 
bo tem se vidi. kako globoko v bal-
kanskem loncu so naše kuhalnice. 

Skoraj na vseh prireditvah gostinski 
delavci nudijo "domače" specialite-
te, kot so: čevapčiči, ražnjiči. ple-
skavice, lepinje, ciganske pečenke 
... Na neki prireditvi je gostilničar 
povedal, da od domačih jedi lahko 
ponudi samo kranjsko klobaso. Zo-
pet drugi je z reklamnim napisom 
nudil naštete vrste balkanskh jedi in 
na koncu imel pripisano še piščančja 
bedrca. Ob sarkastični pripombi, za-
kaj ni napisal pileči bataci, da bo 
balkanske spaka popolna, se je samo 
smejal. Nasmeh cepca, bi rekli. 

In zdaj k imenom jedi. Zakaj Slo-
venci v svoji hlapčevski miselnosti 
pozabljamo na svoj jezik? Vemo, da 
se čevapčičem reče mesni svaljaki, 
da so ražnjiči mesne nabodala, da 
ciganska pečenka ni nič drugega kot 
kotlovina ... V razvitem svetu ve 
vsak otrok, ko mu "odpade" cucelj, 
da je značilna mesna palačinka v 

svetu znana kot hamburger in ima 
tak tudi slovenski naziv. Najbolj 
žalostno je to, da je ta balkanska po-
nudba prisotna pri raznih praznikih 
kmečkega kruha, pogač in domaČe 
kulinarike, ki je zagotovo pomem-
ben del naših vrednot. Zelo redki so 
in vredni vseh pohval tisti, ki svoj 
gostinski in turistični ugled gradijo 
ob dobrotah slovenske kuhinje. 

Morda bo ta zapis kakšnemu go-
stilničarju odprl kuharsko knjigo z 
domačimi dobrotami. Zagotovo bo 
goste prijetno presenetil in deležen 
bo pohval. Še bolj bo zadovoljen ti-
sti, ki bo za kakšen recept povprašal 
pri kakšni babici na vasi. Znebimo 
se že enkrat balkanskih grillov in 
naj bo tudi slovenska kulinarika 
trkanje na zavest tistih, ki radi slo-
vensko jemo in mislimo. 

Stane Vičar 

Nagradno turistično vprašanje 
Da veduta. ki smo jo objavili v 

dveh nagradnih turističnih vprašan-
jih, pripada Ptuju, smo že ugotovi-
li. Nagrado prejme tokrat Marija 
Blažek i/. Gradišč 56 pri Cirku-
lanah. Čestitamo. 

Danes pa se bomo sprehodili po 
mestu. Ustavili se bomo pri enem 
najpomembnejših kulturnozgodo-
vinskih spomenikov — Orfejevem 
spomeniku na Slovenskem trgu. 
Vprašujemo, zakaj se imenuje Or-
fejevev spomenik. Za lažje delo 
ponujamo tri odgovore: a) ker ga 
je dal postaviti arhitekt z imenom 
Orfej, b) ker so na njem prizori iz 

Orfejevega življenja in c) ker je v 
bližini kavabar Orfej. Nagrada za 
pravilen odgovor: muzejske publi-
kacije, družinska vstopnica za 
ogled muzejskih zbirk in pijača za 
dve osebi v kavabaru Orfej. Odgo-
vore pričakujemo v uredništvu 
Tednika. Raičeva ulica 6, do sobo-
te, 7. avgusta. 

Orfejevev spomenik. 

N A G R A P ^ ^ V P R A Š A N J E 

Zakaj se spomenik na Slovenskem trgu v Ptuju imenuje 
Orfejev spomenik? 

a) ker ga je dal postaviti arhitekt z imenom Orfej 
b) ker so na njem prizori iz Orfejevega življenja 
c) ker je v bližini kavabara Orfej. 

Naslov: 

PRAGERSKI R IBNIKI 

Prijetno ribarjenje kljub vročini 
Franc Steinklauber, ki je leta 1904. prišel z Nemškega na Pragersko ter ob bogatih 

ležiščih gline in modre ilovice zgradil opekarno, brez dvoma ni razmišljal, kakšnemu 
namenu bodo služile izkopane jame, od koder so črpali surovino za opeko. V neporedni 
bližini naselja jih je kar nekaj. Pred leti je predvsem največja, ki leži za tovarno in ne-
daleč vstran od železniške proge, služila za kopanje pragerske mladeži. V njej je bilo 
tudi veliko rib. Zgodbe starejših pa so pripovedovale, da se je ob koncu druge vojne pri 
bombardiranju Pragerskega v vodo prevrnila celotna vlakovna kompozicija. 

Z leti j e takšnih j a m bilo 
čeda l je več in n a p o l n j e n e z 
vodo so v vročih pole tn ih 
dneh vabi le staro in mlado . 
Zaradi pogos t ih utopi tev je 
kopan je seda j p repovedano . 
Da pa j a m e le ne bi bile same 
sebi namen , j ih j e pod svoje 
okr i l je vzela r ib iška sekci ja na 
P rage r skem. Zgradi l i so ce lo 
ribiški d o m in uredil i oko l je , 
tako da se seda j ob iskovalc i , 
ki p r iha j a jo iskat mir , sprost i -
tev in d ragocen stik z naravo 
in ujet še kakšno r ibo, p r i j e tno 
počut i jo . 

V poči tn išk ih dneh , ko mno-
gi ne vedo kam s sabo in 
časom, ki j i m je na razpo lago , 
se lahko odp rav i j o k vodi ter 
ob zelenju prež iv i jo pr i je ten 
dan. Lahko bodo imeli celo ri-

b i ško srečo in u je l i " t a a a k o " 

r ibo, ki jih ne m a n j k a . 

Besedilo in posnetek: 
Vida Topolovec 

Stanko in Štefan, člana pragerske ribiške sekcije, uživata v lepem, 
po nočnem dežju umitem jutru v prijetni zeleni okolici. Ne jezita se. 
če ribe nočejo prijemati; tudi druženje in prijateljstvo ima svoj čar. 
sta menila. 
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14. Piše: Si lvester Vogrinec 
O KRŠČANSTVU TAKO IN DRUGAČE 

Izgon iz rajskega vrta III. 
POT DO RAJA JE V NAS 

Zelo originalno in neponovlj i -
vo razlago o principu rajskega 
vrta je podal indijski modrec 
Šri Yuktešvar Giri, ki j e dejal, 
da j e Geneza globoko simbo-
lična in da je ne smemo jemat i 
dobesedno. "Drevo živl jenja j e 
v 'vrtu ' človeškega telesa," pra-
vi mojster modrosti Yuktešvar. 
Hrbtenica je kot prevrnjeno te-
lo, človeški lasje kot korenine, 
motorični in senzorni živci pa 
kot veje. Drevo živčnega siste-
ma obrodi mnoge sladke plodo-
ve. kot so čut vida, zvoka, von-
ja, okusa in tipa. Človeku j e do-
voljeno, da lahko uživa v njih. 
Prepovedano mu je seksualno 
doživetje, " jabolko" sredi tele-
snega vrta. 

"Kača" simbolizira zgoščeno 
energijo v dnu hrbtenice, ki sti-
mulira seksualne živce. " A d a m " 
je razum. "Eva" občutki . Ko 
seksualni nagon premaga občut-
ke (zavest Eve), se preda tudi 
razum (Adam). Tako v Svetem 
pismu lahko preberemo: "Tu j e 
Eva, moja žena. ona je s. tem 
začela, pravi Adam. Pravzaprav 
kača, se izgovarja Eva." 

Sri Yuktešvar pravi, da je Bog 
prva človeška telesna simbo-
lično poimenoval z "Adam" in 
"Eva". V njih j e zaradi evoluci-
je prenesel duše oziroma božan-
sko bistvo dveh živali. V Ada-
mu ali moškem je prevladal ra-
zum, v Evi oz. ženski pa občut-
ki. Tako je izražena dualnost ali 
polarnost, ki j e temelj vseh po-
javnih stvari (vzhodni nauk o j i -
nu in jangu. zahodni nauk dia-
lektike). V vsakem človeškem 
bitju razum in občutki veselo 
sodelujejo (v raju), dokler uma 
ne zapelje kačja energija žival-
skih nagnjenj . 

Po nauku joge se kačja ener-
gija imenuje KUNDALINI in se 
nahaja v prvi muladara čakri 
(energetskem centru) našega 
eteričnega telesa. Kundalini j e 
"speča" kozmična energija, ki 
jo ponavadi upodabl ja jo kot v 
svitek zavito kačo. Kundalini v 
bistvu predstavlja seksualno 
(živalsko) energijo. Naloga vsa-
kega jogi ja je, da jo t ransformi-
ra v čisto energijo l jubezni in 
dvigne skoz čakre vse do sed-
mega centra na vrhu glave, kjer 
se njegova zavest poveže z 
božansko zavestjo ter tako do-
seže prosvetl jenje. 

Zato tudi Sri Yuktešvar razla-
ga, da je božanska zavest oz. 
Bog prvemu ustvarjenemu paru 
svetovala, naj uživata v vseh 
čutnih radostih razen v seksual-
nosti. V Bibliji pa beremo: 
"Kača (seksualna sila) pa j e bila 
bolj prekanjena kot vse živali 
polja (vsi drugi čuti) ." Radosti 
seksualnosti so bile prepoveda-
ne zato, da bi se izognili upora-
bi spolnih organov, da se člo-
veštvo ne bi vrnilo na nižjo, 
živalsko metodo razmnoževan-

ja . Vendar par ni upošteval opo-
zorila, naj ne prebuja živalskih 
spominov, prisotnih v podzave-
sti. Ko sta Adam in Eva prevze-
la živalski način razmnoževan-
ja, sta izgubila nebeško radost, 
ki je bila dovršenemu prvobit-
nemu človeku prirojena. Izgubi-
la sta zavest o nesmrtnosti duše. 
Zgodi lo se je tako, kot je Bog 
svaril Adama: "Zakaj brž ko boš 
jedel od njega (drevesa spoz-
naj) . boš moral umreti ." Sri 
Yuktešvar pravi, da sta se prva 
človeka z živalsko reprodukcijo 
"priklonila fizičnim zakonom, 
po katerih telesnemu rojstvu 
sledi telesna smrt." Prva Mojze-
sova knj iga: "Zakaj prah si in v 
prah se povrneš." 

Razlikovanje "dobrega" in 
"hudega", ki g a j e kača obljubi-
la Evi, se nanaša na prisile 
"MAYE" (to so sile vzroka in 
posledice — zakon karme — ali 
krščansko pravilo: kakršna že-
tev takšna setev). Ko je človek 
zlorabil občutke in razum ali 
zavest Eve in Adama, je padel v 
iluzijo o resnici in življenju. Na 
Vzhodu verujejo, da so vsa ze-
mel jska zadovoljstva minljiva 
in kratkotrajna ter da j e edino 
pravo zadovoljstvo samospoz-
nanje in povezava z Bogom. 
Človek lahko vidi Boga samo 
skozi notranje "TRETJE OKO". 
To sposobnost je izgubil, ko je 
pričel "obdelovati zemljo v potu 
svojega obraza", torej ko j e po-
pustil svoji nižji naravi. 

Po mnenju Sri Yuktešvarja j e 
osebna odgovornost vsakega 
človeka, da vrne svojo dualno 
naravo (Adam in Eva) v edin-
stven sklad z Bogom oziroma v 
raj. Rajski vrt naj bi se nahajal 
v " t ret jem očesu", v točki med 
obrvema, za kar najde indijski 
guru potrdilo tudi v Svetem pi-
smu: "Potem j e Gospod Bog za-
sadil vrt v edenu proti Vzhodu." 
Vzhod naj bi pomenil aluzijo na 
Indijo, k jer se je pojavilo znanje 
o čakrah. 

V zvezi s tem j e Sri Yuktešvar 
dejal, da so mnogi teologi na-, 
pačno razlagali Jezusove bese-
de: "Jaz sem pot in resnica in 
živl jenje. Nihče ne pride k 
Očetu razen po meni." Jezus ni 
nikoli mislil, da je on edini 
Božji sin. S temi besedami je 
želel povedati, da nihče ne more 
doseči Absolutnega brez svoj-
stev transcendentalnega Očeta z 
druge strani kreacije, če se naj-
prej ne manifestira kot Sin 
Božji ali vseprisotna Kristusova 
zavest znotraj kreacije. 

Ljudje se radi izgovarjajo z be-
sedami: "Jezus je enkraten, kako 
mu naj torej jaz, navaden 
smrtnik, postanem enak?" Indij-
ski učitelj pa je nepopustljiv, ko 
pravi: "Ker so vsi ljudje ustvarje-
ni kot božja bitja (Geneza: Na 
svojo sliko ustvari Bog človeka), 
bodo nekega dne morali ubogati 
jasno Jezusovo zapoved: 'Bodite 
torej popolni, kakor j e popoln vaš 
Oče v nebesih. '" 

Ptiti in trženje slovenskega turizma 
Strategija razvoja turizma na Ptuju je v okviru oblikovanja načrta trženja slovenskega turizma, ki ga izvajajo pri 

republiškem Ministrstvu za gospodarske dejavnosti s pomočjo mednarodnih vrhunskih strokovnjakov za turizem, 
vključena v širši slovenski prostor in dobiva tudi potrditve o pravilnosti naših usmeritev ter pionirskem delu na tem 
področju v naši državi. 

Pred poldrugim letom smo na 
Ptuju pričeli uresničevati strate-
gijo razvoja turizma, ki smo jo 
oblikovali skupaj s strokovnimi 
sodelavci iz Studia Marketing. 
Strategija temelji na i /koriščen-
ju primerjalnih prednosti Ptuja 
ter marketinškem znanju obli-
kovanja sodobnega koncepta tu-
ristične ponudbe. Za cilj smo si 
zadali v 15 do 20 letih razviti 
Ptuj v kontinentalni turistični 
kraj srednjeevropskega formata 
po zanimivosti, urejenosti in 
poznanosti . Pot do tega cilja pa 
seveda ne bo enostavna. Zahte-
vala bo še veliko znanja in tru-
da na področjih, ki so neposred-
no ali posredno povezane s tu-
r izmom. 

V preteklem letu smo pričeli 
prvo fazo strategije razvoja — 
oživl janjem mesta kot osrednje 
turistično privlačnosti. Ptujčani 
so gotovo opazili, da smo slo-
vensko javnost po vseh medijih 
(televiziji, radiu, časopisih, re-
vijah itd.) informirali o tem, da 
j e Ptuj lahko zelo zanimiv slo-
venski turistični kraj; izdelali 
smo novo celostno podobo Ptu-
ja in promocijski material, oz-
načili zanimivejše kulturno-turi-
stične objekte, postavili obce-
stne table, odprli Turistično in-
formativni center — TIC Ptuj, 
organizirali razne promocijske 
akcije ipd. ter ne nazadnje pri-
čeli sprejemati tudi vse večje 
število turistov, ki prihajajo na 
Ptuj. Letos nadal jujemo zasta-
vljeno strategijo, le da bomo ve-
liko več pozornosti posvečali 
oblikovanju ponudbe in manj 
naporov vlagali v promocijo oz. 
oglaševanje. 

Kot pionirji oblikovanja stra-
tegije razvoja turizma na nivoju 
kraja smo bili letos od Mini-
strstva za gospodarske dejavno-
sti — Sekretariata za turizem 
povabljeni k sodelovanju pri 
oblikovanju marketinškega na-
črta razvoja turizma v Sloveniji. 
Ta poteka pod mentorstvom 
mednarodnih strokovnjakov 
programa PHARE, katerih vod-
ja je prvi strokovnjak španskega 
turizma gospod M. Bordas (vo-

dil projekte koncept španskega 
turizma /Spain — everything 
under the sun in Spain — pas-
sion/, turizma za Argentino, 
Belgijo, Andoro itd.). V skupini 
sodeluje približno 20 vodstve-
nih turističnih delavcev iz vse 
Slovenije z različnih področij 
(hoteli, agencije, občine itd.). 
Slovenijo smo razdelili na 4 
glavne "clustre" (vsebinska je-
dra), in sicer morje, kras, gorski 
turizem, zdravilišča in mesta. 
Delo smo razdelili v skupine ter 
v angleškem jeziku pripravili 
marketinške načrte po posamez-
nih clustrih. Ptuj je sodeloval v 
skupini mesta ter zdravilišča, 
kjer smo imeli še posebne men-
torje ter strokovno pomoč. 

5. in 6. juli ja smo pred gospo-
dom Bordasom ter drugimi 
mentorj i predstavili rezultate, tj. 
marketinške načrte za posamez-
ne kraje in področja. Na po-
dročju mest sta pri predstavitvi 
sodelovala samo Ljubl jana in 
Ptuj, ki sta edina pravočasno 
pripravila predstavitev, in seve-
da predstavniki drugih clustrov. 
Predstavitev Ptuja j e g. Bordas 
še posebej pohvalil, v daljšem 
pogovoru pa strokovno ocenil 
našo strategijo in pr ihodnje 
načrtovane aktivnosti kot vzorč-
ni primer dobrega marketniške-
ga načrta razvoja turizma oz. 
spremembe neturističnega kraja 
v teristično destinacijo. Tudi 
med strokovnimi turističnimi 
delavci iz drugih delov Sloveni-
j e je vladalo veliko zanimanje 
za naš pristop, kar j e potrditev 
pravilnosti naših prvih korakov 
pri spreminjanju Ptuja v turi-
stični kraj. 

OBLIKOVANJE NAČRTA 
TRŽENJA V TURIZMU 

Osnovni principi oblikovanja 
marketinškega načrta (načrt 
trženja) v turizmu so: 

Za oblikovanje tržno uspešne-
ga proizvoda je potrebno skrbno 
preučevanje ciljnih segmentov 
na tržišču. Ugotoviti j e treba 
potrebe, želje in pričakovane 

koristi bodočih "kupcev", anali-
zirati lastne možnosti , prednosti 
in slabosti ter imeti znanje o 
načinu "izdelave" proizvoda, ki 
bo v sebi združil tisto, kar želi-
mo prodajati , in tisto, kar si želi 
in pričakuje ciljni "kupec" . Prav 
tako je neke vrste "proizvod" 
tudi turistična ponudba kraja, ki 
pa je zapleten splet raznih stori-
tev, izdelkov, odnosov, okolja, 
doživetij, počutja idr. Proizvod 
moramo predvsem v turizmu 
gledati z očmi turista in v tem 
primeru vidimo, da je turistična 
ponudba več kot le hotel, gostil-
na, rekreacijski objekt ... Je 
splet celostnega doživetja neke-
ga potovanja od vstopa v turi-
stični kraj do hotelske postelje, 
kakovosti hrane, vljudnosti turi-
stičnih delavcev, čistih toalet, 
pri jaznega pogovora z doma-
čini. rož na oknih, pr i jazno po-
dane informaci je na pravem me-
stu in še nešteto drugih velikih 
in drobnih stvari, ki lahko nek 
dopust — izlet uničijo ali nare-
dijo za neponovlj ivega. 

Najpre j moramo torej na 
osnovi jasnega koncepta posta-
viti ustrezno ponudbo in hkrati 
korakoma kakor izgra ju jemo 
ponudbo tudi z ustrezno promo-
cijo vabiti turiste. Opazil i smo 
namreč, da turisti pr ihaja jo na 
Ptuj, na naši strani pa še nismo 
dovolj pripravljeni, da bi j ih 
sprejeli v večjem številu. Po-
nudbo bomo morali specializi-
rati in dvigniti tudi kakovost na 
vseh področjih, od gostinstva, 
trgovine, rekreacijskih objektov 
in druge infrastrukture pa do 
kakovostnega informaci jskega 
materiala in vodniške službe, 
vse to pa v skladu s zastavlje-
nim konceptom. Naš koncept j e 
Ptuj — zakladnica tisočletij. 
Prodajamo torej kulturo, tradi-
cijo. kulinariko, užitke, glasbo, 
vinarstvo ... tisočletij. V okviru 
tega seveda uporabl jamo za pro-
dajo tega koncepta hotele, go-
stilne, trgovine, lokale, rekrea-
cijske objekte itd., vendar mora-
jo vsi nositi v sebi "duh Ptuja", 
torej biti v skladu z konceptom 
Ptuj — zakladnica tisočletij. 

Turisti namreč ne bodo prišli na 
Ptuj (govorimo o večini oz. 
povprečju) zato, da bi obiskali 
neko gosti lno ali trgovino ali 
neki rekreacijski objekt, saj po-
dobnih ali celo boljših v Slove-
niji in širše obstaja še veliko. 
Turisti bodo prihajali na Ptuj, 
če j im bomo ponudili tisto, 
česar j i m nihče drujj ne more 
ponuditi bolje, oz. če j im bo-
mo neko idejo (koncept) ponu-
dili prvi. Mi jim torej prvi po-
nujamo zakladnico tisočletij in 
vse koristi ter užitke, ki so po-
vezani s tem. Za nekatere cil jne 
trge in segmente je seveda kon-
cept potrebno prilagoditi, ven-
dar j e v osnovi jasen. 

Prvemu koraku oblikovanja 
koncepta sledi oblikovanja po-
nudbe, ki j e strokovno in hkrati 
tržavno delo. To pomeni, da 
moramo vso ponudbo (vsaj nje-
ne pomembnejše dele) pričeti 
oblikovati oz. spreminjati v 
skladu s zastavljenim koncep-
tom. Enostavno povedano, če 
prodajamo tisočletja tradicije, 
kulinarike, vinarstva, užitkov 
..., j ih mora turist, ko pride na 
Ptuj, tudi doživeti na vsakem 
koraku. Zato bomo letos pričeli 
delo na projetku spodbujanja 
ponudbene strani ptujskega tu-
rizma, v katerem bomo po-
skušali najti načine za informi-
ranje in st imulacijo tistih pod-
jetnikov, ki bodo svojo ponudbo 
oblikovali v skladu z zastavlje-
nim konceptom. 

Eden najpomembnejš ih dejav-
nikov pri razvoju turizma v kra-
ju (njegove ponudbene strani) 
so domačini in podjetniki . Zato 
moramo veliko pozornosti v 
pr ihodnje posvetiti informiranju 
in sodelovanju z domačini. Za-
radi tega smo juni ja letos po-
novno izvedli raziskavo javnega 
mnenja med Ptujčani o razvoju 
turizma. Raziskava nam bo v 
pomoč pri oblikovanju projekta 
spodbujanja ponudbene strani 
ptujskega turizma. Rezultati te 
raziskave bodo v kratkem pred-
stavljeni tudi javnosti . 

Peter Vesenjak 

Krvodajalci 
13. JULIJA — Milan Rozinger. Sp. Gruškovje 6; Ivan 

Gajšek, Podlehnik 61; Franc Gajšek. Gorca 3/a: Mladen Raca, 
Tovarniška 6, Kidričevo; Alojz Gajšek, Gorca 23; Konrad 
Vaupotič, Sedlašek 71; Jože Golob, Žabjak 55; Ivan Hren, 
Gorca 13/a; Andrej Belšak. Podlehnik 2/d; Stanko Habjanič, 
Zg. Gruškovje 59; Franc Cafuta , Kajuhova 11, Kidričevo; Mi-
lica Jeza. Podlehnik 6/a; Franc Rakuš, Ul. Lackove čete 12, 
Ptuj; Janko^ Milošič. Podlehnik 50; Mari ja Gajšek, Podlehnik 
61; Franc Čuš, Finžgar jeva 23. Ptuj; Olga Hren, Gorca 13/a; 
Ines Kustec, Brstje 12/a; Berta Pernat, Kozminci 19; Stanko 
Topolovec, Jablovec 39: Milan Kirbiš, Kungota 1. 

15. JULIJA — Dušanka Sever, C M D 7. Ptuj; Vili Samobor. 
Ul. 25 maja 19. Ptuj; Marjana Zore, 5. prekomorske 18. Ptuj; 
Jože Teskač. Hajdoše 46; Andrej Breg, Krčevina pri Vurberku 
1 17; Ivan Pukšič, Rimska pl. 4; Ivan Vidovič, Barislovci 1 l /a; 
Stanislav Molnar, Krčevina 83: Ervin Jus. Dobrina 25; Silva 
Kozel, Zakl 37; Janez Muhič. Zindanškova 26. Ptuj; Franjo 
Bezjak. Arbajter jeva 3. Ptuj; Milan Munda. Prežihova 1, Ptuj; 
Dragica Horvat. Destrnik 38; Stanislav Brodnjak, Dravinjski 
Vrh 11; Julijana Slana, Belšakova 16. Ptuj; Branko Belšak. 
Spuhlja 10; Darja Glazer, Stojnci 29; Slavko Arklinič, Mar-
kovci 67/f; Viktorija Breznik, Podvinci 95/a; Elizabeta Petro-
vič. Moškanjci 5 3/a; Armando Hvala, Črtkova 14, Ptuj: Bran-
ko Težak. Turški Vrh 5; Feliks Fekonja. Rjavci 33; Dragan 
Demirovič, Zlatoličje 25; Vlado Stočko. Tržeč 25/b; Bojan 
Rojko. Obradovičeva 3. Maribor; Silvo Gorjanc, Zlatoličje 70; 
Simon Hodnik, Bevkova 3, Maribor; Daniel Petrovič, Podvin-
ci 124/a; Miran Poglonik. Bevkova 1. Maribor; Marija Kirbiš, 
Brunšvik 32; Jože Rubin. C. Prol. brig. 60, Maribor; Iztok 
Fridl, Zg. Hajdina 97/a. 

Ob bistrem potoku je mlin 
Kje so že tisti časi, ko so peli to pesem, ko so bili naši potoki še čisti in so se na njih vrteli številni mlini. V ormoški občini 

so štirje taki potoki: vsi izvirajo na severu, nekateri tudi v ljutomerski občini, in se stekajo proti jugu v Dravo. Opisal bom 
nekdanje mline na teh potokih. Vseh se najbrž ne spominjam, saj moj spomin seže komaj dobrega pol stoletja nazaj. 

Najprej bi omenil mline na po-
toku Lešnica. To so bili Marčečev 
mlin na Lešnici, Jeremičev mlin 
na Dobravi in Petovarjev mlin na 
Lenti. V slednjih so bile tudi oljar-
ne, v katerih so iz luščenih bučnih 
pešk po postopku praženja stiskali 
bučno olje. 

Na drugem potoku, ki se imenu-
je Pavlovski potok in izvira blizu 
Stare Ceste v ljutomerski občini, 
mi je najbolj ostal v spominu Pin-
taričev mlin v Pavlovcih, katerega 
poslopje in hiša stojita še danes. 
Zadnji, ki je tu mlel in "klepal 
kamne", je še danes živeči očanec 
Ciril Pintarič. On je že v davnih 
svojih mladih letih pred drugo 
svetovno vojno sanjal o mlinskem 
kolesu — turbini, ki bi bila velika 
kot klobuk in bi poganjala vse nje-
gove mlinske naprave. Toda tega 
ni mogel uresničiti. Nabavil pa si 
je dinamo, ki mu je dajal razsve-
tljavo za mlin in gospodinjstvo. 

Naslednji mlin na tem potoku je 
bil Senčarjev mlin v Pušencih. Tu 
je i/ stanovanjske hiše nekdanjega 

lastnika mlina nastala večstano-
vanjska, o kateri mnogi ne vedo, 
da je tu nekoč bil mlin, kjer se je 
mlelo dan in noč. V mlinu je bil 
za mojstra delovodja tudi moj de-
dek Ivan Ivanuša. Pri njem se je 
izučil za mlinarja Franc Bezjak, 
pri njem pa Martin Škrjanec, ki še 
danes melje malo nižje na pavlov-
skem potoku v Pušencih. Take 
krušne moke, kot jo namelje 
Skrjančev Martin, ne izdelajo da-
nes nikjer več. Domač kruh. pečen 
iz njegove moke, je dober tudi 
brez masla in marmelade. 

Od Pušincev pa potujmo proti 
Središču ob Dravi. V gozdnem ob-
močju, imenovanem Kravjak, bo-
mo prečkali potok Račjek, ki se ne 
imenuje po racah, temveč po rakih 
jelšarjih. Da bi bil na tem potoku 
in potoku Humjek kdaj kakšen 
mlin, se ne spomnim. Toda že v 
Loperšicah naletimo na potok Li-
banja. Tudi ta priteče iz sosednje 
ljutomerske občine. Na tem poto-
ku je bil nekoč mlin. katerega po-
slopje še stoji. V njem je dolga le-

ta mlel Peter Zadravec. Dolga leta 
je bil v Ameriki, kjer se je tudi uk-
varjal z mlinsko tehniko ter postal 
inovator in izumitelj. Za svoje izu-
me na mlinarskem področju je bil 
imenovan za častnega člana pa-
riške Akademije znanosti, od kate-
re je prejel diplomo in zlato me-
daljo. Ker je bil v Ameriki, so mu 
domačini dali vzdevek Amerika-
nec in hiša se še danes imenuje 
"pri Amerikancu". 

Od tu nas pot pelje v Središče 
ob Dravi, kjer se odpravimo k po-
toku Trnava, ki izvira pri Železni 
gori v Medjimurju. Ravno sem je 
vleklo mene. Ob potoku navzgor, 
ki sicer zaradi zaraščenosti s ceste 
ni viden, pridemo v vasico Gode-
ninci. Tu je bil rojen ahasver — 
pesnik slovenskih goric Božidar 

Flegarič. V tej vasi ob potoku 
Trnava je bil nekoč mlin Iva-
nušev. Tu s e j e leta 1862 rodil moj 
dedek, ki se je pri svojem očetu 
izučil za mlinarja. V tem mlinu 
sem nekoč, in to je bdo pred 65 
leti. z dedkom tudi prespal in zato 
me je vleklo sem, v kraj mladosti 
mojih prednikov. Kaj je danes 
ostalo od mlina, vam pove 
pričujoča slika. 

Sestavek o mlinih na ormoških 
potokih sem napisal z željo, da bi 
dal vzpodbudo kakšnemu razisko-
valcu etnologu, da bi se lotil 
preučevanju potočnih mlinov in 
bodočim rodovom prikazal vodno 
moč potokov in kako je bilo ne-
koč. Napisal pa sem ga tudi zaradi 
spominov na mojega deda. 

Radko Kukovec 

Ruševine mlina v Godenincih jinija 1993. Foto: Franc Krnjak 

IZVRŠNI SVET SKUPŠČINE OBČINE ORMOŽ 
Po 18. členu Pravilnika o dodeljevanju sredstev občinskega pro-
računa za pospeševanje razvoja drobnega gospodarstva v občini 
Ormož (Uradni vestnik občin Ormož in Ptuj, št. 16/93) je Izvršni 
svet Skupščine občine Ormož na seji dne 16.julija 1993 sprejel 

o spremembah sklepa o razpisu sredstev za 
subvencioniranje obrestne mere 

1 . 
V sklepu o razpisu za subvencioniranje obrestne mere, objavlje-
nem v ptujskem Tedniku dne 27. 5. 1993, se spremeni 4. točka 
tako, da se glasi: 
"Prošnje za subvencioniranje obrestne mere je treba skupaj s pri-
logami vložiti pri Sekretariatu za gospodarstvo in občo upravo 
občine Ormož, Ptujska cesta 6, Ormož, do 21. avgusta 1993." 

2. 
Ta sklep velja takoj. 

Številka: 31300-0038/89 
Ormož, dne 16. julija 1993 

Predsednik izvršnega sveta SO Ormož 
Vili Trofenik 
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ŠTIRINAJSTI POLETNI TABOR ORMOŠKIH PLANINCEV 

Bo v gorskem svetu v prihodnje še prostor za tabore? 
Jože Borak, vodja mladinskega planinskega tabora, je v začetku pogovora povedal, d a j e dovoljen-

je za bivanja v alpskem svetu vse težje dobiti. Letos so si morali, preden so šli v planine, pridobiti kar 
štiri potrdila, da so lahko postavili šotore v Ribčevem Lazu pri Bohinju, ki že sodi na območje Tri-
glavskega narodnega parka. Jože jemlje to z razumevanjem, saj ve, d a j e Triglavski narodni park naš 
biser, ki ga je potrebno ohraniti takšnega, kot je, in da je prav zaradi tega bivanje na njegovem ožjem 
območju omejeno. Jezi pa ga predvsem premajhna skrb vodstva Planinske zveze Slovenije za planin-
ski podmladek. Sprašuje se, ali bodo Ormožani še lahko šli taborit v katero od alpskih dolin, kljub te-
mu da je interes pri mladih za takšno obliko počitnikovanja vse večji. 

Osnovno priporočilo PZ Sloveni-
je je, da bi bili takšni tabori iz-
ključno v organiziranih kampih, to 
pa je zaradi visokih cen za mnoge 
nesprejemljivo. Starši namreč ni-
majo globokih žepov, da bi lahko 
svojim otrokom privoščili občutno 
dražje bivanje v planinah. Če bodo 
šlo po tej poti dalje, bodo postale 
planine za mnoge mlade samo še 
oddaljene sanje. "Če hočeš priti 
bliže k naravi, je čedalje manj 
možnosti,1' pravi Jože prizadeto. 

Zato pa je v nadaljevanju, ko 
govori, kaj vse so počeli na tabo-
ru, mnogo bolj optimističen. 

To, da bodo v Ribčevem Lazu 
na prostoru Taborniške zveze Ma-
ribor, sem pred odhodom v Bohinj 
sicer vedela, vendar sem šele ka-
sneje odkrila, da je ta pojem razte-
gnjen na dobrih 12 km. Ko sem 
bila že v vseh podobnih taborih 
vzdolž jezera, sem le izvedela, kje 
bi lahko bili. Glej ga, zlomka, saj 
so imeli z glavne ceste celo 

kažipot, vendar ga nisem pra-
vočasno odkrila. Korajžno sem jo 
mahnila v hrib in od daleč za-
slišala otroško govorjenje. Šla 
sem za glasovi in najprej prišla do 
tabora kranjskih planincev, ti pa 
so mi povedali, da so Ormožani 
samo še dobrih 50 metrov dalje. 
Ko sem med drevjem zagledala 
ozek pramen dima in osebo, ki se 
je sklanjala nad lonci — to pa je 
bila lahko edinole Petkova babica 
Štefka —, sem vedela, da sem 
prišla prav. .Šotori so bili že posta-
vljeni. pripravljena je bila dolga 
jedilna miza, mladi pa so se vese-
lo podili po tabornem prostoru. 

Ker je bil to šele njihov prvi dan, 
sem sklenila, da jih ne bom obre-
menjevala s pogovori. Jože je pove-
dal. da so ta dan že spoznali jezero, 
da pa bodo prihodnji dan odšli na 
nekoliko daljši ogrevalni pohod do 
slapa Savice, po drugi strani jezera 
v dolino Voje, kanjon Mostnice in 
v tabor. Če bo še kaj časa, si bodo 
na jezeru izposodili čolne in tako 
sklenili drugi dan bivanja v plani-
nah. Za drugi večer so imeli predvi-
deno tudi pravo taborniško večerjo, 
ko ob tabornem ognju na palicah 
pečejo klobase, kar mladi planinci 
posebej radi počnejo. 

V nedeljo jih je žal v presledkih 
namakalo, nič boljše ni bilo v po-
nedeljek. zato niso odšli na daljše 
ture, zadovoljili so se s krajšimi 
pohodi. 

Tisti veliki dan, ki si ga vsi pla-
ninci tako zelo želijo, je končno v 
torek: zjutraj so se odpravili na 
Triglav. Prva skupina je na naj-
višjo slovensko goro odšla z Rud-
nega polja na Pokljuki (tja jih je 
Jože zapeljal s kombijem), druga 
pa izpod slapa Savice. V taboru je 
ostala samo babica Štefka z vnu-
koma Kristijanom in Alenom ter 
Marjanom, ki naj bi v dveh dneh. 
ko drugih ni bilo v taboru, skrbel 

za njegovo varnost. Dogovorjeno 
je bilo, da bodo prišli s Triglava v 
sredo okoli 16. ure. Babica jim je 
skuhala fižol z mesom, govejo ju-
ho, pa seveda čaj. Ura se je že pre-
vesila krepko prek sedemnajste, 
ko je prišla prva skupina. "Hitra, 
osvojili smo Triglav," so bili do-
bre volje, ker jim je uspelo. Pri-
spela je tudi druga skupina in 
slišati je bilo obdo smeha. Fižol z 
mesom je izginil v lačne želodce, 
kot bi mignil. 

Petje in prleška govorica sta se 
ta večer še dolgo slišala z gozdne 
jase. 

Poznam Jožeta Boraka in vem, 
da se prihodnje leto ne bo ustrašil 
štirih potrdil in še kakšnega zra-
ven. samo da bo mladim nav-
dušencem, ki znajo ceniti, kar je v 
naravi lepega, in živeti z naravo, 
pripravd podobno počitnikovanje 
v eni izmed gorskih dolin Triglav-
skega narodnega parka. 

Vida Topolovec 
Foto: Štefan Hozjan 

Tudi letos je imela kuharica Štef-
ka polne roke dela, da je nahrani-
la lačne želodce 

Prijetna gozdna jasa v Ribčevem Lazu, enotedensko domovanje or-
moških planincev 

Ob mizi se je pogosto razvil zanimiv pogovor 

3 2 0 0 KILOMETROV V 25 DNEH 

Kolesarski "izlet" do Pariza in nazaj 
Zlatko Mere in Zlatko Muhič sta osedlala svpje gorskokolesarske konjičke z najnuj-

nejšo opremo za 25-dnevno potovanje in dobrih 3000 kilometrov na Turniščah oziroma 
v predmestju Ptuja 27. maja ob 14.uri. Odločitev za pot je padla povsem naključno ne-
kaj mesecev pred tem, čeprav sicer nista, kot sama pravita, "ne vem kakšna" športnika. 
Težav s kondicijo in vzdržljivostjo na poti nista imela, res pa je, da sta se v času priprav 
kdaj pa, kdaj le popeljala med haloškimi in slovenjegoriškimi griči. Na poti po Avstriji, 
Italiji, Švici in Franciji sta dnevno prevozila zelo različno: od 20 do 240 kilometrov — 
odvisno od razpoloženja, dogodkov in vremena. Predvsem vetra. 

Ta pa že na samem startu ni bil nič kaj pri jazen. 
Pihal j e namreč ravno v nasprotni smeri njunega 
potovanja. Tako sta za prve kilometre Dravske do-
line z rahlim vzponom proti Mariboru morala po-
rabiti kar nekaj moči.In vendar sta prespala šele 
na avstrijski strani — v Globasnici . 

S P A T I K J E R K O L I V E V R O P I 

Tudi naslednje tri dni ju je ves čas spremljala 
Drava. Pravzaprav onadva njo, saj j e bil prvi ma-
jhen cilj poti prav izvir ptujske reke. Tik ob njem, 
v Italiji, sta prespala četrto noč. Zaradi "sumlji-
vih" krajev z nožem in baterijo ob sebi. Vendar 
sta to navado pozneje opustila. Spanja pa so na-
sploh bila najbol j vznemirlj ivi del poti. Zlatko in 
Zlatko sta s seboj namreč peljala samo spalni 
vreči, zato sta skoraj vsak večer, predvsem pa v 
vetrovnih ali deževnih nočeh iskala zatočišče pod 
kakršnokoli streho. Teh pa je bilo res za pravo 
zbirko neverjetnih možnosti prenočevanja. 

Tako sta v Beljaku spala kar pod dravskim mo-
stom. naslednji večer v opuščeni avtobusni posta-
ji. zraven trosilke za gnoj, prvo noč v Švici sta 
prebila v mrliški vežici vaškega pokopališča, na-
slednjo pod namiznoteniško mizo. v kleti bloka, v 
nedograjeni hiši. v podhodu železniških prog ... 
"Sem sva pobegnila sredi noči pred nevihto. Ven-
dar očesa tisto noč nisva zatisnila niti za trenutek, 
kar ni bilo nič čudnega, saj so bile nad nama štiri 
proge in vlak j e zdrvel čez naju vsaki dve minuti 
ali tri," pr ipovedujeta Zlatka. "Ko j e bilo vreme 
lepo. sva prenočevala pod milim nebom — v goz-
du. na travniku, miličniki so naju enkrat celo po-
spremili do kampa, ki pa sva ga nato hitro zapu-
stila, saj je dokaj pihalo. Neko jutro naju j e prese-
netila vroča kava 'ob postel j i ' . Prinesla jo j e sta= 
novalka bloka, ko naju je zagledala spati pod svo-
j im oknom ..." 

T U D I N E S P O R A Z U M I S O 
D O B R O D O Š L I 

Sicer pa sta si kavo. čez dan pivo in kakšno ma-
lenkost za pojesti privoščila na bencinskih črpalkah, 
v gostilnah, predvsem pa v svoji "kuhinji". S seboj 
sta namreč vzela majhen plinski gorilnik in najnuj-
nejši pribor. "Enkrat so naju čisto nepričakovano 
pogostili. Ravno sva iskala okrepčilo, ko nama je 
mahala skupina Francozov, naj vendar prideva k 
njim. Mislili so namreč, da sva iz skupine maraton-
cev. ki so jih čakali. Malo angleško, malo nemško, 
predvsem pa z rokami in nogami smo si nesporazum 
hitro pojasnili, nato pa so naju še s toliko večjim ve-
seljem pogostili s pijačo in sendviči." 

V pravi postelji sta spala na vsej poti le enkrat, 
in sicer pri prijateljih ob Bodenskem jezeru. Seve-
da pa se je tistikrat pričel počitek v zgodnjih ju-
tranjih urah. ko so si povedali vse in razkazali nočne 
znamenitosti. Naj-dogodek poti j e bil vsekakor pre-

hod skozi Mont Blanc. Po 12-kilometrskem pre-
doru seveda ne spuščajo kolesarjev. Tako je što-
parjema ustavil tovornjak, ki sta ga spremljali 
spredaj in zadaj vozili z utripajočimi lučmi. Izka-
zalo se je, da gre za posebni prevoz in da je bil 
predor v tem času za ves drugi promet zaprt. Ca-
riniki na drugi strani predora so se zelo začudili, 
ko so sredi noči zagledali pred postajo kolesarja, 
ki sta se pripravljala na zasluženi počitek. 

L J U B O D O M A .. . 

"Prevozila sva zelo lepe pokrajine, velik del 
Alp. vinorodne francoske predele, krasne doline 
rek, opravila kar nekaj vzponov, na primer tudi na 
1800 metrov visoki prehod Vorarlberg. Vendar bi 
za ogled znamenitosti ob poti, predvsem pa veli-
kih mest, mimo katerih sva se peljala, potrebova-
la vsaj še enkrat več časa. Tako sva si ogledala na 
primer cilj najine poti, Pariz, v nekaj urah. Slavo-
lok zmage. Eiflov stolp, Elizejske poljane, Lou-
vre — vse to je zdrsnilo mimo naju med vožnjo. 
Saj niti koles nisva upala pustiti kar tako sredi 
mesta, da bi lahko kamorkoli vstopila. Velika me-
sta so nasploh problem. Ustavila sva se na primer 
tudi v Baslu. kjer sva z veliko težavo odkrila sme-
rokaz za navadno cesto. Vse voznike so namreč 
obveščali samo o izhodih na avtocesto, kamor 
midva s kolesi seveda nisva smela. V Milanu na 
poti domov sva za nekaj minut celo izgubila drug 
drugega. Vse s e j e srečno končalo," pripovedujeta 
Zlatko Muhič in Zlatko Mere. 

Tudi prihod domov. Kot nalašč je pihal zadnje 
dni njune poti zahodnik in j ima pridno pomagal 
drveti proti domu. Tako sta prav zadnji del Italije 
prevozila najhitreje, saj sta 23. dan svoje poti na-
pravila kar 240 kilometrov. Dovolj je bilo Evrope 
in njenih neskončnih cest, mudilo se j ima je do-
mov. na Ptuj. Po prehodu meje v Gorici sta imela 
pred seboj samo še Slovenijo, in prevozila sta jo 
v manj kot dveh dneh. Milena Zupanič 

Zlatko Muhič in Zlatko Mere pod pariškim letališčem 
na poti iz Pariza. 

Zlatko Muhič — 3200 kilometrov bi bil tudi za avto-
mobil lep zalogaj. Če jih želiš prekolesariti, potrebu-
ješ predvsem psihično kondicijo — resnično name-
ro in željo. 

Zlatko Mere — počitek pred Ženevo 

PRIPRAVLJA: DAVID BREZNIK 

INFO — glasbene novice 
Na tržišče je ponovno 

prišlo nekaj novih plošč. 
Najboljše vam bom pred-
stavil in ocenil: 
* * * odliČUO plOŠČO 

— dobra plošča 
— solidna plošča 

vV^rtV 
Prva plošča, ki jo tokrat 

omenjam, j e že peti single ame-
riške skupine REM z albuma 
AUTOMATIC FOR THE PEO-
PLE. Najnovejša skladba nosi 
naslov NIGHTSWIMMING 

DANCE 2 TRANCE je skupi-
na, ki se je mnogi spominjate 
po komadu POWER OF AME-
RICAN NATIVES, izšla pa j e 
njihova nova skladba TAKE A 
FREE FALL ( * * ) . 

Če smo že v techno vodah, j e 
omembe vreden tudi novi EP 
skupine N-JOI z naslovom THE 
DRUMSTOCK EP ( * ) . 

tVtVft 
Pevka YAZZ, ki j e po hitu 

THE ONLY WAY IS UP nekaj 
let pavzirala, se j e ponovno po-
javila na svetovnih glasbenih le-
stvicah s skupino ASWAD v 
skladbi HOW I.ONG ( * * ) . 

&&& 
Na Otoku (v Veliki Britaniji) 

pa je izšel nov kompilacijski al-
bum z naslovom PEACE TO-
GETHFR ( * + * ) , za katerega 
so glasbo prispevali U2, LOU 
RFED. PFTER GABRIEL, SI-
NEAD C C O N N O R ... 

Pevka SADE j e z albuma LO-
VE DELUXE predstavila že 
četrto malo ploščo — CHE-
RISH THE DAY ( * + ) . 

ikibiZ 

Dobro novo ploščo z naslo-
vom I BELIVE ( * - * ) je pripra-
vil tudi ROBERT PLANT. 

Nemški D.J. so priredili 
skladbo LIVING ON MY O W N 

v plesni verziji FRED-
DIE MERCURY zveni popolno-
ma drugače kot v orginalu. 

tVtV^r 
Iz FIVE LIVE EP-ja izvajal-

cev GEORGEA M I C H A E L A in 
skupine QUEEN je v ZDA izšla 
druga single plošča KILLER — 
PAPA WAS A ROLING-STO-
NE (-#-*-*), ki je v Evropi že 
bila velik hit. 

POPULARNIH 10 
mmmmmmmmmmmmmmmm 
1. VVILL YOU BE T H E R E — 
Michael Jackson 
2. I C A N T H E L P FALLING 
IN LOVE VVI I H YOU — UB 40 
3. RUN TO YOU — \Vhitney 
H o u sto n 
4. IK — Janet Jackson 
5. D R E A M S — Gabriel le 
6. A L M O S T U N R E A L — Ro-
xette 

7. MR. VAIN — Culture Beat 
8. RAIN — Madonna 
9. W I T H OR VVITHOUT 
YOU — Double You 
10. HAVE I T O L D YOU LA-
TELY — Rod Stevvart 

tfrtttt 
Lestvico POPULARNIH 10 

RADIA PTUJ lahko poslušate 
vsak petek med 20. in 21. uro! 

Novost med desetimi popularni-
mi — Gabrielle 

Že drugi teden na prvem mestu Po-
pularnih 10 — Michael Jackson 

Prejšnjikrat 7., danes 4., prihodnji 
teden ... — Janet Jackson 
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ODGOVOR IVANU EMERŠIČU 

Prosim, omogočite nam 
korektno poročanje! 

• • • 
V ptujski občini deluje okrog 60 

klubov in športnih društev. Če bi 
hoteli novinarji spremljati vsakega 
izmed njih tako, kot si klubi to 
želijo, bi se lahko vsa redakcija 
Tednika in ptujskega Radia ukvar-
jala samo z njimi, Tednik pa bi 
postal edini športni lokalni časo-
pis v Sloveniji. Tako seveda ne 
more biti. Posebno težko je 
spremljati ptujske športnike ob 
vrhuncu sezone, ko potekajo tek-
movanja celo istočasno, vrsta jih 
je zunaj naše občine, pa tudi v tu-
jini. Razumljivo je, da se vseh teh 
tekmovanj novinar Tednika ne 
more udeleževati, zato smo veseli 
prav vsakega športnika, športnega 
funcionarja in sploh vsakogar, ki 
nam sporoči svoje rezultate ali re-
zultate svojih športnih kolegov. 
Tako nam rezultate sporočajo iz 
večine klubov, v katerih imajo 
uspešne športnike, klubov, ki želi-
jo postati uspešni, ki so začeli 
"bolj zares delati"... Vsem se za 
dosedanje sodelovanje najlepše 
zahvaljujem. 

• • • 
Kljub vsemu j e korektno 

poročati skorajda nemogoče . 
Zakaj? 

Denimo: v ptujski občini še ni 
modela, kako promovirati svoje 
športnike. To se lepo kaže tudi pri 
odhodih športnikov na najpomem-
bnejša tekmovanja. Nekateri klubi 
posvečajo slovesnostim ob odho-
du več pozornosti, v drugih morda 
sploh ne vedo. kako bi se tega lo-
tili. Posledica je neenakopravna 
zastopanost športnikov v medijih. 
Če namreč klub organizira odhod-
nico in povabi nanjo novinarja, bo 
ta športnik eksponiran bolj kot 
športnik, ki odhaja na isto tekmo-
vanje. vendar iz kluba, ki odhod-
nice ni organiziral. Bralci ob-
dolžijo za to največkrat novinarja, 
ki pa v tem primeru samo sprem-
lja dogajanje in seveda ne more 
pisati o tistem, česar ni bilo. Novi-
narjevo delo ožigosajo za neko-
rektno. športniki se čutijo pri-
krajšane, klubi izigrane. 

Zadostovala pa bi že kratko ob-
vestilo. s katerim bi klub obvestil 
medij, katerih tekmovanj se bodo 
udeležili njegovi športniki! 

• • • 
Na drugi strani imamo tudi Špor-

tno zvezo, ki morda v svojih aktih 
nima zapisano, naj povezuje in pro-
movira vrhunske ptujske športnike, 
vendar bi se takšna naloga zdela sa-
moumevna. 

Nenavaden in nerazumljiv se mi 
zdi pasiven odnos Športne zveze 
do tega problema.Ga njeni stro-
kovnjaki niso zaznali ali se j im 
zdi nepomemben? 

Strokovni delavec Športne zve-
ze, ki je hkrati predsednik Judo 
kluba Drava, očitno ve, kaj je po-
trebno storiti. In kaj napravi? Judo 
klub Drava pač organizira odhod-
nico svojemu športniku. 

Do sem vse lepo in prav. Klubi, 
ki želijo spodbuditi svoje športni-
ke in jih medijsko plasirati, naj to-
rej sami organizirajo odhodnice! 

Klubski funkcionarji seveda niso 
dolžni skrbeti za promocijo članov 
drugih, morda celo konkurenčnih 
klubov. 

Kaj pa športni funkcionarji "nad-
klubske" Športne zveze? Mar niso 
dolžni (vsaj moralno, če jih k temu 
ne zavezujejo pravne norme) skrbe-
ti za enakopravnost športnikov? 

Hudič pa je, če je človek hkrati 
klubski in "nadklubski" funkcionar! 

• • • 

Gospodu Ivanu Emeršiču, ki je 
v odmevu na moj članek Dogodki 
v ptujskem športu, ki jih ni bilo 
zapisal, da si želi korektno po-
ročanje, moram pojasniti, kako 
sem doživela odhodnico njihovega 
in drugih dveh ptujskih športnikov 
na olimpiado mladih, ki je bila na 
Nizozemskem. Dan pred odhodom 
me je poklicala mama Daniela 
Vogrinca, člana Judo kluba Drava, 
ki se je omenjenega tekmovanja 
udeležil. Povabila me je na odhod-
nico, ki naj bi jo organiziral klub 
za njenega sina naslednji dan s 
pričetkom ob 14.uri 30 minut. Ta-
ko, je rekla, j i j e povedal predsed-
nik kluba Vlado Cuš. Natančno ta-
krat sem bila na dogovorjenem 
kraju, to je za dvorano Center. 
Tam so že bili gospa in gospod 
Vogrinec, ki je tudi sekretar Judo 
kluba Drava, in Daniel. Do 15.15, 
ko sem odšla, smo se pogovarjali 
v pričakovanju, da bodo le prišli 
tudi drugi člani ali vsaj funkcio-
narji kluba, vendar ni bilo tako. 
"Dogodek" se je zame s tem 
končal in res ne vidim, zakaj bi o 
tem dogodku, ki ga ni bilo, mo-
rala, kot piše gospod Emeršič, 
seznaniti ptujsko javnost. Se mi je 
pa ta "dogodek" v povezavi z dru-
gimi na to temo zdel potreben raz-
misleka oziroma komentarja! 

O tem, da je Judo klub Drava ta 
dan organiziral zaključek sezone s 
podelitvijo priznanj in piknikom, 
kot je g. Emeršič v odmevu zapi-
sal. me nihče iz Judo kluba Drava 
ni obvestil. Očitno je šlo za neko 
nekoordinacijo tudi znotraj same-
ga kluba, saj sekretar kluba go-
spod Vogrinec ni vedel, kdaj slo-
vesnost bo, čeprav je bil njegov 
sin eden najpomembnejših ude-
ležencev prireditve! 

Istega dne sta odpotovala na isto 
tekmovanje tudi Marko Petek, član 
Judo kluba Gorišnica, in Miran 
Kelner, član Kolesarskega kluba 
PP, ki jima ni nihče organiziral ni-
kakršne odhodnice. 

• • • 
Športniki, pa še kdo drug, 

včasih v centimetrih merijo, koli-
ko smo novinarji o tem in tem ob-
javili v primerjavi z nečim dru-
gim. Žal poročanje s takšnim rav-
nanjem oziroma opuščanjem ob-
veščanja novinarske hiše ne more 
biti tako korektno, kot si ga želijo 
športniki, drugi bralci in novinarji. 

Novinar pač ni dolžan 
skrbet i za promoci jo nikogar, 
nov inarska hiša pa seveda pri 
promocij i lahko po lastnem 
preudarku sodeluje . 

Milena Zupan ič 

Dogodki v ptujskem športu, 
ki jih nI bilo — drugič 

• • • 
Vlado Čuš se je v prejšnji šte-

vilki na dolgo in neprikrito žaljivo 
razpisal o mojih pogledih na neka-
tera dejstva iz ptujskega športa, ki 
sem jih zapisala v 28. številki le-
tošnjega Tednika. Vlado Čuš je si-
cer moj dolgoletni dobri znanec, 
za katerega pa resnično doslej ni-
sem slutila, da gradi svojo "spo-
sobnost" tako, da označuje za ne-
sposobne ljudi okrog sebe. To je 
sicer preizkušena metoda, ki jo je 
on tokrat ovil v celofan Petrovega 
načela. Vendar me takšen ton ob-
toževanja ne vznemirja pretirano, 
saj je splošna praksa vedno, ko na-
mesto razuma govorijo čustva. 

Moje delo, torej novinarstvo, in 
njegovo, delo strokovnega delavca 
za selekcijsko-vrhunski šport v 
občinski Športni zvezi, se res ra-
zlikujeta, vendar ne po meri spo-
sobnosti, ki j o moraš imeti za eno 
ali drugo, pač pa predvsem glede 
na stopnjo javnosti: prav vsak. ki 
posluša radio ali bere časopis, lah-
ko novinarjevo delo vidi in preso-
ja, tudi popljuva prav vsak dan. 
Delo strokovnega delavca je poz-
nano le malokomu, o vidnih rezul-
tatih pa bi seveda lahko razpra-
vljali. Upam, da si Vlado Čuš ne 
lasti recimo uspešnosti ptujskih 
atletov, rezultatov teniških igral-
cev, strelcev, letalcev, gorišniških 
judoistov... 

• • • 
Vlado Čuš me obtožuje neobjektiv-

nosti in mi svetuje, naj ne nasedam 
"svojim informatorjem". Da bo po-
polnoma jasno: edini informator za 
članek Dogodki v ptujskem športu, ki 
jih ni bilo, so bile moje oči, ušesa in 
misli. Sem pa katerikrat že tudi na-
sankala, ko je bil moj informator reci-
mo prav Vlado Čuš. 

• • • 
Sedaj pa h konkretnim očitkom 

Vlada Čuša mojemu članku: 
Žal Vlado Čuš do konca svojega 

prispevka ne pojasni, kateri so "ne-
točni in neresnični podatki", ki mi 
jih očita v začetku. V svoji prvi 
točki se čudi, da nisem opazila dej-
stva, da gredo na Nizozemsko trije 
ptujski športniki, ko pa je celo Ted-
nik pisal o tem. Očitno je Vlado Čuš 
prezrl, da je bil neposredni povod za 
nastanek mojega prejšnjega Članka 
prav odhod teh treh Športnikov, pri 
čemer je bila odhodnica organizira-
na za enega, za druga dva pa ne, kar 
se mi je zdelo vredno komentarja, 
predvsem, ker se to ni zgodilo prvič. 
Sama pa sem o udeležbi vseh treh 
poročala na ptujskem radiu že tri dni 
pred dnevom odhoda. 

• •• 
V drugi točki se Vlado Čuš 

sprašuje, ali išče informacija novi-
narja ali on njo. To vprašanje bi 
zahtevalo poglobljeno analizo, ven-
dar se bojim, da bralci tako dolgega 
odgovora zares ne bi brali. Na 
kratko pa tako: oseba, ki želi, da 
se njena informacija ali informa-
cija o njem pojavi v mediju, bo 
pač morala sama poiskati pot do 
njega, posebno, če to ni tista 
"vroča" novica, brez katere časo-
pis ne more iziti. Sedaj se seveda 
lahko vprašamo, kaj je novica, kaj 
je "vroča" novica, v katerem prime-

ru časopis ne more iziti, ali je 
odhod treh ptujskih športnikov 
takšen dogodek in tako naprej. 

• • • 

V tretji točki obudi Vlado Čuš 
spomine na vrnitev Leščaka in 
Vindiša z lanskoletnih olimpijskih 
iger. Tednik vabila za udeležbo na 
sprejem naših olimpijcev ni prejel, 
sama pa prav tako nisem bila ob-
veščena na nikakršen drug način. 
Za svoje sodelavce ne vem. Če pa 
na sprejem nisi povabljen, ne greš 
in seveda ne poročaš. 

• • • 
G l e d e če t r t e točke : n i k j e r n i s e m 

trdila, da je Vlado Čuš imel ob Le-
ščakovi odhodnici uradni nagovor. 

• • • 

In k nekoliko bolj zanimivi peti 
točki: nisem vedela, da se Vlado 
Čuš poleg dela strokovnega sodelav-
ca za selekcijsko-vrhunski Šport pri 
Športni zvezi Ptuj in poleg tega, da 
je predsednik in trener Judo kluba 
Ptuj, lastnik Šport studia Olimpic in 
tako dalje in tako dalje, ukvarja tudi 
s strokovnimi in moralnimi vidiki 
novinarskega dela. Z veseljem mu 
posodim novinarski kodeks, v pro-
stem času pa se lahko pozabava še z 
Zakonom o javnem obveščanju in 
kakšno novinarsko strokovno literatu-
ro. Kar se pa tiče "pitja na zdravje ob 
manj uspešnem nastopu olimpijcev 
od pričakovanega", o čemer piše v 
nadaljevanju, mu moram zaupati, da 
ne poznam nikogar, ki je pil v tem 
primeru in zaradi omenjenega vzroka 
na zdravje, oziroma da nikogar nisem 
zalotila pri tem. 

• • • 
Končno smo pri srži problema, ki 

sem mu namenila svoj članek Dogod-
ki v ptujskem Športu, ki jih ni bilo. 

Kdo bi moral povezovati Ptuj in 
športne dogodke? 

Citiram Čuša: ' Vendar pa je to 
problematika, ki jo je potrebno 
reševati na nivoju občinski organi 
— Športna zveza — klubi (in po po-
trebi še kdo).' 

Sedaj pa je dovolj igranja slepe 
miši! 

Kdo je zaposlen na Športni zvezi za 
selekcijsko vrhunski šport? Vlado Čuš! 

Kdo sodeluje pri občinskih progra-
mih. ki zadevajo šport? Vlado Čuš! 

Kdo je dolgoletni član Judo kluba 
Drava in sedaj njegov predsednik, to-
rej klubski funkcionar? Vlado Čuš! 

Očitno je torej, da Vlado živi od 
športa in za šport. Zato se ga politika 
medijskega predstavljanja športnikov 
v javnosti zagotovo tiče, in če si 
smem dovoliti majhno hipotezo, se ga 
verjetno tiče še najbolj v zvezi s ptuj-
skimi vrhunskimi športniki. In če jim 
želi dobro (nimam razloga, da bi v to 
dvomila), bo morda Še enkrat prebral 
moj komentar in ugotovil, da v njem 
ni tarča on. Vlado CuŠ, ampak stanje 
stvari, ki, takšno kot je zdaj, nekatere 
športnike priviligira, drugim pa pušča 
slab priokus. 

Pot žaljivk in diskvalifikacij je na-
pačna, neproduktivna in ne vodi nika-
mor. Stvari se bodo po mojem obrnile 
na bolje šele takrat, ko bodo klubi in 
Športna zveza kot njihova krovna or-
ganizacija zavzeli jasno stališče do 
vseh oblik informiranja javnosti in jo 
na ta način, tudi s pomočjo medijev, 
spodbudili k pomoči za nadaljnji raz-
voj in rast ptujskega športa. Saj za to 
gre, ali ne? Milena Zupanič 

PADALSTVO OD ČETRTKA DO NEDELJE 

Državno prvenstvo v Moškanjcih 
in pokal v Termah 

Približno 40 najboljših padalcev 
iz Slovenije in Hrvaške, povabljeni 
pa so tudi Avstrijci, se bo od danes 
do nedelje pomerilo na letališču v 
Moškanjcih v figurativnih skokih in 
skokih na cilj, nato pa bodo tekmo-
vali še za Ptujski padalski pokal, ki 
je kot vsa leta doslej sestavljen iz 
nočnega skoka, ki ga tekmovalci iz-
vedejo na letališču, in dnevnih, ki 
jih bodo tudi letos izvedli z dosko-
kom v ptujske Terme. 

Za Ptuj bodo skakali v članski 
konkurenci Igor Glažar, Aleš Debel-
jak, Alojz Hrga, Mirko Vršič, Bran-
ko JakoliČ, Janez Haložan in Franc 
Osterc, pri mladincih pa Aleksander 
Čuš in Matej Kostanjevec. V okviru 
državnega odprtega prvenstva bodo 
padalci izvedli vsak po 10 skokov 
na cilj z višine 1100 metrov in po 4 

figurativne skoke z 2000 metrov. 
Otvoritev državnega prvenstva bo 
danes ob 15. uri na letališču. 

Otvoritev tekmovanja za 16. Ptuj-
ski padalski pokal bo v soboto ob 
19. uri, nato pa se bodo ob mraku 
pričeli nočni skoki, ki zmeraj priva-
bijo veliko število obiskovalcev. To-
krat bo Aeroklub Ptuj obogatil pri-
reditev z nočnimi poleti balonov, v 
tem času pa bo poskrbljeno tudi za 
zabavo s srečelovom. 

Tekmovanje se bo nadaljevalo v 
nedeljo ob 9.uri s skoki v Termah, 
kjer bodo tekmovali še za pokal 
Term, vključila pa se bo tudi tam-
kajšnja restavracija A. Ob Termah bo 
pristajal helikopter TO Augusta Bell 
412, ki lahko ponese 12 padalcev. 

McZ 

ODBOJKA NA PESKU 

Za pestrejše športno življenje 
Odbojkarski klub Ptuj je z lastni-

kom teniškega centra Aljažem Luk-
manom v Zabjaku organiziral prvi 
turnir odbojke na pesku v Ptuju, ki bo 
po dogovoru obeh organizatorjev 
postal tradicionalen, tako da bodo v 
poletni sezoni s tem in drugimi turnir-
ji popestrili športno življenje v Ptuju. 
Namen turnirja je bila promocija od-
bojke na pesku, kar je tudi uspelo. 

Tekmovalo je kar sedemnajst 
ekip. Tekme so bile zanimive, pre-
senečanja so se vrstila in nekatere 
favorizirane ekipe so izpadle v dru-
gem oziroma tretjem kolu. Zmago-
valec prvega turnirja odbojke na pe-

sku je zasluženo postala ekipa KP iz 
Ptuja, ki je nastopila v sestavi: Lah, 
Petrovič, Travnikar in Gomilšek. 
Prve tri ekipe so od organizatorja 
tekmovanja prejele pokal in prak-
tične nagrade. Člani odbojkarskega 
kluba Ptuj so vse ekipe povabili, da 
se 14. avgusta ob 9. uri udeležijo 
prvega odprtega turnirja v odbojki 
na pesku v Kidričevem pri bazenu. 

Vrstni red: 1. KP, 2. Bacili, 3. 
Top gun, 4. Asi, 5. Pacari, 6. Nepo-
zabni, 7. Luka, 8. Avseniki, 9. Breg, 
10. Daso, 11. Nes, 12. Pikice, 13. 
Erotični, 14. Gren team, 15. Tigri, 
16. Marko, 17. Tames. J. Z. 

V Bohinju drugi 
otroški šahovski tabor 

Konec junija je bil v Bohinju dru-
gi šahovski tabor učencev osnovnih 
šol. Udeležilo se ga je 65 učencev 
štirinajstih osnovnih šol iz Maribo-
ra, Ptuja, Kranja, Frama, Ščavnice, 
Miklavža, Spodnje Polskave, Ma-
lečnika, Hoč in Trbovelj. Iz ptujske 
občine je na taboru sodelovalo 25 
mladih šahistov iz osnovnih Šol 
Ljudski vrt in podružnice Grajena, 
Mladike in Gorišnice. 

Kot je v publikacijo o taboru za-
pisala pedagoški vodja šahovskega 
tabora Tatjana Košanski, šahovska 
mojstrica iz Grajene, ki je bila tudi 
predsednica pripravljalnega odbora. 

so se tabora udeleželi predvsem 
otroci iz mariborske regije, saj je 
kljub izrednim uspehom mladih 
šahistov v republiškem merilu naj-
slabše pokrita s šahovskimi šolami. 
Učenci so bili razdeljeni v štiri kva-
litetne skupine, program posamez-
nih skupin pa je bil prilagojen nivo-
ju znanja udeležencev. Osnovni na-
men tabora je bil približati šah tudi 
otrokom in jim odkriti skrivnostni 
svet te kraljevske igre. 

Dve tretjini stroškov za bivanje 
mladih šahistov v Bohinju so prispe-
vali starši, tretjino pa Urad Republi-
ke Slovenije za mladino. NaV 

Hm l a r i l i t c l f s i n n l P t i m . m i d u m b K d p u i 6 U l d 

šola strelianja 
Strelska zveza Slovenije je tudi 

letos organizirala v Ljubljani pripra-
ve za bodoče reprezentante. Pova-
bljenih je bilo skupaj z trenerji 26 
mladink in mladincev iz vse Slove-
nije. Priprav sta se udeležila tudi 
člana S D Jožeta Lacka Ptuj Gorazd 
Selinšek in Majda Raušl, oba s 
standardno zračno pištolo. 

Priprave, ki jih je vodil Lojze Mi-
količ, so potekale od 19. do 24. juli-
ja in so imele zelo zahteven pro-

gram. V šestih dneh so strelci mora-
li opraviti sedem zahtevnih termi-
nov s polno obremenitvijo in tri 
kontrolna tekmovanja. 

Priprave so bile zelo uspešne. 
Večina strelcev je svoje rezultate iz-
boljšala in v teh težkih razmerah je 
tudi Gorazd dosegel svoj osebni re-
kord. Želim si in upam, da bodo na 
Ptuju imeli pogoje in razumevanje, 
da bodo svoje delo nadaljevali in 
dosegli še večje uspehe. A jvj 

Nogometni turnir v Rogoznici 
V počastitev praznika krajevne 

skupnosti Rogoznica je bil v ne-
deljo, 25. julija, tradicionalni no-
gometni turnir. Udeležile so se ga 
ekipe Grajene, Dornave. Podvin-
cev in Rogoznice. 

Prvo mesto in prehodni pokal je 
osvojila domača ekipa, ki je v fi-
nalu premagala Dornavo s 6:0, v 
borbi za tretje mesto pa je ekipa 
Podvincev po streljanju enajstme-
trovk izločila ekipo Grajene z 9:8. 

Vrstni red: 1. Rogoznica, 2. Dor-
nava, 3. Podvinci in 4. Grajena. 

Franc Cctl 

ŠPORT SERVIS 
DAVORIN M U N D A 
PTUJ - SLOVENSKI TRG 1 

Pooblaščen "ROG" SERVIS 
• servis in popravila dvokoles 
• napenjanje loparjev za squash 

tenis m badminton 
• popravilo ribiške opreme 

NOGOMETNI TURNIR NA 
HAJDINI 

V soboto, 31. julija, ob 20. uri 
organizira Športno društvo Hajdi-
na vabljeni na igrišču na Spodnji 
Hajdini nočni turnir v malem no-
gometu. Prve tri ekipe dobijo zra-
ven pokala še denarno nagrado. 

i S. B. 

K R A g O I M A N A 
M A D Ž A R S K E M 

Atletskega peteroboja na 
Madžarskem se je udeležil tudi 
ptujski atlet Boris Krabonja in v 
teku na 400 metrov dosegel peto 
mesto z rezultatom 49,34 sekunde. 
Slovenija je bila druga v moški in 
ženski konkurenci. McZ 

Ptujski kolesarji najuspešnejši 
Ptujski kolesar Miran Kelner je 

zmagal na cestni kolesarski dirki v 
Varaždinu, ki se je je udeležilo več 
kot 120 kolesarjev iz Hrvaške in 
Slovenije. Med mlajšimi mladinci 
so nastopili še Peter Purg, Boštjan 
Pihler in Roman Križanič, ki so 
osvojili tretje, peto in deseto mesto, 
Tied starejšimi pa je bil Mitja Maho-
fič odličen tretji. 

Predsednik Kolesarskega kluba 
Perutnina Ptuj Rene Glavnik je po-
veda l , da so ubrali p o s e b n o takti-
ko. s katero so pre izkus i l i m o č i 
svojih najboljših. Tako se Miran 

Kelner v začetku ni priključil vodeči 
skupini. Druga skupina, v kateri je 
vozil, je zaostala za prvo kar 7 mi-
nut 55 sekund. 25 kilometrov pred 
ciljem je pričel vodečo skupino lo-
viti in tako ves čas vozil sam. Uspe-
lo mu je to, kar je bilo videti never-
jetno: dobrih 5 kilometrov pred cil-
jem je vodilne ujel, nato pa v sa-
mem finišu za dve dolžini kolesa 
zmagal. Drugi je bil Mertin Der-
ganc, Krka. ki je na olimpijskih 
igrah mladih na Nizozemskem osvo-
jil odlično četrto mesto. M c Z 

Juršinoi v znamenju nočnih turnirjev 
Poletje je tudi čas rekreativnih 

športnih prireditev. V JurŠincih so 
tako organizirali že dva nočna tur-
nirja v malem nogometu, za 14. av-
gust pa načrtujejo tretjega. 

Prvič se je pomerilo 22 ekip iz 
Slovenije in HrvaŠke 10. julija na 
turnirju, ki ga j e organiziral Športno 
društvo Slovenske gorice. Zmagala 

je Pizzerija Slonček pred Štrumpfi, 
obe ekipi s Ptuja, in KMN Mojca iz 
Stojncev. 

Na turnirju, ki ga je organiziral to 
soboto gabrniški bife Zabiča, je 
zmagala ekipa Bistro Gajec iz Ge-
rečje vasi pred ekipo iz Trnovske 
vasi in Don Juanom iz Dornave. 

M c Z 

Uspeli ptujskih strelcev v trapu 
Na drugem državnem prvenstvu v 

streljanju na glinaste golobe TRAP, 
ki je potekalo od petka, 9., do nedel-
je, 11. julija, na strelišču Črne njive 
je v ekipni konkurenci Ptuj dosegel 
odlično drugo mesto, pa tudi med 
posamezniki je Ptujčan Tone Hlupič 
stopil na drugo stopničko. Igor Ra-

kuša je bil deveti, Janko Rožmarin 
pa trinajsti. 

Hlupič in Rakuša pa se te dni sku-
paj s tretjim članom državne repre-
zentance Slovenije Strmoletom ak-
tivno pripravljata za evropsko 
prvenstvo, ki bo od 8. do 13. avgu-
sta v Brnu. — O M 

Novice Planinskega društva Ptuj 
PD Ptuj je od 15. do 23. julija or-

ganiziralo pod vodstvom Janeza 
Vrtiča planinsko Šolo za mlade. Ta je 
potekala vzporedno ob praktičnem in 
teoritičnem delu v območju Martul-
jkove skupine. Udeleženci so pokaza-
li veliko vnemo pri spoznavanju 
veščin alpinističnega gibanja v gor-
skem svetu ter spoznavanju narave. 
Uspešno so končali terensko in teore-
tično znanje s preverjanjem znanja. 
Ob znani požrtvovalnosti ljubiteljev 
in pripadnikov PD Ptuj je delo tabora 
potekalo nemoteno. 

VZPON PTUJSIH ALPINI-
STOV NA ŠIROKO PEČ 2497 M 

Janez Vertič, Sandi Kelnarič in 
Primož Trop so se 22. julija v nave-
zi povzpeli na Široko peč. Vzpon so 
opravili iz t.i. Amfiteatra, ki je sam 
po sebi težko dostopen. Prvi vzpon 
je zabeležen leta 1928 v sestavi t.i. 
zlate naveze Joža Čop — Miha Po-
točnik — Stanko TominŠek. Gora je 
zelo krušljiva, zato je pri vzponu 
potrebno mnogo znanja in po-
trpežljivosti. 

MALI NOGOMET 

V Ljutomeru zmagali Ptujčani 
Po 17 pozivnih turnirjih Sloven-

s k e g a rev ia lnega p o k a l a v m a l e m 
nogometu se je na 1. mesto prebila 
ekipa ptujske Poetovie — Party club 
54, ki je v Ljutomeru opravila z vso 
konkurenco: dala je 13 golov, prejela 
pa nobenega. V zmagoviti ekipi, v 
kateri ni bilo slabega posameznika, so 
tokrat blesteli Silvo Kornik (najboljši 
vratar). Robi Vesenjak (najboljši stre-
lec in igralec) ter Milan Emeršič. 

Ekipa Poetovie je tako na treh tur-
nirjih zbrala 59 točk (dvakrat prvo 
mesto, enkrat drugo) in se zanesljivo 
uvrstila v končno tekmovanje (play 
off), ki bo 4. in 5. decembra, ko se bo 
16 ekip pomerilo za prvaka SRP 93. 

Vrstni red po 18. turnirjih: 1. Poe-
tovio Ptuj 59 in Pink Šport Celje 59, 
2. Branik Talci 30, Lipa Ljubljana 
27 in Kontoar Ljubljana 27. 
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PSI, MAČKE IN 
OSTALA DRUŠČINA Slovo 

Vaš odnos do hišnega prijatelja je prav poseben. Ko ste se ga odločili imeti, ste spreje-
li tudi odgovornost za njegovo zdravje in dobro počutje. To odgovornost nosite do kon-
ca. Toda morda se boste znašli pred še eno veliko odločitvijo, v pravem smislu o življen-
ju in smrti. 

Radi bi vam pri teh problemih 
stali ob strani. Poleg osebnih 
nasvetov vašega veterinarja vam 
želimo v naslednjih vrsticah po-
magati z nasveti, da boste temu 
položaju čim bolje kos. 

TEŽKA ODLOČITEV 
Če vaš hišni pri jatelj ne more 

več živeti na način, ki ga je bil 
vajen, če ima bolečine in ni ve-
sel, če. j e na smrt bolan ali 
smrtno nevarno ranjen, potem 
morate resno preudariti , kako bi 
živali neboleče olajšali nesmi-
selno trpl jenje. 

Včasih j e potrebno domačega 
l jubljenčka uspavati z injekcijo, 
če je napadalen, nevaren in ga 
ni mogoče obvladati . Nekatere 
vedenjske motn je je mogoče oz-
dravit i — mnogih pa ne. 

Vaš veterinar, ki ne pozna le 
medicinskih vidikov, temveč tu-
di vaše občutke, lahko v 
takšnem primeru oceni, kakšno 
je stanje. Ugotovil bo, kakšne 
so možnosti za ozdravl jenje in 
morebitne posledice ali moteno-
sti, in se bo o tem z vami odkri-
to pogovoril. Vendar pa ne more 
sprejeti odločitve namesto vas. 

Zato je pomembno, da njegove 
izjave o zdravstvenem stanju 
dobro razumete. Če česa ne ra-
zumete, raje vprašajte. 

USMRTITEV J E NEBOLEČA 
Uspavanje se opravi z injekci-

jo posebnih, za to določenih 
zdravil, ki zagotavl jajo neboleč 
konec — globok spanec, ki je 
podoben narkozi, iz katerega se 
ne prebudi več. 

Če ste dovolj zbrani in ne pre-
našate nemira na svojega zve-
stega spremljevalca, mu lahko v 
teh trenutkih stojite ob strani. 
To mu bo dalo občutek varnosti 
in pregnalo strah pred injekcijo. 

VKLJUČEVANJE DRUŽINE 
Razen v akutnih primerih se 

večinoma ni potrebno odločati 
takoj. Če želite, lahko problem 
doma v miru premislite, se po-
govorite s svojimi najbl ižj imi 
ali z drugimi, ki imajo podobne 
izkušnje . 

Vaša odločitev zadeva seveda 
tudi vaše sostanovalce. Če j e na 
razpolago dovolj časa. potem se 

skupaj z družino odkrito in 
pošteno pogovorite o vsem, kar 
vam je povedal veterinar. Četu-
di ste se kot lastnik pri sebi že 
odločili, j e pomembno, da drugi 
družinski člani ne dobijo občut-
ka, da s t e j i h "obšli". 

Majhni otroci v teh zadevah 
ne morejo odločati — še pose-
bej če je potrebno dobrobit 
živali postaviti nad lastne želje 
oz. dojeti, da lahko tudi žival, 
ki j e navidezno zdrava, trpi za-
radi bolečin. Starejšim otrokom 
pa moramo na njihova vprašan-
ja odgovarjati jasno in na pre-
prost način. Če so ustrezno pri-
pravljeni, bodo v normalnih 
okoliščinah lahko prenesli smrt 
hišnega prijatelja. 

Slovo j e prvi pomemben ko-
rak pri obvladovanju žalosti, 
bolečine in samote, ki j e pove-
zana s smrtjo l jubljenega bitja. 

Pred uspavanjem z injekcijo 
bodo družinski člani morda še 
enkrat hoteli biti skupaj z živa-
lico. Če želi kdo od družine 
ostati z njo na samem, mu mo-
ramo to omogočiti . 

Nekateri lastniki želijo ohra-
niti trajen spomin na svoje lju-
bljenčke tako, da j ih pokopljejo 

in upepelijo. To ni mogoče vse-
povsod. Podrobnejše informaci-
je o tem lahko dobite pri svojem 
veterinarju. Pred takšno odločit-
vijo se pozanimajte tudi o 
stroškh. do katerih lahko pride. 

OBVLADOVANJE ŽALOSTI 
Na dejstvo, da žival mora um-

reti, mnogi l judje reagirajo ta-
ko, da tega enostavno ne sprej-
mejo. Drugi si očitajo, da bolez-
ni niso pravočasno prepoznali 
ali pa preprečili nesreče. Oba 
načina odzivanja sta nesmiselna 
zato, ker seveda ne preprečujeta 
poteka stvari. Po drugi plati pa 
j e takšno odzivanje zelo člo-
veško. Mnogi žalujoči — za ko-
merkoli — se morajo soočiti z 
dejstvom, da bodo sčasoma tudi 
to bolečino preboleli. 

Žalovanje zaradi izgube dol-
goletnega hišnega sopotnika j e 
povsem naravno. Teh občutkov 
se ni potrebno sramovati niti j ih 
ne skušajmo potlačiti. Morda 
pomaga zavest, da bodo prešli. 
Ne pravijo zaman, da čas celi 
vse rane. 

Sčasoma se človek privadi na 
novo situacijo in polagoma 
sprejme dejstvo — smrt svojega 
življenjskega sopotnika. 

NE RAZUMEJO ME 
Pogosto okolica ne razume 

pomena, ki ga je imel zvesti 
spremljevalec za lastnika, in s 
tem tudi ne obsega njegove 
žalosti. Če j e le mogoče, se izo-
gibajte brezplodnim razpravam 

v zvezi s tem. Če pa ste obupa-
ni, si poiščite sogovornika, ki 
vas razume: družinskega člana 
ali prijatelja, pa tudi veterinarja 
ali zdravnika. Vsi ti vam bodo 
pomagali preboleti žalost že s 
tem, da vam bodo prisluhnili . 

KAKO NAPREJ 
S88SS888S88888888888888888888888888888888S888888S8S888888S888888! 

Veliko ljudi se v prvem šoku 
ob izgubi štirinožnega prijatelja 
odloči, da enostavno ne bodo 
več imeli malih živali. Nočejo 
še enkrat preživljati mučnega 
slovesa. Glede na bolečino, ki si 
j e neprizadeti pogosto ne more 
predstavljati , j e takšna odloči-
tev povsem razumljiva. 

Po določenem času pa bi mo-
rali tehtno preudariti in primer-
jati kratko obdobje globoke 
žalosti z mnogimi leti veselja, 
ki ga takšen pri jatelj človeku 
lahko podari . Tudi pri tem lah-
ko dobrodejno učinkuje pogo-
vor z veter inarjem ali drugimi 
lastniki. In pogosto se človek 
vendarle omehča ob prvem po-
gledu na kodrastega mladiča v 
parku ali pr i l iznjeno muco pri 
sorodnikih ... 

Mnogo lastniki skušajo pre-
ventivno lajšati bolečino slove-
sa s tem, da si pravočasno pre-

skrbijo še drugega štirinožne^a 
cepet l javčka. Če to storimo na 
pravilen način, lahko tako p rj 
stari kot pri mladi živali do-
sežemo pozitiven učinek. Sta-
rejša žival mora pri tem imeti 
vtis, da j e obdržala svoj prostor 
v družini, katerega j e vajena, in 
zato ne sme biti zapostavljena. 
Tako bo npr. starejši pes brez 
težav prevzel vzgojo mlajšega 
— s tem pa dobil tudi novo moč 
in voljo do življenja. 

O tem, ali j e to prava rešitev 
za vas, se pogovorite predvsem 
s svojim veterinarjem. S svojo 
izobrazbo in izkušnjami vam bo 
pomagal ne le pri medicinskih 
vprašanjih, temveč vam lahko 
posreduje tudi dragocene nasve-
te za skupno življenje človeka 
in hišnega prijatelja. 

Društvo za odgovoren 
odnos do malih živali 

OBVESTILO 0 NOVEM 
NASLOVU 

"Društvo za odgovoren odnos 
do malih živali" 

Štihova 7/II, 61000 Ljubljana 
c/o "ATLANTIK" 
telefon/telefax 324-457 

RAČUNALNIŠTVO 

Arhiviranje podatkov 
Računalniki so dokaj zane-

sljiv stroj. Običa jno deluje jo 
brez napak in na to smo že na-
vajeni. Računalniki pa imajo v 
svoji notranjosti tudi doka j 
občutljiv del: trdi disk. Trdi di-
ski so najšibkejši del računalni-
ka, vsaj kar zadeva zanesljivost 
delovanja računalnika. 

Diski starejši od 2 ali 3 let se 
dandanes zelo radi kvarijo. To 
je normalno. Tehnologija izde-
lave diskov pred leti še ni bila 
tako zelo popolna, kot j e sedaj . 
Danes dobimo zanje tudi do 5 
let garancije (Micropolis) . To j e 
znak. da so proizvajalci izpo-
polnili tehnologijo izdelave in 
izboljšali kvaliteto trdih diskov. 

Toda če sedaj za svoj denar 
dobimo bol jšo kvaliteto, se 
srečujemo z drugim sovražni-
kom: računalniškim virusom. 
Računalniški virusi nam lahko 
uničijo večmesečno delo. Na j -
boljša zaščita podatkov j e arhi-
viranje. shranjevanje podatkov 
na nek drug medij . Pri manjš i 
količini podatkov zadostu je jo 
za arhiviranje že gibki diski 
(diskete). Kasneje je najbol j pri-
merna tračna enota (streamer), 
ki se dobi različnih kapacitet 
(od 120 Mb naprej). Tračna 
enota shranjuje podatke na ka-
sete z magnetnim trakom. Pri-
mer jamo jo lahko z drugimi 
vsakdanjimi kasetami (video, 
avdio). le da so druge velikosti. 
Za arhiviranje vsebine celotne-
ga diska nam tako zadostuje že 
ena sama kaseta. Niti ni potreb-
no, da smo pri arhiviranju pri-
sotni. Za vse poskrbi program 
za arhiviranje, ki lahko delo 
opravi tudi ponoči. 

Vrnimo se k MS-DOS-u . Za 
arhiviranje so kreatori operaci j -
skega sistema predvideli dva 
ukaza: BACKUP in RESTORE. 
S prvim podatke shranju jemo, z 
drugim pa vračamo. Pred arhi-
viranjem preverimo velikost da-
totek. ki jih želimo shraniti, in 
si pripravimo diskete. Pogle jmo 
si primer: 

BA CKUP C.DGKD *.DBF A: 
Vse datoteke z razširi tvijo 

DBF shranimo na disketno eno-
to A: . Za vračanje podatkov 
uporabimo ukaz: 

RESTORE a: C. DGKD*.dbf 
Pred uporabo ukaza B A C K U P 

priporočamo kompresi jo podat-
kov. Z uporabo katerega od pro-
gramov za kompresi jo podatkov 
(PKZIP. ARJ) si boste skrajšali 
čas, potreben za arhiviranje, saj 
vam stisnejo datoteke tudi za 
več kot 50%. 

Opisali bomo še eno od strategij 
za arhiviranje podatkov. Imamo 

dva kompleta disket: A in B. V 
ponedeljek shranimo podatke na 
komplet A in B nato pa čez teden 
uporabljamo komplet B. kamor 
shranjujemo samo tiste podatke, 
ki se dnevno spreminjajo. Tako 
imamo v petek na kompletu B ar-
hiv za tekoči teden. Naslednji po-
nedeljek kompleta zamenjamo in 
uporabimo A za dnevne arhive. 

Praviloma si izdelujemo tudi ar-
hive za vsako pomembnejše ob-
dobje: četrletne, polletne in letne 
obračune. Naj vam ne bo žal časa, 
porabljenega za arhiv. 

NOVOST TEGA TEDNA 
Grafični koprocesorji in 

grafični pospeševalniki 
Proizvajalci grafičnih kartic ve-

do, da uporabniki računalnikov 
zahtevajo vedno več. Tako so že 
hitro proizvedli pomnilnik VRAM 
(video RAM), kamor je mogoče 
sočasno vpisovati in brati podatke. 
Ta dodatek je izboljšal sliko, ven-
dar premalo. Tako imamo danes 
na voljo dodatno pomoč za iz-
boljšanje slike in povečanje hitro-
sti grafike v obliki grafičnih ko-
procesorjev in grafičnih po-
speševalnikov. 

Grafični koprocesorji prevza-
mejo kontrolo nad sliko in tako 
sprostijo glavni procesor, da opra-
vlja druge naloge. Grafični kopro-
cesorji so programabilni, kar po-
meni, da sprejmejo program, napi-
san v C jeziku, in ga tudi izvršijo. 
Nudijo tudi do 300% boljšo (hi-
trejšo) grafiko. Vendar imajo sla-
bost, da potrebujemo za vsak pro-
gram poseben gonilnik (driver). 
Tako se lahko zgodi, da dobimo 
zraven grafičnega koprocesorja 
odličen gonilnik za AutoCAD, ko 
pa poženemo Windowse, pa ugo-
tovimo, da nismo nič prodobili pri 
hitrosti in kvaliteti grafike. Gra-
fični koprocesorji so tudi cenovno 
rahlo nedosegljivi. 

Primernejši za vsakdanjo rabo 
so grafični pospeševalniki. Tako 
kot grafični koprocesorji tudi ti 
prevzamejo kontrolo nad grafiko. 
So pa bolj neumni, ni jih mogoče 
programirati. 

Zanimajo nas predvsem pospe-
ševalniki Windows. Slednji imajo 
vgrajene funkcije (tudi strojno) za 
izvajanje klasičnih Windows ope-
racij: odpiranje oken, risanje črt, 
spreminjanje velikosti in pre-
našanje oken. premik kontrolnega 
kazalčka in drugo. So cenejši in 
tudi primernejši za delo z Win-
dows paketom. Grafiko lahko po-
spešijo tudi do 5 krat. Slabost 
takšnih grafičnih pospeševalnikov 
je v tem, da bodo odlično delovali 
v Windowsih, v DOS-u pa precej 
počasneje. Njihova cena: od 100 
do 700 US$. 

Bojan Mihelač, dipl. ing. rač. 

ZA VASE ZDRAVJE 

Zdravo sončenje - prijetne počitnice 
Poletje je. Zajemamo ga z večjo ali manjšo žlico, odvi-

sno pač od možnosti in želja. Tudi počitnice si bomo pri-
voščili in odšli "soncu naproti" — na morje, ob bazen, v 
planine ali pa bomo ostali kar doma v zavetju domačih 
vrtov in sončnih balkonov. Kjerkoli bomo, bo z nami veli-
ko sonca; in vsaj v tem času si želimo brezskrbne trenut-
ke in nepričakovana doživetja. 

Zlato sonce j e v zadnjih letih 
izgubilo kar nekaj svojega le-
ska, saj nam poležavanja na 
soncu brez opozorila, da tvega-
mo, nihče več ne priporoča. 

Sončna svetloba je sestavlje-
na iz žarkov različnih valovnih 
dolžin. Med nj imi so posebej 
prodorni in zato nevarnejši ul-
travijolični žarki, ki v koži za 
obrambo sprožijo ustvarjanje 
zaščitnega kožnega barvila, z 
vplivom na imunski sistem pa 
omogočajo nekatere življenjsko 
pomembne procese. 

Z M E R N O sončenje je torej 
koristno! PRETIRANO sončen-
je , zlasti sicer oblečenih delov 
"kože. pa j e NEVARNO! 

Svoje je gotovo prispeval 
stanjšani ozonski plašč, ki v 
mnogo večji meri prepušča 
sončne žarke, kot j ih je pred le-
ti. Najpogoste je pa moramo kri-
viti svoje pretiravanje. 

Nevarnost žarkov je odvisna od 
moči. s katero prodirajo v telo, in 
od časa vplivanja. Predvsem so 
škodljivi UVB žarki (valovne 
dolžine 280 — 320 mm), ki pro-
drejo v globlje plasti kože in jo 
okvarijo. Drugi škodljivi del pa 
so UVA ultravijolični žarki, ki 
pospešujejo staranje kože z 
uničenjem elastičnih vlaken. 

Kožo in telo vedno le počasi 
navajamo na sonce. Svojo obram-
bno sposobnost (zaščitni čas) 
koža razvije šele po krajšem (2 
— 3 dni) oz. daljšem času (nekaj 
tednov), potem ko so bili posto-
poma vzpodbujeni zapleteni 
kožni mehanizmi. Koža ne mara 
hitrih sprememb, zato je kar na-
enkrat in celo za nekaj ur ne iz-
postavljajmo sončni pripeki in ne 
poležavajmo na soncu prek pol-
dneva. Ob primernem času na 
soncu, najbolje pa v senci, se ve-
liko gibajmo ("Telo potrebuje gi-
banje kot kruh!"), saj tudi v senci 
por javimo zaradi odbojnosti 
sončnih žarkov. 

Skrajšajmo čas sončenja! V 
začetku naj bo to le nekaj mi-
nutk. nato pa glede na stanje in 
obarvanost kože sončenje pre-
vidno podal jšujemo. Sončimo 
se zdravju in lepoti na ljubo le v 
zgodnjih dopoldanskih in poz-
nih popoldanskih urah. Med 11. 
in 15. uro je delovanje ultravijo-
ličnih, predvsem pa UVB žar-

kov najmočnejše in ob nenadzo-
rovanem izpostavljanju soncu 
poškodujejo globlje plasti kože. 
Ce ne drugega, se kmalu pojavi-
j o ne le gubice, ampak tudi gu-
be. V tem času bodimo torej v 
senci, lahno oblečeni, ne poza-
bimo pa tudi na pokrivalo za 
glavo. 

Posledice pretiranega sončenja 
se običajno pokažejo še isti večer 
z žarenjem. rdečino in bolečinami 
kože. To so sončne opekline, ki so 
nastale zaradi neoviranega prodi-
ranja sončnih žarkov v kožno tki-
vo. če se IZPOSTAVLJENOST 
PONAVLJA, se razvijejo okvare, 
ki polagoma prizadenejo vse 
kožne plasti. Koža se stanjša, po-
stane prosojna, se naguba in prez-
godaj postara. 

Pozornosti potrebne pa so 
oroženele in luskaste spremembe 
na koži, ki so lahko že predstadij 
raka. Vsako leto zboli za tem ra-
kom pri nas vsaj 450 ljudi, več 
žensk kot moških in več starih kot 
mladih. Po pogostosti je v Slove-
niji pri ženskah kožni rak na dru-
gem mestu, takoj za rakom dojk! 

Odpovejmo se tudi sončenju 
pod umetnim soncem! 

S pametnim ravnanjem se je 
nevarnosti mogoče izogniti! 

Občutljivost na sončne žarke pa 
ni pri vseh ljudeh enaka. Čas zdra-
vega sončenja lahko podaljšamo s 
pomočjo različnih sredstev za 
sončenje. Ta preprečujejo tudi iz-
sušiteV kože, UVA in UVB absor-
bicijski filtri pa preprečijo škodlji-
vo delovanje teh žarkov. Sredstva 
so označena z zaščitnim faktor-
jem. ki pove, za koliko krat sred-
stvo podaljša lastni zaščitni čas 
kože. Za odrasle so primerna sred-
stva s faktorji nad 6, za otroke pa 
nad 10. Proizvajalci teh sredstev 
so različni, zato se je o ustreznosti 
sredstva najbolje posvetovati oz. 
prebrati priložena navodila. Po-
sebno pazljivost zasluži otroška 
koža ter koža starejših in koža 
svetlopoltih ljudi. 

Po sončenju je koža izsušena, za-
to je priporočljivo po temeljitem 
umivanju uporabiti še hidratantno 
sredstvo za nego kože, ki obenem 
prijetno hladi in pomirja, kožo pa 
varuje pred neprijetnim luščenjem. 

Najlepše, kar nam lahko 
ostane od počitnic, so spomini. 
I)a bodo prijetni, naj pripo-
morejo tudi zapisana svarila 
in nasveti! V. T. 

V S A D N E M VRTU sredi po-
letja ni posebnih opravil, če od-
mislimo najpr i je tnejše — obi-
ranje in spravilo sadja. Vendarle 
med vegetacijo poleg zorenja 
lahko pride do raznovrstnih mo-
tenj v življenju sadne rastline, 
zato naj bo sadjar jevo oko ve-
nomer usmerjeno v drevo in ob 
vsaki spremembi, ki jo opazi-
mo, pravočasno ukrepamo. 

Večina sadnih vrst sredi po-
letja končuje vegetacijo in dre-
vesa se pripravljajo na formi-
ranje rodnih brstov, na mlajših 
vrhnjih poganjkih pa se med 
tem še lahko pojavijo listne uši. 
Pojav uši v večjih kolonijah 
moramo uničiti, sicer poganjek 
tako izsesajo, da pr ične odmira-
ti. Pri napadu listnih uši zmeraj 
upoštevamo še večje posledice, 
da drevo okužijo z nevarnimi 
virusnimi boleznimi, ki j ih kot 
pienašalke prenašajo na zdrava 
drevesa, kar j e za drevo škodlj i-
vejše kot samo odmrli mladi po-
ganjki . 

Pozne sorte jablan še ogroža 
jabolčni zavijač, ki se v nekate-
rih letih lahko tako razmnoži , 
da postane vse sadje za ozimni-
co črvivo in neuporabno. Izlet 
druge generaci je metul jčkov ja-
bolčnega zavijača, katerih sami-
ce polagajo ja jčeca v dorašča-
joče plodove jabolk in hrušk, j e 
odvisen od vremenskih razmer 
in dosedanje zaščite in moramo 
biti za njihovo učinkovito uni-
čenje pravočasno pripravljeni. 
Pri izbiri insekticida. s katerim 
nameravamo jabolčnega zavi-
jača uničiti, moramo biti izred-
no pozorni, da si sadja ne bi za-
strupli. Primeren za pozno škro-
pl jenje proti zavijaču je basudin 
v 0,2-odstotni koncentracij i , ki 
ima karenčno dobo 21 dni in ni 
preveč strupen in nevaren za 
človeka in toplokrvne živali. 

Če goj imo v vrtu lesko, j e se-
daj najbolje , da grmom očisti-
mo iz panja zrastle koreninske 
izrastke in bohotivke. Lastnost 
leska j e namreč, da vsako leto 
koreninski vrat zarastejo in zgo-
stijo številni poganjki , ki brez 
koristi za rastlino črpajo rastlin-
sko hrano in grme izčrpavajo na 
račun njihove rodnosti . Ob obi-
ranju pridelka j e oteženo spravi-
lo iz zaraščenega koreninskega 
vratu, zato ga pred pobiranjem 
strebimo in očistimo. Rez po-
ganjkov opravimo tesno ob de-
blu. koreninskem vratu ali kore-
nini. S poletnim odstranjevan-
j e m panjskih izrastkov smo si 
olajšali in prihranili to opravilo 
pri negi leske, ki pozimi niti 
malo ni prijetno. 

V BIVALNEM VRTU v 
sušnem in vročem polet ju, kot 
je letošnje, posvečamo vso skrb 
negi in ukrepom vzdrževanju 
optimalne vlažnosti tal, da bi 
rastline tudi v kritičnih obdob-
jih normalno uspevale. Vlago v 
tleh vzdržujemo s pogosto plit-
vo obdelavo tal. gno jen jem z or-

ganskimi gnojili , zatiranjem 
plevelov, ukrepi proti pretirani 
transpiraciji , zast iranjem in ne 
nazadnje z namakanjem. O po-
sameznih navedenih agroteh-
ničnih ukrepih j e bilo v prispev-
kih z nasveti za opravila v vrtu 
že mnogo povedanega, tokrat pa 
j e namen opozoriti na ukrep, ki 
ga je mogoče poceni in koristno 
uporabiti za vzdrževanje trate. 

Trata j e v primerjavi z drugim 
rast l injem velik porabnik vode. 
Obsega veliko listno površino, 
skozi katero izhlapeva iz tal 
načrpana vlaga. Travišče ima 
običa jno talno povrhnjico step-
tano, zaskorjeno in zbito. tako 
da so meritve pokazale, da na 
srednje težkih tleh 10 do 20 li-
trov padavin na kvadratni meter 
površine prodre le 1 do 2 cm 
globoko, druga voda pa 
površinsko odteče brez koristi 
za založenost vlage v tleh. Ko 
spoznamo, da j e povrhnjica v 
našem travišču neprepustna, 
pred izdatnim dežjem ali nama-
kanjem naredimo z kraki vilaste 
lopate v travišče vsaj vsakih 10 
cm 15 cm globoke vbode. Z 
vbadanjem zbito povrhnjico ra-
zrahl jamo, povečamo zračnost 
tal, z luknjami pa smo povečali 
sposobnost za sprejem vode. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
se vse pogoste je pojavlja no-
vejša vrsta kapusnic kitajsko 
zelje. Prednost te vrtnine je , da 
jo zaradi sorazmerno kratke ra-
stne dobe lahko sejemo za poz-
no jesensko rabo še pozno pole-
ti. Posevek ni občutljiv na zgod-
nje jesenske slane, glavice se 
tudi po slani razvijajo, s spravi-
lom pa se jeseni ne mudi. 

Kitajsko zelje po videzu ni 
podobno kapusnicam, spominja 
bolj na poletno endivijo, ki se 
sama sklene v glavice. Nazven 
tvori velike kodraste ali celoro-
be gladke svetlozelene do ru-
menkaste liste z močnimi glav-
nimi listnimi rebri. Ima blažji 
okus pri nas znanih kapusnic. 
Kitajsko zelje j e širše uporabno 
med kapusnicami, saj je v pre-
hrani primerno za solate v 
svežem stanju pa celo za priku-
he. Do konca jul i ja ga sejemo 
na končno razdaljo 50 cm. av-
gusta pa je že toliko pozno, da 
sadimo prej vzgojene sadike. 

Posevek zlasti ob kaljenju 
ogrožajo bolhači, proti katerim 
se uspešno ubranimo, če po tleh 
okoli posejanih rastlin potrosi-
mo lesni pepel. 

ooo 
Po biokoledarju je pripo-

ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista, 
od 21. do 29. julija in od 5. do 
9. avgusta, nadzemnih plodov 
25., 26., in 31. julija ter 1. av-
gusta, za korenike ali gomoljt 
od 1. do 3. avgusta ter rastline, 
ki jih bomo gojili zaradi cveta, 
in zdravilna zelišča 26. in 2/-
julija ter od 3. do 7. avgusta. 

Miran Glušič. ing. agt-
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Lujzek 
saj vam pišem toto pismo že v 
soboto in ne v nedelo, ki je 
običajno moj pismeni den. Pa 
vete za vzrok? Hitro vam ga 
morem povedati: jutri, v nede-
lo, grema z Mico v toplice. Za 
Živino bo poskrbeja sosid Juža, 
drugo nedelo pa boma mija z 
Mico jihovo živino fojtrala in 
se bota soseda v toplicah na-
makala. Saj se še vena sponute 
tistega poletnega pregovora, ki 
provi: "Keri ma dnar, se koplje 
v morji, keri pa ga nema, pa se 
namoka duma v lavorji!" Ja, 

zaj, po razdelitvi bivše pokojne 
Jugoslavije nam je Slovencom 
glih tejko morja ostalo, ke vsi 
niti plača nebi meli v soleni vo-
di, saj še malo vejkše ribe mo-
rejo rikverc plavati, da ne bi 
prehitro meje prekoračle. 

Kak vidite, štejete in čujete, 
se zaj v naši domovini afere 
vrstijo kak na tekočem traki. 
Ta zodja je tista tan v Marpro-
gi z orožjom. Jebal ga na go-
rični kolek, kaj se vse godi v 
naši deželici. Bo pa tak kak pri 
vseh tokšnih lopovščinah. Na-

jebali bodo tisti ta najmanj kri-
vi, tiste ta vejke ribe pa si bodo 
glavo rešle in nove politične 
točke nabrale. V toto orožarno 
so vmešani poleg domočih čista 
zagvišno tudi tuji švercari z ra-

zličnimi državlanstvi. Tudi v 
naši vesi živi en človik, ki se 
boj za Nemca kak pa za Slo-
venca šteje. Pa vete zakaj? Za-
to, ker je meja pri hiši enih por 
let psa nemškega ovčora, ki po 
slovensko niti lojati neje veda. 
Ce si mu reka marš, te je stisna 
rep med noge in po slovensko v 
listjak odleta ... 

Tejko vam nej bo za gnes. 
Ja, še to vam morem napisati, 
da nas je v prejšnjen tjedni 
med dežom že malo toča obi-
skala. Na srečo boj drobna, tak 
ke vejke škode še nega, malo 
pa so jagode na grozd j i že na-
kluvane in jabolke potučene. 

Te pa srečno do drugega 
tjedna vam želi vaš potučeni 
LUJZEK. 
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DRUŽINSKA TRAGEDIJA NA VRHLOGI 

Zakaj je Milena 
umorila otroka in sebe 

IVtek, 23. julija. Obetal se je lep poletni dan zadnjega julijskega konca tedna, ko je 
Slovenjebistričane pretresla skoraj neverjetna tragična novica, da so na Vrhlogi 19 pri 
Crešnjevcu našli mrtve desetinpolletno Barbaro, dvanajstletnega Mitja in triintridese-
tletno mamo Mileno, ki je zadavila svoja otroka in si nato sodila še sama. 

V s e m se je vs i l j eva lo vpra-
š a n j e zaka j . Ka j j o je z lomi lo , 
d a j e stori la to d e j a n j e o b u p a ? 

Z lo se je za m l a d o d ruž ino 
pr iče lo p red d o b r i m m e s e c e m , 
na dan ob le tn ice s lovenske sa-
mos to jnos t i , ko so i znenada 
izgubil i oče ta in m o ž a . Sede-
min t r idese t l e tn i Kovačev Šte-
fan , tako prav i jo H o r v a t o v i m 
na Vrho log i po d o m a č e , je ti-
s tega dne kot že to l ikokra t po-
pre j pomaga l p r i j a t e l j em na 
Crešn j evcu pri o d s t r a n j e v a n j u 
pos l ed i c požara na gospoda r -
s k e m pos lop ju , ki ga j e zanet i -
la s trela . N a n j se j e p revrn i l 
požarn i zid in ga pokopa l pod 
sabo. Med p r e v o z o m v bol-
n išn ico j e umr l . Ž e n o Mi l eno 
j e to zelo p r izade lo : izgubi l i 
so m o ž a in oče ta — č loveka , 
ki so ga imel i nadvse radi . 

Ž i v l j e n j e j e teklo dal je po na 
videz utr jenih tirnicah. Le Mi-
lena, ki tudi prej ni veliko go-
vorila, j e postajala vse bolj red-
kobesedna, se spominja n j ena 
pri jatel j ica Zinka Šoba z Vrhlo-
ge. Ker sta Štefanova starša zju-
traj malo poležala, j e bila zad-
n je dni Milena prva v hlevu, 
k jer je bilo potrebno poskrbet i 
za 30 glav goveje živine, tašča 
Ivanka in tast Štefan sta se ji 
pridružila šele kasneje . Okol i 8. 
ure zjutraj je bila Milena vedno 
že v zbiralnici mleka, ki jo je 
nadzirala. To je bila n jena edina 
dejavnost zuna j hiše. Vsi, ki so 
nosili mleko, jo imajo v prijet-
n e m in lepem spominu. Po tem 
so naredili silosd, pokosil i ota-
vo ... Soseda se spomin ja , kako 
so Milena in oba otroka družno 
kosili na travniku pod vasjo. 

P o t e m pa t raged i ja , smr t . N a 
šol i , domu ku l tu re in v rh lošk i 
zbi ra lnic i m leka so do vče ra j 
popo ldan , ko so na č r e šn j ev -
skem pokopa l i šču položi l i v 
z e m l j o k očetu in m o ž u tri 
žare , visele črne zas tave . 

V E S Č T R T E K 
P R E Ž V E L I S K U P A J 

Zinka Šoba , Mi l en ina pr i ja -
te l j ica , odkar se j e ta po roč i l a 
iz M i h o v e na Vrho logo , j e 
ravno v tistih n a j b o l j t rag ičn ih 
dneh bila na m o r j u . O grozo t i 
j e izvedela , ko j e pr iš la do-
mov. Ni ji bi lo l ahko naredi t i 

prve poti do Horva tov ih , ven-
dar kot pravi , se j e zbra la in 
šla. Poveda l i so j i , da so v 
če t r tek , dan pred nes r ečn im 
d e j a n j e m , preživel i s k u p a j Mi-
lena, tast in tašča ter oba otro-
ka. B a r b a r a je ves tisti teden 
spala pri omic i Ivanki in ded-
ku Š t e f a n u . Ker so v sobo to 
č r e šn j evsk i ot roci namerava l i 
odi t i na izlet , sta ji seveda 
ob l jub i l a denar in b o n b o n e . Ta 
dan j e M i l e n a skupa j s taščo 
de la la na vr tu , zvečer so sku-
pa j šli na pokopa l i š če , se veli-
ko pogova r j a l i . Mi l ena j e se-
d la pod h ruško , Barba ra se ji 
j e p r id ruž i l a , M i t j a pa se j e 
guga l na guga ln ic i . O m i c a mu 
j e še r ek l a : "Mi t ek , pazi , da se 
ti ne bo ut rgala vrv in da ne 
b o š pade l po hiš i ." 

Č e z čas ni več s l išala gu-
g a n j a guga ln i ce , M i l e n a je 
odš la z o t r o k o m a v novo hišo, 
in kot p rav i jo sosed je , so tisti 
večer hi tro ugasni l i luči . Ivan-
ka Horva t j e še poveda la , da 
je de ja la m o ž u : " N o c o j pa ne 
bova ime la spa jačke , ker j e 
Barba ra odš la z M i l e n o . " 

Z j u t r a j ju j e z m o ž e m čaka la 
g roza . Ker o b sedmih M i l e n e 
še ni b i lo od n ikoder , j e 
pr iče la razbi ja t i vra ta , z me t lo 
j e po to lk la po oknu o t roške 
sobe , in ker od n ikode r ni bi lo 
g lasu , so začel i iskati k l juč . 
Sli so tudi po soseda Jože ta 
G o l o b a , ki ima hišo prek ce-
ste. S k u p a j z o č e t o m Štefa-
n o m sta šla v hišo in v otroški 
sobi n a j p r e j naš la pokr i to prek 
glave B a r b a r o , nato v spalnic i 

Mi t j a . Ko sta šla na podst reš-
je , sta zag leda Mi len ine noge 
in vse j i m a je bi lo j a sno . 

Z inka Šoba je poveda la , da 
j e Mi lena z a d n j e čase tožila, 
da j o boli v prsih. "Rek la sem 
ji : ' Pa se z joč i , to je na jbo l j š e 
zdravi lo . ' Mi lena pa je samo 
odgovor i la : ' S a j m e ne bo več 
do lgo b o l e l o . ' " 

M I L E N A J E B I L A 
V E S E L A I N D R U Ž A B N A 

Obiskali smo Milenine starše 
Sagadinove, premožne kmete v 
Mihovcah 29 pri Cirkovcah. 
Sprejeli so nas vsi objokani . 
Beseda je težko stekla, saj so na 
nerazumlj iv in krut način izgu-
bili hčerko, vnuka ... 

Povedal i so, da se j e mlada 
druž ina dobro razumela ter da 
je bil Š te fan dober in r azume-
va joč mož . Težave, ki j ih mo-
goče drugi n iso opazi l i , pa so 
bi le m e d snaho , taščo in ta-
s tom. Sa j m o g o č e res ni bi lo 
grobih besed, vendar so bila 
neka te ra z n a m e n j a , ki so go-
vori la , da Mi lena pri možev ih 
starših ni na jbo l j srečna, zato 
se j e tako bo leče ok lepa la svo-
j ega moža . Kot smo izvedel i 
od očeta , m a m e in brata , Mi-
lena, vsa j dok le r j e Š tefan še 
živel , ni nikol i potoži la o no-
beni stvari , šele po n jegovi 
smrt i j e tu in tam poveda la kak-
šno besedo , ki je kazala na ne-
katera nesoglasja. 

Sagadinovi so j ima veliko po-
magali , da sta si zgradila dom, 
kamor sta se preselila iz stare 
hiše šele pred dvema letoma. 

Horvatovim zamerijo, da vi-
d i jo vse preveč delo, man j pa 
pri tem človeka. Tako so pove-
dali, da so dan po Štefanovem 
pogrebu, ko je bilo v hiši še 
polno žalosti, namesto da bi se 
malo pogovorili in posedeli 
skupaj , že hiteli delat silos. 

Povsem razuml j ivo je , da se 
j e Mi l ena po smrt i svo jega 
m o ž a bol j opr la na s tarše in 
bra ta , ki j i j e pomaga l pri ure-
j an ju d ruž inske poko jn ine , ker 
j e bil Š tefan zapos len pri že-
leznici . Tako sta bila v Mari-
boru še poldrugi dan pred ne-
s rečn im d o g o d k o m . M o g o č e 
to Horva tov im ni bilo na jbo l j 
p o g o d u , pa j e padla kakšna 
beseda , ki j e občut l j iv i in ran-
jeni duši odpr la še več jo rano. 
Kdo ve? 

Mlade Horvatove družine ni 
več, svoj mir so našli na čreš-
n jevskem pokopališču. Kako 
tanka je črta obupa, da jo pre-
skočiš, ko v življenju ne vidiš 
ničesar več, za kar bi bilo po-
trebno še živeti. Je to sivino 
okoli sebe in neznosen obup 
občuti la tudi Milena, ko se je 
odločila za ta poslednji korak? 
Pravega odgovora ne bomo iz-
vedeli, za vedno je odšel z njo. 
Bi jo od tega lahko odvrnila le-
pa in razumevajoča beseda, ki 
je mogoče kdo ni hotel ali pa 
mogel izreči? Kdo ve? 

Vida Topolovec 

Milena in Štefan 1980. leta, ko sta menila, da bo njuna sreča večna 

Obup na pogrebu moža oz. očeta 

Kulturni križemkražem 
P T U J * V Ljudski in študijski knjižnici si lahko ogledate 

spominsko razstavo o pisatelju Ivanu Potrču. 
P T U J * V pritličju gradu j e na ogled razstava risb otrok 

iz vse Slovenije, ki so sodelovali na natečaju Turkerije skozi 
otroške oči. 

P T U J * Danes ob 10. uri bo v mladinskem oddelku 
knjižnice javno žreban je rešitev ju l i j ske literarne uganke. 

O R M O Ž * V organizacij i Kulturnega alternativnega cen-
tra bo v soboto. 31. jul i ja , ob 21. uri v grajski kleti koncert , 
na katerem bodo nastopile skupine G R B. iz Ljutomera, Se-
arch for what iz Lendave in Psihopat iz Murske Sobote. 
Vstopnina je 250 tolarjev. 

P T U J * V Restavracija Ribič si lahko ogledate likovna 
dela Milene Hovška-Pavlin. 

MESEC DNI PO SREDOZEMSKIH IGRAH 

Napravil sem usodno 
napako - in izgubil medaljo 

Na S r e d o z e m s k i h igrah, ki so bile prejšnj i m e s e c v Franc i -
j i , j e D a m j a n Petek, j u d o i s t iz G o r i š n i c e , osvoj i l od l i čno pe-
to mesto . Le za las mu je uš la meda l ja ... 

Damjan Petek si j e vstopnico 
za Sredozemske igre prislužil z 
osvojenim sedmim mestom na 
evropskem prvenstvu in dvema 
vidnejšima reztultatoma na tur-
nirju najboljših svetovnih judoi-
stov. Z žrebom je imel na Sred-
zemskih igrah nekoliko sreče, je 
povedal, saj je bil v prvem kolu 
prost. V drugem je premagal gr-
škega tekmovalca, nato pa v tret-
jem proti Špancu izgubil možnost 
za finalno borbo. Tako se je za 
medaljo pomeril s Hrvatom Fili-
panom. o čemer pripoveduje 
Damjan tako: "Doslej sem ga že 
trikrat premagal in tudi na tokrat-
nem velikem tekmovanju sem 
prve štiri minute prepričljivo ob-
vladoval položal in vodil. V zad-
njih 40 sekundah pa sem napravil 
usodno napako — padel sem in 
nasprotnik me je obdržal na tleh. 
Tako sem izgubil medaljo." 

Sicer pa j e tudi nanj napravila 
največji vtis otvoritev iger. To 
je bil tudi edini čas, ko je bila 
slovenska reprezentanca skupaj , 
saj so potem tekmovali na med 
seboj razmeroma oddaljenih 
mestih. Judoisti so preživeli 
dneve v Canetu skupaj z vater-
polisti. Vodja slovenske repre-

zentance je bil Franc Očko iz 
Slovenske Bistrice. 

Damjan Petek je tako kot dru-
gi judoist i iz Gorišnice sedaj 
nekaj časa počival, ta teden pa 
so pričeli priprave. Judoiste 
čaka namreč v septembru držav-
no tekmovanje. Petka pa tudi 
evropsko prvenstvo — zadnje 
veliko tekmovanje, na katerem 
bo nastopil kot mladinec. m c Z 

Damjan Petek 


